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Uvodnik
Andrej Bratuž

Premiki v naši 
stvarnosti

Položaj slovenske manjšine v Italiji je stalno v 
ospredju naše pozornosti. Politične teme vedno 
narekujejo nova razglabljanja, kar je posledica 

vsakodnevnega oz. trenutnega stanja. Splošna raz
prava o izvajanju zaščitnega zakona namreč sproža 
druge, še bolj specifične teme. Če izvajanje zaščitne
ga zakona zadeva rimsko vlado in osrednje politič
ne sile sedanje levosredinske vladne večine, se na 
deželni oz. krajevni ravni kažejo druga vprašanja, ki 
niso nič manj tehtna in obvezujoča.
Dežela Furlanija-Julijska krajina je prav v zadnjem 
času doživela vrsto pomembnih političnih pre
mikov. Deželni svet je namreč izglasoval nov volil
ni zakon. Izglasovale so ga večinske stranke, opozi
cija pa je glasovala proti njemu. Volilni zakon je 
vedno pomemben dejavnik za vsako politično silo, 
saj je izvoljeno predstavništvo neke stranke ali koa
licije strank v veliki meri odvisno prav od njega. Ne 
bomo se tu spuščali v debato o prednosti tega ali 
onega sistema, npr. večinskega, proporcionalnega 
ali mešanega. Nas volilni zakon zanima predvsem 
v tistem delu, ki se tako ali drugače tiče zajamčene
ga zastopstva slovenske manjšine.
Na ta problem gledajo razni slovenski politični 
predstavniki seveda različno. Gre v glavnem za dve 
stališči. Eno predlaga zaj amčeno izvolitev predstav
nika slovenske manjšine v deželni svet, drugo pa se 
ne zavzema za to obliko. Prvo zagovarja predvsem 
Slovenska skupnost, ker vidi v tem načinu največ 
možnosti za izvolitev slovenskega predstavnika. Gre 
za t.i. evropski model. To namreč izhaja iz določil 
italijanskega zakona o izvolitvi evropskega poslan
ca in omogoča izvolitev predstavnika narodnih 
manjšin v Italiji Oužna Tirolska, Dolina Aosta in 
Furlanija-Julijska krajina). Po teh določilih si nam
reč manjšinska stranka v povezavi z večjo, vsedržav
no stranko omogoča izvolitev svojega poslanca v 
Evropski parlament. Vse to že vrsto let uspešno iz
vaja južnotirolska stranka SVP.
In prav to je na naši ravni pred dnevi izglasoval 
deželni svet Furlanije-Julijske krajine. Na ta način bo 
lahko slovenska stranka spet izvolila svojega pred
stavnika. Njen predstavnik je vedno med prvimi 
zagovarjal pravice naše narodne skupnosti. Pred le
ti se je namreč zgodilo, da je Slovenska skupnost 
prav zaradi pomanjkljivih volilnih zakonov izpad
la iz deželne skupščine. Vse to je bilo negativno za 
celotno manjšino. Prepričani smo, da bo zato novi 
deželni volilni zakon prispeval k izvolitvi primerne
ga slovenskega predstavništva.
Zaustavimo se nekoliko ob drugem vprašanju, ki je 
tudi povezano z delovanjem deželnega sveta Furla
nije Julijske krajine. Gre namreč za uporabo sloven
skega jezika, kar omogoča sedanji pravilnik (kakor 
tudi rabo furlanščine in nemščine, čeprav v dežel
nem svetu ni nobenega Nemca). Deželni svet raz
polaga z vsem potrebnim, od prevajalca do tehnič
nih naprav za simultano prevajanje. Deželni svet
niki se občasno sicerposlužujejo te možnosti, ni pa 
to stalna praksa. Naj te besede ne izzvenijo kot kri
tika, ampak kot priporočilo, da bi se vse bolj po
služevali teh možnosti in pravic.
Kot je znano, se v Gorici bližajo občinske volitve. Ve
liko se je že razpravljalo o pripravah leve sredine, ki 
sedaj upravlja goriško občino. Velik del tega politič
no upravnega bloka podpira sedanjega župana 
Brancatija in si želi njegovo ponovno kandidaturo, 
del te koalicije pa tega ne sprejema. Vsekakor bo 
treba o tem še razmišljati, in to čim prej. Gotovo je 
Brancatijeva uprava naredila za slovensko manjšino 
veliko pozitivnih korakov, kar velja tudi za sodelo
vanje z Novo Gorico. Omenimo samo njene zaslu
ge na področju dvojezičnosti in njeno kulturno, 
šolsko in socialno politiko. Desna sredina je za 
svojega kandidata izbrala nekdanjega parlamentar
ca Romolija. Ta se zdaj hvali, da ima odlične odno
se s slovensko manjšino in da bo še bolj okrepil ob
mejno sodelovanje. Verjetno so to le volilna gesla, 
ki bodo taka tudi ostala.
Kar smo tu napisali, kaže, kako se premikajo stvari 
v krogu slovenske narodne skupnosti v naši deželi.
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Za n a g rad n o  potovanje na Kitajsko 
med naročniki Novega glasa, ki so po
ravnali naročnino z a  leto 2 0 0 7  do  31. 
januarja 2 0 0 7 ,  je bila izžrebana  go 
spa Adriana Koron iz Nove Gorice. 
G ospe Adriani čestitamo in ji želimo 
prijetno potovanje!

Draga nona... Kar je  danes za 
več in o  žen a  in  
d e k le t za h o d n e-

K o sem  te d n i deskala p o  sp le tu , sem  
prišla  do  'p r e se n e tlj iv ih 'p o d a tk o v .  
E ko n o m ska  p red v id eva n ja  kažejo , 

da b o d o  ita lija n sk i trgovci, g o stinc i, te 
le fo n sk i operaterji in  seveda cvetličarji 8. 
m arca n a p o ln ili  svo je  blagajne za s k u p n ih  
2 7 7  m il i jo n o v  evrov. O d teh  b o m o  7 m i 
l i jo n o v  p o tro s ili  za te le fo n ska  in  e lek 
tronska  voščila, 60 za šo p ke  m im o z  in  
drugega cvetja, 120 za večerje v  restavra
ciji, o sta lih  90 m il i jo n o v  pa bo  šlo  za d ru 
ge vrste  daril. N i kaj, obeta  se j im  dober  
p o se l. In  verje tn o  bo slika 8. m arca d ru 
g o d  na Z ahodu  prece j p o d o b n a . G ospo
darske n a p o ved i se m orda  n e  b o d o  docela  
uresn ič ile  ali obra tno , jih  bo d e jansk i za 
s lu že k  zasenčil. K akorkoli že, ju tr i bo  vse  
jasno.
Odrasla leta, k i  jih  p re ž iv lja m  m e d  m o b il
n im i  te le fo n i, p r e n o sn im i ra ču n a ln ik i in  
m e d m re ž je m , so ze lo  različna o d  tvo jih , 
k o  je  v E vropi divjala druga sve to vn a  vo j
na in  si z  v e lik im  n a p o ro m  skrbela za 
svo jo  d ružin o . V  tis tih  časih se n a jb rž  n is i 
spraševala, ali sm e š  v o liti ali ne. Ko so se 
p o lit ič n e  razm ere  um irile , pa se s p o m 
n im , da si se ve s tn o  po slu ževa la  pravice, 
da izraziš svo jo  p o lit ič n o  voljo .
K ot o tro k  sem  ti n e k o č  p rinesla  vejico  m i 

m o z e  in  v o šč iln i
co, k i  sm o  jo  iz d e 
lali v  šoli. Takrat 
si m i  razložila, 
zakaj se sp o m in ja 
m o  8. m arca. Praz
n o v a n je  m e d n a 
rodnega dneva  ž e 
na je  staro skoraj 
sto le tje . Na drugi 
m e d n a ro d n i k o n fe 
renci so c ia lis tičn ih  ž e 
na  v K o eb en h a vn u  leta  
1910 je  dala za n j p o b u d o  
Clara Z e tk in . Prvič so ga 
obha ja li 19. m arca 1911 v  A v 
striji, N em čiji, Švici, na D an
skem  in  celo  v Trbovljah. Na sh o d ih  
je  takrat so d e lo va lo  v eč  k o t  m ilijo n  ljudi, 
k i so za h teva li p rav ico  žen sk , da vo lijo  in  
so izvo ljen e , p rav ico  do  izobraževan ja  ter 
so se za vzem a li za u k in i te v  d iskrim in a c ij 
na d e lo v n e m  m es tu . O sm i m arec, k o t  
s im b o ln i da tu m , v  sp o m in  na tragično  
sm r t 129 am erišk ih  delavk, k i so leta 1908  
zgorele  v  tovarni, k i so jo  zased le  m e d  
stavko , da bi si izb o r ile  bo ljše  d e lo v n e  p o 
goje, se je  d o k o n č n o  u ve ljav il leta  1917, 
predlagala pa  ga je  Rosa L uxem burg .

ga sveta  že  
utečena  praksa, 
da sm o  en a k o 
p ra vn e  članice  
so d o b n e  d ružbe  
in  vsaj fo rm a l
n o  en a ko vred n e  
m o šk im  na vseh  

p o d ro č jih , so b ili 
do  nedavnega  še 

n ed o seg ljiv i idea
li, do  ka terih  se je  

tako im e n o v a n i n e ž 
n i  sp o l d o ko p a l le  v 

za d n jih  d ese tle tjih . In, 
k o t  nas o p o m in ja jo  d ru 

gačne rea lnosti p o  svetu , 
n jih o v o  ud e ja n jen je  n i  sam o  

p o  seb i u m evn o , n e  bi b ilo  narobe, 
k o  bi se tega sp o m n ili vsaj en kra t v  le tu . 
Zato si 8. m arec  za slu ži več  p o zo rn o s ti in  
glob ljega  razm isleka  n a m e s to  tra tenja 500  
m ilija rd  starih  lir.

Tvoja vnukinja
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Novi deželni zakon

Olajšano zastopstvo 
Slovencev v deželnem svetu

Zaupnica v senatu in poslanski zbornici

Prodijeva vlada prestala 
trdo preizkušnjo

Dne 1. marca je deželni 
svet Furlanije-Julijske 
krajine po večmesečnih 

razpravah, usklajevanjih in pole
mikah tako med večino in opozi
cijo kot znotraj samega Illyjevega 
zavezništva odobril novi deželni 
volilni zakon, ki med drugim pr
vič v zgodovini naše dežele vse
buje člene, ki naj olajšajo izvolje
no zastopstvo slovenske narodne 
skupnosti v deželnem svetu.
To je zelo velik uspeh Slovenske 
skupnosti in vse manjšine, čeprav 
so slovenski vodilni predstavniki 
levih strank ves čas glasno na
sprotovali "evropskemu mode
lu", po katerem se zakon v tej 
točki zgleduje.
Ne gre za "zajamčeno" zastopst
vo, kot ga poznajo Italijani in 
Madžari v Sloveniji ter nekatere 
druge manjšine po Evropi in v 
svetu, saj sedanje besedilo dežel
nega statuta po mnenju prav
nikov ne omogoča take rešitve, ki 
pa bo možna, ko bodo in če bodo 
v rimskem parlamentu z ustav
nim zakonom odobrili čisto novo 
besedilo deželnega statuta, kot ga 
je svojčas predlagal deželni svet 
F-JK.
Za zajamčeno ali olajšano zastop
stvo se je SSk borila od leta 1993, 
ko je - prvič po ustanovitvi deže
le - zaradi takratne volilne refor
me izpadla iz deželnega sveta. 
Nešteto je bilo posegov, posvetov, 
pogajanj, peticij in drugih pobud, 
o katerih med drugim poroča 
knjiga odv. Andreja Berdona "La

rappresentanza politica degli Slo
veni in Italia", ki jo je pred mese
ci izdal Krožek za družbena 
vprašanja Virgil Šček in je nudila 
dobro pravno osnovo tudi za se
danje razprave o teh določilih. 
Vse priznanje gre deželnemu sve
tovalcu SSk dr. Mirku Špacapanu, 
deželnemu tajniku odv. Damija
nu Terpinu in drugim članom 
vodstva, ki so v sedanjem man
datu deželnega sveta F-JK ob za
nesljivi opori Marjetice speljali 
zadevo do konca.
Vsebina novega zakona 
Preden malo pogledamo, za kaj 
pravzaprav gre, pa je treba opo
zoriti, da to ni zgolj volilni zakon, 
temveč zakon, ki ureja tudi delo
vanje deželnih organov. Zato pri
naša zakon celo vrsto novosti. 
Omenimo lahko vsaj nekatere. 
Predsednika deželne vlade bomo 
izvolili neposredno, istočasno pa 
bomo lahko svobodno izbirali 
stranko, za katero bomo glasova
li, ne glede na to, ali je v predsed
nikovi ali kaki drugi koaliciji. 
Odpravljen je bil "predsednikov 
seznam" svetovalcev, ki jih je po 
volilni zmagi kar sam imenoval 
v deželni svet.
Da bo kaka koalicija ali posamez
na stranka zastopana v deželnem 
svetu, bo morala preseči vstopni 
prag 4%. Znotraj koalicije si bodo 
delile svetovalska mesta le tiste 
stranke, ki so dosegle 1,5% gla
sov, vendar pod pogojem, da jih 
je celotna koalicija zbrala vsaj 
15%.

SSk čestita Paliku in Terpinu
S tra n k a  S lo v en sk a  s k u p n o s t izreka isk re n e  č e s titk e  Juriju 
Paljku in M arjanu Terpinu za njun pom em bni d osežek , d a  s ta  
v v o li ln o -m a n d a tn i kom isiji D rž a v n e g a  z b o ra  R e p u b lik e  
S lo v en ije  p re je la  n a jv eč  g la so v  in b o s ta  ta k o  p re d la g a n a  
D ržavnem u zboru za im enovanje  v p rogram ski sv e t RTVS. 
Dejstvo, d a  s ta  tak o  Jurij Paljk kot M arjan Terpin prejela tak o  
veliko število glasov, kaže na  ugled, ki ga im ata  ne  sa m o  v 
zam ejstvu , tem več tudi v š iršem  slovenskem  prostoru. Po drugi 
s t r a n i p a  je  t r e b a  to k r a t  s lo v e n sk im  p o s la n c e m , č lan o m  
m andatno-volilne kom isije, priznati, d a  so  na ta k  način  želeli 
p rim erno  ovrednotiti tisti del s lo v en sk eg a  na ro d a , ki živi za 
m ejo m atičn e  države.
P riso tnost kar dveh zam ejsk ih  S lovencev  v ta k o  pom em bni 
državni ustanovi bi pom en ila , d a  s e  bo lahko v bodočnosti 
p o ro č a n je  o te m , k a k šn o  je  ž iv ljen jsko  s ta n je  s lo v en sk ih  
n a ro d n ih  s k u p n o s ti  v z a m e js tv u  bolj s ta ln o  in p rim e rn o . 
S lovenska  sk u p n o s t m eni, d a  bo na ta k  način  o sv e šč e n o s t 
pripom ogla tudi k izboljšanju odnosov  m ed m atico  in Slovenci, 
ki živijo v zam ejstvu , kar bo posled ično  b lagodejno  vplivalo 
tu d i na  b o ljše  uve ljav ljan je  prav ic , ki je  v te m  tre n u tk u  v 
državah, kjer zam ejci živijo, dokaj vprašljivo. /  D eželno tajništvo 
S lovenske  skupnosti

Na dnu...

Zmagovita koalicija bo prejela 
večinsko nagrado, tako da naj bi 
dosegla 60% mest v deželnem 
svetu, a tudi močna opozicijska 
koalicija (vsaj 35%) bo nagrajena. 
Med kandidati na posameznih li
stah ali moški ali ženske ne bodo 
smeli zasesti več kot 60% razpo
ložljivih mest. V deželnem odbo
ru bo morala biti vsaj tretjina čla
nov ali članic slabše zastopanega 
spola.
Deželni svetovalci bodo lahko 
opravili največ tri zaporedne 
mandate, deželni odborniki naj
več dva mandata.
Župani občin z več kot 3.000 pre
bivalci bodo morali odstopiti vsaj 
tri mesece pred deželnimi volit
vami, če bi želeli biti na njih iz
voljeni v deželni svet.
Posebna določila olajšujejo slo
vensko zastopstvo.
Za ta zakon je glasovalo 33 sveto
valcev, proti jih je bilo 25 (med 
njimi 4 člani večine iz stranke 
Državljani za predsednika). V 
roku 30 dni po objavi v Uradnem 
vestniku bi lahko vlada sprožila 
spor o njegovi skladnosti z usta
vo, v roku treh mesecev pa bi 
lahko zahtevali ljudsko glaso
vanje za zavrnitev zakonskega be
sedila ali ena petina deželnih sve
tovalcev ali 2% volivcev. 
Uveljavljeni "evropski model"
O "evropskem modelu", ki se je 
zdaj uveljavil, smo že pisali. Gre 
za to, da se lahko kaka slovenska 
volilna skupnost ali slovenska 
stranka za volitve poveže z večjo 
stranko. Če sama s svojimi glaso
vi ne uspe izvoliti svojega pred
stavnika, odvzame zadnjega iz
voljenega večji stranki.
Tudi če opustimo možnost ustav
nega spora ali referenduma, ki ni
sta verjetna, je zakon dokaj zahte
ven. Za uveljavitev "evropskega 
modela" je treba namreč izpolni
ti več pogojev.
Slovenska formacija mora zbirati 
podpise, da lahko predloži svojo 
listo na vsem deželnem ozemlju, 
v vsaj treh okrožjih, izrecno v 
tržaškem, goriškem in videm
skem, pa čeprav ji je dovolj polo
vica podpisov, ki so sicer potreb
ni za ostale stranke. To kljub te
mu znaša od 500 do 750 ove
rovljenih podpisov v vsakem ok
rožju.
Najti mora nato partnerja, ki je 
pripravljen, da se z njo poveže in 
tvega izgubo svojega svetovalca v 
njeno korist. Leta 1993 je na pri
mer SSk izpadla iz deželnega sve
ta, ker ni dosegla take povezave 
med strankami, ki je bila takrat 
možna za vse, ne le za slovenske 
stranke.
Da sodeluje pri delitvi svetoval
skih mest, pa mora manjšinska 
stranka vsekakor doseči vsaj en 
odstotek vseh veljavnih glasov v 
deželi. Leta 2003 bi to znašalo 
6.708 glasov.
Sprejeti evropski model ne pre
prečuje več takih medstrankar
skih povezav, saj bi se lahko vsaka 
slovenska komponenta s svojo 
volilno listo povezala s sebi so
rodno stranko, ki bi ne izgubila 
nobenega glasu. Ali pa bi se enk
rat v prihodnosti vse slovenske 
komponente odločile za skupno, 
ideološko zelo pisano listo, ki bi 
se povezala z levosredinsko koali
cijo in izvolila več svetovalcev na 
podlagi izraženih preferenc. Mo
del seveda ne preprečuje tradicio
nalnih kandidatur Slovencev na 
različnih vsedržavnih strankah in 
tudi ne omejuje števila izvoljenih 
Slovencev.

Tudi v našem tedniku smo 
večkrat omenjali težave 
Prodijeve levosredinske 
vlade pri izvajanju programa, ki 

so ga ob lanskih parlamentarnih 
volitvah podpisale vse koalicijske 
strani. Kljub temu so leve radikal
ne skupine zavzemale samosvoja 
stališča do nekaterih pomembnih 
programskih postavk, tako da jih 
je moral predsednik Prodi večk
rat spomniti na doslednost in so
lidarnost. Eno takih spornih po
dročij je bila zunanja politika Ita
lije, zlasti njene vojaške prisotno
sti v Afganistanu in razširitev 
ameriškega 
oporišča pri Vicen- 
zi, za kar se je obve
zala že prejšnja Ber
lusconijeva vlada.
Zadevna nesoglasja 
omenjene levice so 
privedla do tega, da 
dva njena predstav
nika nista podprla 
poročila zunanjega 
ministra D'Aleme v 
senatu, kjer je leva 
sredina razpolagala 
z zelo pičlo večino.
Prodijeva vlada se 
je tako znašla v 
manjšini, tako da 
predsedniku Pro
diju ni ostalo dru
gega, kot da je od
stopil in s tem sprožil vladno kri
zo. To je bila posledica skrajno 
neodgovornega ravnanja 
omenjenih dveh senatorjev skraj
ne levice. Domišljala sta si pač, da 
bosta s svojim ravnanjem izsilje
vala vlado. Po drugi strani vodst
vi njunih strank nista pravočasno 
nastopili proti njima, računajoč, 
da se bodo vsi skupaj tako priku
pili svojim volivcem.
Zato je bilo pričakovati, da se bo
do takšne zakulisne igrice prej ali 
slej morale končati. Prodi se ni ni
ti malo pomišljal in je takoj odšel 
k predsedniku republike Napoli- 
tanu sporočit svoj odstop. S tem je 
naredil konec slepomišenj ra
dikalnih parlamentarcev: ali se 
obvežejo lojalno podpisati vlad
no koalicijo ali se sprijaznijo z raz

pustom parlamenta in razpisom 
novih volitev. Dejstvo je, da si 
stranke leve sredine, vključno 
one radikalno levo usmirjene, ne 
morejo v sedanjih okoliščinah 
privoščiti nove volitve na osnovi 
obstoječega volilnega zakona. Ce
lo večina desnosredinskih strank 
(razen Severne lige) ni zahtevala 
razpisa novih volitev, ampak se je 
zavzemala za oblikovanje prehod
ne tehnične vlade. Zato je imel 
predsednik republike olajšan po
ložaj, da se je odločil za preveritev 
vladne večine v parlamentu. 
Predsednik Prodi je vabilo sprejel

in se predstavil v senatu s progra
mom dvanajstih prednostnih 
točk. Predstavniki vseh koalicij
skih strank so se hkrati obvezali, 
da temu programu zagotovijo 
podporo vseh svojih senatorjev in 
poslancev.
Naj tu omenimo glavne Prodijeve 
prednostne točke: uresničevanje 
mednarodnih in mirovnih ob
veznosti države, dogovorjenih v 
okviru Združenih narodov, 
vključno mirovne misije v Afga
nistanu; hitro udejanjanje načrta 
za infrastrukture s posebnim ozi
rom na evropske prometne kori
dorje ob spoštovanju okolja; do
datni liberalizacij ski ukrepi in 
zaščita potrošnika v okviru stori
tev; takojšnji konkretni ukrepi za 
omejitev javnih izdatkov; refor-

Povejmo na glas

ma pokojninskega sistema, pri če
mer naj imajo prednost nizke 
pokojnine in mladi; politika v 
oporo družinam tudi z višjimi 
družinskimi dokladami in večjim 
številom otroških jasli; za zagoto
vitev učinkovitosti vladnega dela 
je premiera kot predstavniku vla
de priznana pristojnost, da v pri
meru sporov in različnih stališč 
izrazi enotno stališče vlade.
V svojem predstavitvenem po
ročilu je Prodi pojasnil, da so 
omenjene točke prednostnega 
značaja, vendar so del celotnega 
programa, ki ga je bil predstavil 
ob lanskem nastopu vlade. Davč
ni federalizem in reforma volil
nega sistema bosta predmet raz

prave in dogovarjanja 
med vsemi političnimi 
silami v parlamentu. 
Razprava o vladnem 
programu v senatu se 
je zaključila 24. fe
bruarja zvečer, nakar je 
sledilo glasovanje o 
zaupnici. Za izid glaso
vanja je vladalo veliko 
zanimanje. Šlo je nam
reč za to, da za vlado 
glasuje vsaj 158 sena
torjev, to se pravi mini
malna potrebna veči
na izvoljenih sena
torjev, pripadajočih ali 
pridruženih vladni 
koaliciji. To se je tudi 
zgodilo. Za vlado pa 
sta glasovala še senator

Follini, nekdanji tajnik UDC, in 
senator italijanskih izseljencev v 
Južni Ameriki Pallaro. Vlado so 
podprli tudi štirje dosmrtni sena
torji. Za vlado se je tako v celoti iz
reklo 162 senatorjev, proti pa 157. 
Razsodišče SKP je za dobo dveh 
let izključilo iz stranke senatorja 
Franca Turigliatta, ki je skupaj s 
senatorjem Rossijem iz vrst 
Stranke italijanskih komunistov 
(SIK) povzročil krizo Prodijeve 
vlade, stranki pa veliko škodo. Se
daj je prišlo na dan, da je bil tudi 
Rossi lani poleti izključen iz SIK.
V petek, 2. marca, je tudi poslan
ska zbornica izglasovala zaupni
co Prodijevi vladi s 342 glasovi, 
proti zaupnici pa je glasovalo 253 
poslancev opozicije.

Alojz Tul

Proti ženskam od drugod?
O b gledanju ene od znanih  pogovor

n ih  oddaj osrednje italijanske televi
zije se n i bilo m ogoče ubraniti 
občutka, kako im a nestrpnost nešteto obra

zov. Nešteto obrazov v  smislu, da se pogosto- 
m a sploh ne zavedamo, kako se ji s svojim i 
izjavam i p rib ližu jem o ali celo stopam o na 
ozem lje njenega zahrbtnega kraljestva. Seve
da to n i očitek oddaji, ki z  obravnavanjem  
najrazličnejših odprtih vprašanj prob lem e  
koristno osvetljuje in  jih  pom aga obvladova
ti. Gre za dejstvo, da tovrstno osvetljevanje 
istočasno odslikava odnos javnega m nenja  
do izbranih sodobnih pojavov. In v  oddaji, ki 
jo  im am o v  m islih, je bil govor o vse pogo
stejših porokah Italijanov s tujkami, točneje 
z  dekleti in  m lajšim i ženskam i iz vzhodne  
Evrope, k i prihajajo na zahod s trebuhom  za 
kruhom  in si pri nas ustvarijo družino. Porok 
Italijanov npr. z  Rusinjami, Ukrajinkami, Slo
vakinjami in še drugimi naj bi bilo vse več, 
kar naj bi pričelo presegati dopustno mero, v  
kolikor je že n i docela preseglo.
Porok Italijanov z  Vzhodnoevropejkami je to
rej preveč, saj že pričenjajo spreminjati social
no  podobo  družbe. Z  dekleti in  m lajšim i žen 
skam i z  vzhoda se poročajo m oški, ki imajo  
šestdeset le t in več, pa tudi zelo mladi, k i jih  
nim ajo n iti trideset. Na tem  m estu  so se ogla
sili drugače m isleči razpravi j  alci, ki takšnih  
zvez ne  demonizirajo, pri čem er se je obtož
ba prevesila v  nasprotno smer, da nam reč ve
lik  delež krivde nosijo italijanska dekleta in 
m lade ženske, ki da so v  vseh sm islih razvaje

ne. V nasprotju s tekm icam i z  vzhoda niso  
pripravljene več k o t toliko potrpeti, m oške
m u  partnerju posvečajo dosti m anj pozorno
sti, predvsem pa na prvo m esto postavljajo la
stno kariero, zaradi česar pridejo družina in  
otroci kasneje na vrsto.
V ugotavljanju dejstva, da si vse več Italija
n o v  ustvarja svoj dom  in družino s partnerka
m i od drugod, samo p o  sebi n i še n ič  slabega. 
Kar zaskrbljuje, so zaostreni toni v  odnosu do  
priseljenke iz  vzhodnoevropskih držav. V do
sti večji m eri pa zaskrbljuje občutek, da se 
ljudje, ki se čutijo dolžne na ta način "brani
ti svojo dom ovino", sploh ne zavedajo, da p o 
stajajo glasniki nestrpnosti. Svoje ogorčenje 
nam reč izražajo naravnost in  brezobzirno, do  
kraja prepričani v  svoj prav, vsekakor brez 
najm anjše bojazni, da lahko že zavračajo 
načela sožitja s predstavniki drugih narodov, 
ki živijo  ali bodo živeli v  n jihovi državi, se 
pravi v  Italiji. Treba je vedeti, da se nestrpno
st prične na osebni in zasebni ravni, ne  spod
buja je le t.i. visoka politika, ravno obratno: 
zelo  m o čn o  in  v  ozkih  osebnih  krogih  
razširjeno nasprotovanje določenim  skupi
nam  ljudi utegne visoko politiko  spodbuditi 
ali celo prisiliti, da bo morala nekega dne t.i. 
sporne pojave zajeziti, razume se, z  neljubim i 
ukrepi. Je to naša želja?Je to želja tistih, ki so
dijo prehitro in na vsak način prestrogo? Naj
brž ne. Toda škoda je že  bila storjena in  nestr
p n o st je dobila prostor, ki ji bo dal novega za
gona.

Janez Povše

GLEJ Tl, VSAKO LETO,
KO GOVORIJO O FOJBAH, 
SE JIM POJAVI LUKNJA 

V SPOMINU !



N O V I

GLAS Aktualno 8. marca 2007

V spomin dr. Jožetu Pučniku (1932-2003) ob 75. obletnici njegovega rojstva

Nepozabno prijateljsko 
srečanje v Ljubljani 1947

N ajprej bi rekel, da sem  
še danes vesel, 
da im am o sam ostojno

državo.
dr. Jože Pučnik 
(geslo na "Dragi 1998")

Bilo je visoko poletje leta 1947, 
dobre štiri tedne pred 
priključitvijo Primorske Jugo
slaviji oziroma Sloveniji. Dobil 
sem pošto z m odro ovojnico, 
ki me je vznem irila. Prišlo je 
pismo z okrajnega odbora m la
dine z naročilom , da naj se ja
vim čez tri dni v Idriji, od ko
der bo treba v Ljubljano na se
m inar za m ladinske voditelje 
na nižjih gimnazijah v Slove
niji. Prej dijak cerkljanske nižje 
gimnazije, sem se čez poletje 
prepisal na gimnazijo v Idriji, 
počitnice pa sem preživljal do
m a ob Idrijci. Poziv za po t v 
Ljubljano me je po eni strani 
razveselil, a zapekla me je vest 
ob dejstvu, da me kličejo 
nekam  zaradi funkcije, za ka
tero še nisem  bil niti izvoljen. 
Politični mlini so mleli po tiho 
in  kom unistično okrajno vod
stvo m e je že pred začetkom  
novega šolskega leta hotelo  
pripraviti za prihodnjega pred
sednika m ladinske organiza
cije na idrijski, takrat še nižji 
gimnaziji. Ta skrivnostnost mi 
je težila dušo in m i ustvarjala 
občutek greha.
Iz Idrije smo odšli z avtobusom 
do vlaka v Logatcu že navsez
godaj, ob štirih. V Hotedršici je 
bilo še potrebno pokazati po t
na dovoljenja, ki smo jih dobi
li na idrijski notranji upravi v 
stavbi nekdanjih  orožnikov- 
karabinjerjev, kjer je zdaj Za
ložba Bogataj. V Ljubljani so 
nas nastanili v Hotelu Bellevue 
v Šiški, ki je na znotraj deloval 
bolj kot vojašnica ali m enza. 
Na pogradih so spali udeležen
ci najrazličnejših tečajev, ki so 
hodili v m esto na po litično  
izobraževanje. Moja idrijska to
variša, eden predstavnik okraj
nega kom iteja kom unistične 
partije, drugi načelnik okraj
nega pionirskega štaba, sta se 
dobro znašla m ed enako m i
slečimi, jaz, mlajši od njiju in 
nečlan partije, sem bil 
nekakšna bela vrana in  sem ji
ma kazil zaupne pogovore. Do
bili sm o bone za prehrano  v 
m estu, na kosilo in  večerjo 
smo hodili v re
stavracijo Rio, 
im eli pa smo 
vsak svoja pota.
Jaz sem bil do
ločen, da bom  v 
obliki tridnevne 
konference, 
tako kot drugi 
vrstniki z nižjih 
gim nazij v Slo
veniji, poslušal 
predavanja in 
nagovore 
izkušenih po li
tičn ih  vodi
teljev nove ko
m unistične 
oblasti. Naša 
predavanja so se 
vrstila v
Frančiškanski 
dvorani. Med ti
stimi tristo m la
dim i ljudm i, v 
glavnem so bili fantje, med na
m i je bila le m anjša skupina 
deklet, ki so se držale bolj zase, 
nikogar nisem  poznal. Za de
lo, ki da ga bom o im eli med 
šolsko m ladino, sta nas najbolj 
vneto pripravljali "tovarišici" 
Lidija Sentjurc in Vida Tomšič. 
Postati bi m orali nekakšni

m ladinski agitatorji, kar je za 
m arsikoga pom enilo , da bo 
postal janičar. Predavanja so 
bila polna boljševiške gorečno
sti, ki pa se je zvito kazala kot 
nekakšna skoraj evangeljska 
prepričljivost in  je udira
la v mlade duše.
Počutil sem se nezn an 
sko sam otnega, brez 
opore v starših ali prija
teljih. Žrlo m e je, zakaj 
sem sploh tukaj in  s 
strahom  sem se 
spraševal, kaj neki 
pričakujejo od m ene. 
M edtem ko me je grizlo 
v duši, sem zavidal ti
stim, ki so tako celostno 
in  naravno, brez 
kakršnihkoli zadržkov 
naivno sprejemali sicer z 
žarom izražene navidez
no lepe misli, ki so bile v 
resnici ideološke p uh li
ce. Tudi jaz sem bil mlad, 
poln  idealov in rad bi bil 
delal za to novo družbo.
Moj oče je bil partizan in 
v partizanskih  borcih 
sem videl branitelje svo
bode. Toda vse preveč 
trpkih spom inov na voj
ne in  povojne grdobije, 
vse preveč stvari, ki so 
kazile lepo zunanjo sliko 
razmer v prvih dveh le
tih  realnega socializma, 
m i je m igljalo pred oč
mi. Priključitev je bila pred 
vrati, za nam i so bili komaj 
pretekli časi pričakovanja raz
m ejitvene komisije, ko se je 
mladinska organizacija še im e
novala "Ze-a-em-je-ka” - Zveza 
antifašistične m ladine Julijske 
krajine, a smo že občutili neiz
prosne zahteve jugoslovanske 
kom unistične vladavine, ki se 
je najprej oklicala kot Demok
ratična federativna Jugoslavija, 
potem  pa Federativna ljudska 
republika Jugoslavija; pred sve
tom  naj bi bila to "ljudska de
mokracija", ker naj bi ta  pleo- 
nastična oznaka poudarjala 
razloček od običajnih zahod
n ih  demokracij, češ da so pra
ve demokracije le pod sovjet
skim ideološkim okriljem!
V Ljubljani, po kateri sem sicer 
kar hrepenel, sem se tako 
znašel razdvojen, duhovno iz
praznjen in  hkrati nabit z vse
mi mogočim i strahovi. Do sk
rajnosti naveličan političnega

A prav tedaj se je zgodilo nekaj, 
kar mi je hitro  vlilo zaupanje 
vase in me objelo s prej nezna
n im  veseljem do življenja. Iz 
bednega duševnega stanja me 
je rešilo nepričakovano

enem  sam em  trenu tku  
bežečega časa sm o se 
spoznali, si tako rekoč 
razodeli duše ter postali 
prijatelji za vse življenje. 
Vsak zase in  vsi hkrati 
smo ugotovili, da smo le 
po neki usodni pom oti 
prišli v frančiškansko 
dvorano po nove nauke 

in  da smo tujek v tem  m orju 
mladih, ki je prekinjalo preda
vanja s pogostim  skandi
ranjem revolucionarnih gesel 
s krčevitimi vzkliki Ti-to - Par
tija!

naključje, neka skrivnostna in 
usodna slučajnost, ki pa je vča
sih tako zaželena in potrebna, 
da se ti zdi, kot da jo je načrto
vala sama božja previdnost. S 
koncem očesa sem prek velike
ga ogledala ob vratih v vstopni 
veži frančiškanske dvorane, 
danes je to M estno gledališče 
ljubljansko, opazil, da v n a 
sprotnem  kotu ob steni stojita 
in  se pogovarjata dva fanta 
m ojih let. Zdela sta se mi kot 
dve m edli D antejevi senci iz 
njegove Božanske komedije, 
neizm erno daleč od dogajanja 
v dvorani, ki je še odmevala od 
zaključnih borbenih  "parol". 
Prvi h ip  sem pom islil, če ni 
m orda privid zaradi moje 
utrujenosti in  živčnosti, a hk
rati sem in tu itivno začutil, da 
sta to dva D on Kihota, ki sta 
enako nesrečna kot jaz in da bi 
m orda v treh  našli rešitev. 
Spreletelo me je odrešilno 
spoznanje, da ni nič izgublje-

izobraževanja sem se tretji dan 
svojega nenavadnega ljubljan
skega bivanja samo še veselil, 
da je duševna m dra končana 
in  da čez kako uro že lahko 
grem na kolodvor in  na vlak 
proti Logatcu, potem  pa v m ir
no  zavetje dom ače doline ob 
Idrijci.

nega, ampak da se že kaže n o 
va pot.
Ne vem, kakšno neznano  
žarčenje ali razpoloženjski 
vpliv sta nas povezala že v 
istem hipu, ko smo se zagleda
li. Neka človeška in  hkrati 
božanska iskra je preskočila z 
enega na drugega in tretjega: v

In kdo sta bila dva 
m lada človeka ob 
steni, oba dom a 
tam  gor od Sloven
ske Bistrice? Oba 
sta bila letnika '32, 
a le za dva ali tri 
mesece m lajša od 
m ene. Eden je bil 
Janko Čar, po oče
tu  s Hleviških pla
n in  nad  Idrijo, 
drugi pa njegov 
sošolec in prijatelj 
Janko Pučnik. Zau
pala sta mi, da 
pišeta pesmi: sprva 
sem bil nan ju  kar 
nekoliko ljubosu
m en, saj sem bil 
glede pesnjenja 
preveč sramežljiv, 
sicer sem se včasih 
kaj poskušal, a 
svojih "stvaritev” 
ne bi n ikom ur 
pokazal. Takrat si 

nisem upal spra
viti na papir ali 
sploh v javnost 
misli in  čustev, ki so se mi 
pletla v tistem  sanjavem 
m ladostniškem  času.
Od tistega prvega srečanja 
bo letos avgusta m in ilo  že 
šestdeset let! Marsikaj se je 
v tem  času zgodilo, pa tudi 
spremenilo. Trojica se v ce
loti m enda n i nikoli več 
srečala, čeprav smo si nekaj 
dopisovali. Jože Pučnik je si
cer kakih deset let pozneje 
skrom na dva meseca učil fi
lozofijo tudi na idrijski gim 
naziji Jurija Vege; nekega 
dne ga ni bilo več za kateder, 
ker so ga zaprli. "Iz tedna v 
teden so odpadale ure filo
zofije. Na šoli so govorili, da 
je m ladi mož 'n a  praksi'." 
(Jože Felc, 2001). Na isti 
gimnaziji v poslopju znam e

nite idrijske realke sem precej 
let za njim  poučeval francošči
no in slovenščino, eno leto je 
bil moj dijak tudi Jože Felc, ki 
je kot študent m edicine postal 
glavni urednik naše revije Ka
plje, dve leti pa sem učil tudi 
tri druge urednike in  Emila 
Miklavčiča, ki je reviji dal ime.

no pa im am  v naj čistejši spo
m in  zapisano njegovo podobo 
plavolasega štajerskega m lade
niča s svetlimi očm i - tisti topli 
in  zaupajoči pogled m ladinca 
pri vratih frančiškanske dvora
ne, za katerimi še ni bil po tih 
nil revolucionarni h rup  cveta 
slovenske m ladine z novim  
sovjetsko-balkanskim  n a 
dihom . V živem spom inu mi 
ostaja tud i kot zrel politik  in 
voditelj, ki je več kot štirideset 
let pozneje, decem bra 1990, 
po plebiscitu za Slovenijo, tako 
odločno vzkliknil "Jugoslavije 
n i več!" Ta olajšujoči in 
sproščeni vzklik (ohranjen je 
na d okum en tarnem  film u) - 
brez evforičnega zmagoslavja - 
je pom enil vse: konec je nasilja 
in  kom unističnega
sam odrštva, zatiranja svobo
doljubne Slovenije, enoum ja - 
začenjam o dem okratično 
življenje v sam ostojni Slove
niji.
M orda po skoraj šestih dese
tle tjih  še bolj živo kot nekoč 
spoznavam , kaj m i je tisto 
odrešujoče srečanje pom enilo. 
Tako se m i je usedel spom in 
nanj v dno  duše, da sem poz
neje nekaj podobnega za 
kratke trenutke doživel samo 
še dvakrat: prvič v lurški pod
zem ni baziliki, ko sem m ed 
večtisočglavo m nožico ro
marjev številnih narodov ne
pričakovano zagledal dragega 
prijatelja iz Kanala ob Soči, ki 
ga žal ni več, in  drugič, 19. ju
lija 1991, ko m i je papež Janez 
Pavel II. v gorah nad mestecem 
Breuil/Cervinia pod visokim  
M atterhornon stisnil roko kot 

poslancu samostojne 
Slovenije in  mi nak
lon il nekaj sloven
skih besed.
Tisto davno nenadno 
srečanje ob koncu se
m inarja v Ljubljani 
pa je bilo  tako enk
ratno, nenačrtovano 
in  daljnosežno, da je 
trojica za vso prihod
nost iz njega črpala 
vir notranje moči in 
sam ozavedanja ter 
nezgrešljivo sledila 
sicer ovinkasti poti, 
ki nas je čez dobra 
štiri desetletja prived
la v slovensko pom 
lad. Tistikrat v Lju
bljani me je objelo 
b laženo ugodje, kot 
ga začuti slovenski 
p laninec, ki po h u 
dih  naporih  pride v 
jutranjem  soncu na 
vrh Triglava; počutil 
sem se angelsko 
lahkega in čistega, bi
lo je kot prvo obhaji
lo.
Nekateri znani pisa
telji, od Ivana 

Cankarja do Cirila Kosmača, so 
um etniško ubesedili, kaj vse se 
lahko globokega in za življenje 
pom em bnega dogaja v glavah 
in  dušah m ladih ljudi. Mi smo 
bili takrat obsijani z neko m i
lostjo, ki jo je najbolj vidno iz
ražal svetlolasi m ladenič s 
Črešnjevca. Čeprav sva se z 
Jožetom Pučnikom silno redko 
srečevala, le po dolgih  vm e
snih obdobjih, pač zaradi raz
dalje in njegovih ječ, je bil prav 
spom in na tisto prvo srečanje z 
njim  in Jankom  Čarjem nepre
magljivi urok, ki me je kot an 
gel varuh  vodil in  m i dajal 
moči skozi sivino jugoslovan
skega socializma vse do radost
n ih  dni, ko se je rodila sam o
stojna Slovenija. Pot v sam o
stojnost Slovenije je u trta  po 
veliki zaslugi Jožeta Pučnika in 
je tlakovana z njegovim žrtvo
vanjem in plem enitim  delom. 
Dragi Jože! Letos 9. marca bi 
obhajal 75 let. Žal jih nisi 
dočakal. Iskrena Ti hvala za ti
sto davno in odrešilno srečanje 
v beli Ljubljani.

Tomaž Pavšič

In kako čudna so življenjska 
prepletanja. V reviji Kaplje je 
nam reč pridno sodelovala tudi 
tržaška zamejka Irena Žerjal, 
poznejša prva žena Jožeta Puč
nika!
Tisti dan proti koncu avgusta 
1947 v Ljubljani so trije šest
n ajstle tn ih  - dva mlada Štajer
ca in en n jun prim orski vrst
n ik  sprejeli zavezo, da bodo 
ostali zvesti sam im  sebi in 
svojim skupnim  idealom , ne 
glede na to, kaj bo življenje pri
našalo. Nobenega proglasa n i
smo sestavili, nobene pogod
be nism o podpisali in sploh ne 
vem več natančno, kaj smo go
vorili. Začutili pa smo, da smo 
vzpostavili iskreno in trdno  
m edsebojno navezo, ki se ne 
bo nikoli pretrgala. Vsi trije 
smo hoteli iskreno delovati za 
narod  in  nikakor ne biti n a 
zadnjaki, pač pa dom oljubi in 
dem okrati, z m očnim  social
nim  čutom, saj smo bili vsi pri
padniki bolj revnega podežel
skega sloja. Želeli bi ohranjati 
našo neodtujljivo slovensko 
istovetnost po tradiciji naših 
staršev in se hkrati kar najbolj 
sproščeno zavzemati za evro
psko kulturo, ki ne bi smela bi
ti v opreki s krščanstvom . 
Slednje je bilo najbolj občute
no pri Janku. Žal svojih želja in 
življenjsko nazorskih usm eri
tev nism o prepoznavali iz na
govorov naših predavateljev, 
njihov politično vzgojni p ro
gram  je nam reč tem eljil na 
boljševiškem  m arksističnem  
nauku in  njihov cilj je bil, da 
nas vzgojijo za nekakšne 
sovjetske komsomolce v "ljud

ski” republiki Sloveniji pod 
beograjskim  nadzorom . Od 
nas so zahtevali popolno vda
nost in služenje stvari socializ
ma, to  je delu za "svetlo 
prihodnost”.
Zaradi vsega tega, ki se nam  je 
upiralo in ker bi bili le radi de
lili navdušenje vrstnikov za 
novo življenje, smo bili vsi trije 
v hudih  notranjih stiskah. Prav 
gotovo je bilo še več takih po
sameznikov m ed tisto m noži
co, a se žal nism o mogli m ed
sebojno spoznati. Milost je bi
la dana samo nam  trem . A trije 
sm o že m nožica, bodisi po 
evangeliju bodisi po antiki: 
Tres faciunt collegium! In to je 
sreča, saj je zapisal Gregorčič: 
če sam je, um reti m ora še ju
nak! Od nas treh se je celostno 
žrtvoval za svoje ideale samo 
Jože. Vesel pa sem, da sva ga z 
Jankom  vedno vsaj m oralno 
podpirala in da smo bili ob slo
venski pom ladi vsi trdno sku
paj na isti nekrvavi fronti de
mokracije in  slovenstva. Jože 
je m oral prestati dolgoletne 
ječe in  m noge krivice. Še ved-
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Gost postnih predavanj je bil direktor narodnega muzeja Jože Dežman

Ni še prišlo do sprave

V Novi Gorici, v veliki dvo
rani župnišča, so se začela 
postna predavanja. Vsak 

četrtek v marcu se bodo v konka- 
tedrali vrstila predavanja aktual
nih in občutljivih tem. V četrtek, 
22.2.2007, je bilo prvo tako pre
davanje. Predaval je zgodovinar in 
filozof Jože Dežman na temo 
Spravni naboj slovenske osamo
svojitve. Jože Dežman se je rodil 
leta 1955 v Lescah in je priznan 
novinar. Pred kratkim je postal di
rektor narodnega muzeja v Lju
bljani. Je ena najvidnejših oseb
nosti, ki se s teoretičnim pogla
bljanjem in z neposrednim delom 
s prizadetimi ljudmi trudi za od
pravo posledic komunističnega 
režima. Sam je opravil več pionir
skih raziskav o posledicah druge 
svetovne vojne. Povedal je, da so 
ljudje po objavi teh raziskav zače
li hoditi k njemu in se pritoževali. 
Po večini so to otroci, ki so jim 
partizani ali partija ob koncu voj
ne ubili starše in jih proglasili za 
izdajalce - partizani so po vojni po
morili približno 20.000 Slovencev 
-. Otrokom pobitih staršev je bilo 
prepovedano žalovati, in če so se 
hoteli rešiti zapora, niso smeli 
nikomur o tem pripovedovati ali 
pa kaj spraševati. Veliko od teh je 
že umrlo in tisti, ki so preživeli sra
moto (od teh jih danes živi v Slo
veniji še 10.000), so že precej v le

tih. Prof. Jože Dežman je njihovo 
trpljenje imenoval "žalovanjsko 
motnjo".
Nadalje se je prof. Dežman 
spraševal, zakaj Slovenija ni niko
li resno praznovala samostojnosti, 
ki jo je pridobila v vojni leta 1991. 
Odgovor je, ker ni nikoli razčistila 
tega, kar se je zgodilo leta 1945. 
Evropske države so se po vojni de

lile v dva bloka: zahodni in vzhod
ni. Na zahodu po vojni nastopi de
mokracija. Države "vzhodnega

bloka", torej tiste države, ki so bi
le pod sovjetskim vplivom, imajo 
s Slovenijo to skupno značilnost, 
da so bili njihovi državljani istoča
sno zmagovalci in žrtve: zmago
valci druge svetovne vojne in žrt
ve komunističnega terorja. Glav
ni projekt partizanov je bil izpelja
va boljševistične revolucije z zma
go v državljanski vojni. Da bi spro

vocirali državljansko 
vojno, so umorili več kot 
tisoč slovenskih civili
stov, še preden je prišlo 
do organiziranja samoo
brambnih protikomuni
stičnih enot. Za Sloven
ce pomeni nastop dikta
ture civilizacijski padec v 
barbarstvo. Uničena je 
bila opozicija in s tem 
demokracija. Državna 
revolucija se je na Slo
venskem nadaljevala 
vsaj do leta 1955. Deset- 
tisoče ljudi je bilo ob
sojenih na stalinističnih 
procesih. Titoistični za
pori, koncentracijska de
lovna in druga taborišča 
nič ne zaostajajo za Hi
tlerjevimi in Stalinovi
mi. Noben režim v Evro
pi ni v povojnih čistkah, 

glede na odstotke prebivalstva, 
ubil toliko ljudi kot socialistična 
Jugoslavija, niti Sovjetska zveza

ne. Stalin naj bi rekel Titu, naj pre
neha s prejšnjim režimom tako, 
da ga "pokrije" s plastjo krvi.To pa 
tudi ne pomeni, daje bil vsak par
tizan "hudoben". Človek je prišel 
v neki "sistem", iz katerega ni bi
lo izhoda. Najhujše so bile posle
dice partijskega rasizma: privilegi
rane "kaste" so bili predvsem par
tizanski veterani in njihovi otroci. 
Dokončen skok iz tega stanja je 
Slovenija napravila leta 1991. Par
tija je "odvrgla svojo vero", zapu
stila socialistično federacijo in se 
odtrgala od Jugoslavije. Zelo zgo
vorna je bila obsodba Mitje Ri
bičiča, ki ga sodišče ni moglo ob
soditi, kljub temu da se je ob od
prtju grobov pokazalo, da je vsaj 
80 ljudi on poslal v smrt.
"Ko bomo videli svoje mrtve na 
kupu, bomo gledali tudi žive na 
kupu", je povedal predavatelj. Na 
Slovenskem je bilo do sedaj izreče
nih preveč laži, preveč resnice je 
bilo zamolčane. Ce hočemo res ži
veti vsi skupaj v eni državi kot 
prijatelji in ne kot sovražniki, ne 
smemo pozabiti vojnih žrtev in 
njihovih otrok. Psihiatri pravijo, 
da, če je v družini kdo "poza
bljen", potem tudi težave rastejo. 
Do tega v Sloveniji ne sme priti. 
Podrobno vse stvari verjetno niko
li ne bodo prišle na dan, vendar se 
zadnja leta Slovenija odpira temu 
procesu. Zveza borcev Slovenije in 
nekateri politiki še veliko ovirajo 
pri tem. Toda, če hoče Slovenija 
ostati v Evropi kot enakovredni 
partner, se bodo morali vsi njeni 
državljani čim prej soočiti z resni
co.

Karlo Nanut

Prejeli smo

Vera ali duhovna iluzija 
- sožitje ali sozlitje? (3)

II Piccolo je nekaj dni po balo- 
taži posredoval statistične po
datke: v občni Doberdob naj 

bi za Gherghetto volilo 89,2 od
stotka volivcev, in ker živi v tej 
občini tudi mnogo italijanskih vo
livcev, ki so pri skoraj sočasnih po
litičnih volitvah dali precej glasov 
skrajni desnici, potem  lahko tr
dim, da so Slovenci volili skoraj 
stoodstotno zgoraj omenjenega 
gospoda. Poglejmo moralne "za
sluge" stranke, kateri pripada no
voizvoljeni predsednik goriške 
pokrajine. Je med najbolj aktivni
m i zagovorniki razporoke, splava, 
agitira za uvedbo tako imenova
nih PACS in za priznanje istospol
nih zvez. To bi bil smrtni udarec za 
družino. V bioetiki je s svojim mi
nistrom na evropski ravni že poka
zala, kaj načrtuje, tudi glede ma
mil, ministrica, ki pripada tej 
stranki. Odprla bi namreč vrata 
večji uporabi mamil. Takih nelju
bih "zaslug" bi lahko še našteval. 
Že vžačetku sem omenil odlok, ki 
ga je pripravila Kongregacija, ka

teri je takrat predsedoval kardinal 
Ratzinger, podpisal pa ga je pokoj
ni papež Janez Pavel II.
Ob lanskih političnih volitvah je 
sedanji tajnik te Kongregacije 
takole povedal za dnevnik Avve- 
nire: «Mislim, da je nujno naredi
ti neko jasno in odločno delitev 
med političnimi strankami, ki 
spoštujejo v svojem in vladnem 
programu moralne principe in 
etične zahteve, ki ne morejo biti 
stvar pogajanj, in strankami, ki v 
teh pogledih in temeljnih zave
zah imajo čisto drug pogled, kot 
ga ima krščanski nauk.
Katoličan ne more podpirati stran
ke tega drugega tipa. Kristjanova 
vestne dovoljuje, da se z volivnim 
glasom pomaga udejanjiti neki 
program, v katerem je vsebina ve
re in morale zanemarjena ali za
vržena.
Ko Cerkev pove, da se ne odloča za 
nobeno stranko in nobeno poli
tično opcijo, ne pomeni, da ne da 
etične sodbe o principih in progra
mih različnih političnih opcij in

strank, v zvezi z  vrednotami.....
Torej moj poseg res ni prišel iz m o
jega "Žaklja". Kaj naj rečem na od
govor gospoda nadškofa? Da sem 
odšel žalosten domov, ker nisem 
opazil nobene resnične novosti, 
nobenega veselega in upajočega 
sporočila za naše žalostno stanje, 
tako na verskem kot narodnem  
področju.
Nisem občutil tiste novosti, tistega 
upanja ter veselja, ki ga prinaša od
ziv neke skupnosti na navdihe 
Svetega Duha. Če današnji papež 
priporoča Pastirjem, naj bodo paz
ljivi, da ne ugasnejo Duha, m i
slim, da ima to neko veljavo. 
Ostaja m i nerazumljivo, da ni raz
ločevanja, kaj je za nas zamejske 
Slovence res važno in kaj ne. Če 
so ta gibanja naredila toliko dobre
ga v Sloveniji, Italiji in po celem 
svetu, ne razumem, zakaj bi tega 
ne naredila tudi pri nas. Možni sta 
dve razlagi: smo že tako spreo
brnjeni, da tega ne potrebujemo 
ali pa niso za nas, ker so preveč 
zahtevna? Tretja razlaga bi bila 
slabša.
Če ne maramo novosti, bi prišel 
prav vsaj izrek arškega župnika, ki 
je tako odgovoril nekemu žu
pniku, ki je tarnal nad mlačnostjo 
svojih vernikov: "Ali ste
pridigali? Ali ste molili? Ali ste se 
postili? Ali ste se bičali? Ste ležali

na deskah? Dokler ne boste vsega 
tega delali, se nimate pravice pri
toževati... ".
Za nas starše mladoletnikov in na 
sploh mladih in manj mladih bi 
prišlo prav priporočilo, naj po 
zgledu Mojzesa tudi m i držimo 
roke kvišku in se borimo z molit
vijo za naše otroke, in to predvsem 
vnočeh iz sobote na nedeljo in to, 
če je le mogoče, v adoraciji pred 
Najsvetejšim.
Skoraj stoletno zaničevanje je iz 
nas naredilo ljudi brez dostojanst
va, brez zaupanja v Boga in zau
panja vase. Ne vemo več, kaj smo. 
Tista naša plebiscitarna odločitev 
za ljudi tega sveta pomeni, da mi 
v  vsakdanjem realnem življenju 
sploh ne računamo več na Boga, 
da je postala naša vera samo neki 
obred in neka duhovna iluzija. 
"Bogni ustvaril človeka kot druga 
nebesna telesa, ampak ga jeposta- 
vil kot svoj ti in ga poklical (po 
imenu). Prav zaradi tega je On na
redil za človeka spoštovanje kot 
osnovo za razmerje z  Njim samim. 
Tako tudi sodba, ki jo ima človek 
sam o sebi, ne sme nikoli uničiti 
spoštovanja, ki ga mora imeti do 
samega sebe, in to zaradi tega, ker 
ima Bog to spoštovanje". (Guardi- 
ni Romano)

/dalje 
Emil Radetič

Predstavitev bogato ilustrirane knjige

Spomin na Sveto Goro

R icordo di Monte Santo - 
Spomin na Sveto Goro je 
točen naslov dvojezične 
knjige, ki so jo predstavili minu-

Mlakar, občinski odbornik za 
kulturo Claudio Cressatti in tudi 
neutrudni tkalec vezi med ita
lijanskim in slovenskim svetom

li četrtek, 1. t.m., v Državni knjiž
nici v Gorici.
Pravzaprav gre za zelo lepo 
oblikovan album svetih podobic, 
ki jih je o Sveti Gori doslej zbral
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krminski notar Giacomo Vitto- 
rio Busilacchio in  je zanje na 
predstavitvi dejal, da niti ne ve, 
zakaj so ga prav sveto- 
gorske podobice in Sve
ta Gora tako pritegnile, 
ko je pred 40 leti prišel 
sem živet, najbrž pa za
to, ker je to Marijino 
svetišče zares nadna- 
rodno, zares evropsko.
Sicer so o lepi dvojezič
ni knjigi, ki jo je sodob
no in  z velikim zna
njem oblikoval Franko 
Žerjal, na predstavitvi 
spregovorili še predsed
nik Tržiškega kulturne
ga konzorcija Tiziano 
Pizzamiglio, ki je knji
go založil, tiskala pa jo 
je Poligraphica San 
Marco iz Krmina, zgo
dovinar Luigi Tavano, 
raziskovalka Liliana

Giovanni Janko Toplikar, ki je 
knjigo uredil. V slovenščino sta 
spremne zapise prevedla msgr. 
Oskar Simčič in  Aldo Rupel, 
medtem ko je za italijanske pre

vode poskrbel Janko 
Toplikar. Zapise o 
Sveti Gori pa so v 
zbornik o našem 
svetišču prispevali 
Andrea Bellavite, 
Rosanna Zoff, msgr. 
Miroslav Brumat, 
Alma Pellegrini, Lu- 
ciano Spangher ter 
Maja Lozar Stamcar. 
Dve uri trajajoča 
predstavitev, ki se je 
je udeležilo več kot 
sto ljudi, je bila po
noven dokaz več, 
kako je med nam i 
še živa Sveta Gora in 
navezanost ver
nikov, a ne samo, na 
ta Marijin kraj, kjer 

stoji že nad štiristo let božjepotno 
središče.

JUP

Giovanni Janko Toplikar (foto JMP)

3. POSTNA NEDELJA

2 M z 3, 1-8. 13-15; Ps 103; 1 Kor 10, 1-6. 10- 
12; Lk 13, 1-9

Postni čas je  nadvse prim eren za pokoro. 
Pokora pom eni spreobrnitev k  Bogu in odpo
ved grehu ter poštenost v  mislih, besedah in 
dejanju. Vsi sm o potrebni odpuščanja in  ver
nega zadržanja nasproti Bogu in ljudem. To
da vera nas ne loči ali osami od bližnjega. Če
prav mora biti vera osebna, se mora izkazati 
v  skupnosti. Vera je končno ljubezen do Bo
ga p o  sočloveku, ki nas potrebuje, saj tudi m i 
potrebujem o druge.
Krst nas zedinja s Kristusom, a obenem  s 
Cerkvijo ko t skupnostjo verujočih.
Bog nas potrebuje. In kakor je pripravljal Iz
raelce v  puščavi za svobodo, ko  je poklical 
Mojzesa iz  ognjenega grma, tako kliče tudi 
nas, naj sodelujemo pri reševanju ljudi.
Toda M ojzes in z  n jim  tudi m i se čutim o  
grešne, in to tudi smo, in nem očne. Sicer je

pravilno, da se ne zanašamo nase. Ker pa de
lam o v  Božjem im enu in ne v  svojem, se opi
ramo na obljubo njegove moči. Bog pa deluje 
p o  angelu in po  Mojzesu. Tudi on potrebuje 
drugega. In p o  n jem  govori: "Jaz bom  s te
boj!" (2 M z 3, 12).
Bog se nam reč razodene Mojzesu ko t tisti, ki 
je-biva, in sicer tako: "Jaz sem, k i sem " (v. 14), 
a ne v  filozofskem pom enu, m arveč ko t tisti, 
ki ga bodo spoznali p o  delih, po  mogočnih  
čudežih, ki jih bo delal za svoje ljudstvo. 
Sicer Sveto p ism o v  celoti nagovarja človeka, 
naj stavi vse svoje zaupanje v  Boga, saj samo 
Bog rešuje; je usmiljen, je mogočen, je tisti, ki 
celo m rtve obuja (Ps 67, 21).
Bog pokliče in pošlje Mojzesa z  nalogo, da reši 
izraelsko ljudstvo iz sužnosti v  Egiptu in da ga 
pripelje v  obljubljeno deželo. Skozi vse dolgo, 
štiridesetletno potovanje p o  puščavi je Bog ti
sti, ki ga vodi. Načrt, volja po  odrešitvi iz suž
nosti je Božja pobuda. On ga bo rešil. In sko
zi vse dolgo potovanje po  puščavi se bo Bog 
razodeval ko t tisti, ki je na delu s svojo vsemo
gočnostjo v  prid  človeku. To je  dokazal v  
enem  narodu zato, da bi nam reč lažje verova

li v  Boga. Saj zapovedi, začenši s prvo, vsak 
človek lahko spoznava, brez Božje pom oči pa 
jih ne more izpolnjevati in tako Boga slaviti. 
Zato spada v življenje posam eznikov in sku
pin, narodov in cele človeške družine m olitev  
za brezmejno zaupanje v  Boga.
M olitev je nam reč najprej slava Boga in hva
ležnost za življenje ter za vse dobrine. Zato se 
ne sm em o om ejiti pri m o litv i sam o na 
prošnjo za zdravje in srečo v tem  življenju. 
M olitev je nam reč stalna zveza, poslušanje in 
pogovor z  Bogom, ki polagoma pripravlja člo
veka na izpopolnitev, na zedinjenje s seboj 
po  edinosti m ed  ljudmi.
Današnji psalm je ena sama hvalnica Božji 
ljubezni. Takole govori o Bogu: "On odpušča 
vso tvojo krivdo, ozdravlja vse tvoje bolezni, 
iz jame rešuje tvoje življenje, te krona z  do
broto in usmiljenjem, tvoja leta nasičuje z  do
brinami" (Ps 103, 3-5).
Apostol Pavel svari Korinčane, naj se ne  
vdajajo malikovanju, kakor kateri izm ed oče
tov v  puščavi, k i so zaradi tega tam pomrli, 
kljub temu da jih je spremljala duhovna ska
la, Kristus (2. današnje berilo).

Evangelij poroča o dveh hudih  dogodkih, in 
sicer, kako je dal Pilat pom oriti več galilejskih 
partizanov m ed  njihovim  darovanjem v  tem 
plju, in pa o nesreči, ko se je stolp vSiloi, vJe
ruzalemu zrušil in pokopal pod  seboj osem 
najst ljudi. Ti, k i Jezusu poročajo o krvavih 
dogodkih, so prepričani, da je tiste nesrečneže 
pomorila njihova krivda. Jezus pa odločno za
vrača tako m išljenje, ki dejansko obsoja 
bližnjega, sebe pa ima za nedolžnega. Resni
ci na ljubo sm o namreč vsi grešniki in nu jno  
potrebni spreobrnitve. Jezus pribije kar dvak
rat takole: "Če se ne spreobrnete, boste vsi 
prav tako pokončani" (Lk 13, 1-5).
Ko Jezus pripoveduje priliko o nerodovitni 
smokvi, od katere že tri leta zaman pričakuje 
sad, m isli na rojake, ki slišijo njegov klic k  
spreobrnitvi, pa se ne poboljšajo. Zato jih sva
ri pred nevarnostjo, da si zapravijo večno  
življenje, da ne bo odločno prepozno. 
Vsakodnevna kronika po  radiu, televiziji, ti
sku beleži grozljiva teroristična dejanja. Toda 
zdi se, da nas na splošno n ič  ne gane. Toda 
nujno je, da m olim o in delamo za m ir tudi za
to, d a n e  bom o tudi m i pokončani.
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Pomožni škof dr. Peter Štumpf predaval pri Sv. Ivanu v Trstu

Družine morajo najti svoj 
resnični krščanski poklc

staršev, si jo pa vendar podzavest
no želi. V demokratični družini 
starši ohranjajo avtoriteto tako, da 
odraščajočega spodbujajo k samo
stojnemu vrednotenju in spošto
vanju lastne osebnosti. Zelo po
membno je", trdi dr. Štumpf, "da 
starši zaupajo odraščajočim pri 
družinskih odločitvah." Vse bolj 
pa smo priča spremembam, ko so 
otroci vedno bolj podvrženi vz
goji oz. ne vzgoji računalnika in 
interneta. Menda se mladi za
tekajo k tehnologiji in novemu 
načinu sporočanja zato, da bi na 
neki način zapolnili vrzel, ki jo je 
v družini povzročila odsotnost 
očeta, ki "je cele dni v delavnicah 
ali kje drugje in ni zato navzoč pri 
vzgoji." Posameznik se tako zno
traj družine osvobaja krvnih ve
zi, odgovornosti, tradicije: poto
pljen je v posplošeno čredništvo 
in si prizadeva le za individualno 
srečo in blaginjo, za kult samou
resničevanja in avtonomijo, kar 
mladim povzroča nesposobnost 
pri perspektivnem načrtovanju 
življenja: vse manj je posledično 
poguma za zakonsko odločitev in 
vse več je prepuščanja trenutnim 
razpoloženjem. Dr. Štumpf je za
to opozoril na pomen dialoga 
med zakoncema, da sta si lahko v 
življenju brez prestanka drug dru
gemu mož in žena: le tako bosta 
otroke vzgojila v prizadevanju za 
družinski in družbeni čut. Starši 
morajo otroku posredovati pravil
no razmerje med svetom in 
krščanskimi vrednotami, med ka
terimi ni prepada, a spojene so z 
močno vezjo ljubezni za skup
nost, bodisi župnijsko kot narod
no. Otroka je treba vzgajati v 
poštenosti, v tem, da je krščanst
vo možnost srečanja s Kristusom, 
ki živi v svoji Cerkvi.
Pomembna so torej srečanja, kot 
je bilo nedeljsko, saj se takrat roje
va okolje, v katerem družinski čla
ni "najdejo svoj resnični krščan
ski poklic".

Igor Gregori

NABREŽINA| Predavanje o pesniku iz Vrbe in Svetem pismu

Prešeren nekoliko drugače

V župnijski dvorani v Na
brežini so se odločili, da 
počastijo našega največje

ga pesnika nekoliko neobičajno, 
saj se je naslov prireditve glasil 
Prešeren in Sveto pismo. Župnij
ski upravitelj dr. Markuža je, v 
odsotnosti še vedno bolnega do
mačega župnika Breclja, predsta
vil sodelujoče. Najprej je nasto
pila ženska vokalna skupina Je
zero iz Doberdoba, ki je ubrano 
zapela nekaj narodnih in umet
nih pesmi pod vodstvom mlade
ga dirigenta Daria Bertinazzija. 
Tokrat res številna publika je iz
vajanje nagradila s toplim aplav

zom. Sledil je nastop dr. Rudija 
Koncilije, profesorja na Teološki 
fakulteti v Ljubljani in voditelja 
Slovenskega bibličnega gibanja, 
ki je predstavil Prešerna, za ve
liko večino poslušalcev v novi 
luči, t.j. kot vernika. Naš pesnik 
je izšel iz zelo verne družine, ki je 
premogla kar nekaj duhovnikov, 
pesnikovih stricev, brata in celo 
povojnega ljubljanskega škofa 
Volka, ki je izšel iz iste rodbine. 
Prešeren je torej odraščal v ver
nem okolju, kjer se je skoro vsak 
dan bralo Sveto pismo, in tudi 
mlad dijak, ki je živel pri stricu 
duhovniku, je bolj ali manj red

no prebiral od
lomke komaj iz
danega Japljevega 
Svetega pisma. 
Torej naš pesnik 
je zelo dobro poz

nal krščanske resnice in v poe
zijah, kjer se navezuje na od
lomke Svetega pisma, se kaže 
nedvomljiv spoštljiv pristop, kar 
je dokaz njegove vere, čeprav se 
je sam proglašal za liberalca. Naj
lepši dokaz pesnikove vere in 
globokega, občutenega poznanja 
krščanskih resnic je Krst pri Savi
ci. V tej epski pesnitvi Prešeren 
natančno analizira ne le Bogo
milino in Črtomirovo spreobrni
tev, ampak tudi različen pristop 
ženske in moškega. Bogomili v 
skrbi za življenje ljubljenega Čr- 
tomira ne pomaga poganska ve
ra, saj sprejme krščansko, ki ji nu

di pomiritev in zaupanje, da bo
do uspešne molitve za Crtomiro- 
vo rešitev. Ko edini preživeli med 
pogani, Črtomir, sreča ljubljenko 
in ga ta skuša prepričati v pravil
no izbiro krščanske vere, se v ver
zih odvija celoten proces spreo
brnjenja. Črtomira mučijo dvo
mi v pravilno izbiro svoje lju
bljenke in se šele po pogovoru s 
spreobrnjenim misijonarjem 
dokončno odloči za krst pri slapu 
Savice. Tam doseže svoj notranji 
mir in odide v Oglej, kjer posta
ne misijonar in med Slovenci 
"do smrti tam preganja zmot 
oblake".
Prisotni smo predavatelja nagra
dili z dolgim aplavzom in res 
smo hvaležni za enkraten večer, 
ki se je kot običajno zaključil s sk
romno zakusko in družabnostjo.

n.k.

Nekaj osnovnih podatkov o postnem času

Postni čas v katoliški Cerkvi

V sredo, 21. februarja 2007, 
na pepelnično sredo, smo 
v katoliški Cerkvi začeli 

postni čas, ki bo trajal štirideset 
dni in se bo zaključil s prazno
vanjem Velike noči, ki bo letos 8. 
aprila. Na pepelnično sredo se po 
cerkvah vsako leto opravlja obred 
pepeljenja. Duhovnik verniku na 
glavo simbolično posuje blago
slovljen pepel, s čimer se navzven 
pokaže notranja razpoložljivost 
vernika za spreobrnjenje oziroma 
poboljšanje življenja. Duhovniki 
in ostali bogoslužni sodelavci v 
postnem času nosijo bogoslužna 
oblačila v vijolični barvi.
Pepel je znamenje minljivosti, 
smrti, pa tudi človekove krhkosti, 
saj se tudi on spremeni v prah in 
pepel. Vernemu človeku je pepel 
tudi znamenje pokore in preno
vitve. Kakor ogenj "prenovi" 
nekaj v pepel, tako naj bi se člo

vek s pokoro prerodil v novega 
človeka. Pepel po
meni človekovo 
telesno minljivo
st.
Ko mašnik na 
začetku postnega 
časa vernikom s 
pepelom na čelo 
začrta znamenje 
križa in izreče:
"Pomni, človek, 
da si prah in da se 
v prah povrneš," 
napoveduje konec 
zemeljskega 
življenja. Vse sča
soma postane pe
pel, tako tisto, kar 
se ljudem na 
zemlji zdi veliko 
in pomembno, 
kot vse tisto malo 
in nevredno.

Postni čas je 
spokorni čas - kri
stjani v tem času 
pri bogoslužju in 
v zasebnem 

življenju več premišljujemo o po

menu Kristusovega trpljenja in 
njegove smrti na križu. Naše no
tranje prizadevanje se na zunaj iz
raža v poglobljeni molitvi, postu 
in dobrih delih. Tudi Kristus se je 
pred nastopom javnega delo

vanja štirideset dni 
postil v puščavi, o 
čemer pišejo trije 
evangelisti (prim. 
Mt 4,1-11, Mr 1, 
12-13 in Lk 4, 1- 
13). Strogi post je 
na pepelnico in 
veliki petek, 
zdržek od mesa in 
mesnih jedi pa 
vsak petek. Na
men posta ni pr
venstvo v odpove
di določeni hrani 
in pijači, ampak v 
spreobrnjenju srca 
in doseganju večje 
odprtosti za potre
be bližnjega ter v 
večji povezanosti z 
Bogom prek mo
litve.

Kratke
Celjska Mohorjeva: Znanstveno, leposlovno  
in pastoralno aelo
Pri Celjski Mohorjevi so  izšli znanstvena publikacija Kranjski verski 
sklad izpod peresa Jožeta Mačka, verski roman Zgodba o Kristusu 
avtorja Giovannija Papinija v prevodu Jožeta Stabeja, ki je  zapisal tudi 
sprem no besedo, in pastoralno delo Gospod - življenje in oseba 
Jezusa Kristusa avtorja Romana Guardinija. Za prevod slednjega je

poskrbela Zmaga Kumer, uvodno besedo pa je  prispeval kardinal 
Franc Rode. Knjige so predstavili v knjigarni Celjske Mohorjeve v 
Ljubljani.
Zgodovinar S tane Granda je Mačkovo znanstveno publikacijo, ki 
nosi podnaslov Organizacijski, gospodarski in premoženjskopravni 
posegi državnih organov in Kranjskega verskega sklada v cerkvene 
strukture na Kranjskem in v avstrijski Istri od 1782 do 1809, označil 
kot “temeljno zgodovinsko delo”, v njej pa je  po njegovih besedah 
mogoče najti tudi nekaj aktualnih poudarkov, povezanih s  procesom 
denacionalizacije in vračanja premoženja cerkvi.
Kot je  dejal Granda, obravnava M aček v svoji knjigi vprašanja, 
povezana s  premoženjem cerkve in njegovim upravljanjem. V prvem 
delu poda zgodovinski okvir, v drugem pa objavi vrsto prilog, ki 
ilustrirajo opisano zgodovinsko dogajanje.
Novinar, kritik, pesnik, romanopisec in esejist Giovanni Papini (1881- 
1956) je  po besedah prevajalca in pisca sprem ne besede Jožeta 
S tabeja zanimiva in pom em bna osebnost iz italijanske literarne 
zgodovine. V začetku oster kritik krščanstva s e je  pozneje spreobrnil 
v katoliško vero in tedaj je  izpod njegovega peresa prišla knjiga 
Zgodba o Kristusu.
Stabej je  naglasil, da je  Papini zgodbo o Kristusu zelo uspešno 
postavil v čas, v katerem s e je  dogajala. Pri pisanju s e je  sicer oprl 
na štiri evangelije, a je  Kristusovo življenje raziskal širše. Stabej je 
knjigo označil kot “roman o Kristusu”, čeprav se  v knjigi zvrsti tudi 
nekaj čisto faktografskih poglavij. Knjigo odlikuje tudi bogat in 
m estom a poetičen jezik, je  še  dejal.
Guardinijeva knjiga Gospod -življenje in oseba Jezusa Kristusa je bila 
zanj, kot je  v uvodni besedi zapisal kardinal Rode, pravo odkritje. “Lik 
Jezusa Kristusa je zablestel pred menoj kot nekaj svežega, zanimivo 
novega in prepričljivega,” piše Rode in dalje: "Pred menoj je  vstajal 
lik človeka iz krvi in m esa, s  svojo skrivnostno tragično in slavno 
usodo, s  svojo nedoumljivo globino in fascinantno močjo, s  svojo 
neprizanesljivo zahtevnostjo in brezmejno dobroto. Ves stari lak, ki 
s e j e  nabral na Jezusovi podobi, vse o s lad n e  p redstave , ves 
odbijajoči moralizem, vsa neresna sentim entalnost, ki ga je  obdajala, 
vse to s e je  razblinilo ob prvih straneh Guardinijevih premišljevanj.” 
Romano Guardini (1885-1968) - Italijan, izobražen v Nemčiji - je  
napisal več teoloških in filozofskih del, med prvimi je  najbolj znano 
ravno Gospod, med drugimi Svet in oseba, ki je  v slovenščini izšlo 
leta 1991, med liturgičnimi pa Duh bogoslužja, ki še  ni prevedeno 
v slovenščino.
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Š kofijska komisija za pastora
lo zakoncev in družine je v 
nedeljo, 4. marca, priredila 

še zadnje predavanje, ki je sodilo 
v načrt treh srečanj, s katerimi se 
je komisija konkretno odzvala 
škofijskemu pastoralnemu pro
gramu na temo Družina v luči 
božje besede, ki je stekel pred dve
ma letoma oz. tremi leti. 
»Prvotna zamisel je slonela na 
želji, da bi naše delo potekalo v 
posameznih tržaških župnijah«, 
je dejal odgovorni pri škofijski pa
storali za slovenske družine, prof. 
Marijan Kravos, a zavedali so se, 
da bi bilo tako postopanje težko 
uresničljivo, verjetno zaradi raz

pršenosti slovenskih vernikov na 
tržaškem škofijskem teritoriju. 
"Odločili smo se zato za skupin
ska srečanja na škofijski ravni", je 
dodal prof. Kravos, ki si hkrati pri
zadeva vključiti čim večje število

Dr. Štumpf je najprej opozoril, da 
se podoba tradicionalne družine 
tudi na Slovenskem krha, kar 
povzroča močno dezorientacijo 
staršev in otrok. Zato je vloga 
staršev še toliko bolj pomembna, 
kajti dar življenja - rojstvo 
dojenčka - predpostavlja prizade
vanje očeta in mame, da ga smo
trno popeljeta 'v realnost sveta'. 
"Zagledati luč sveta pomeni spo
sobnost dojeti resničnost stvari in 
dobro stvari", pomeni dopoveda
ti otroku, "da se splača preprosto 
živeti, ker si človek, ne glede če so 
drugi ob tebi hudobni in vsepov
sod kosi smrt". Otrok mora torej 
spoznati bistvo stvari in se uspo

sobiti za primeren 
odnos do njih, ki pa 
mora ustrezati 
njihovi resnični 
vrednosti. "Razum 
in svoboda sta dve 
nogi, s katerima 
otrok vstopa v real
nost. Pri tem je vz
gojitelj (se pravi 
starši) oseba, ki že 
pozna resnico glede 
stvarnih vrednot, in 
seveda prostor, v ka
terega vstopa 
otrok". Kateri tip 
družine pa je naj
boljši za to nalogo? 
Dr. Štumpf je pri 
tem omenil tri vrste 

družin, ki jih klasificiramo na 
osnovi avtoritete. Avtoritarna in 
liberalna družina ne nudita zaže
lenih sadov. Najbolj uspešna je t.i. 
'demokratična družina', pri kate
ri se "odraščajoči upira avtoriteti

vernikov iz mešanih zakonov v 
delovanje slovenskih Cerkvenih 
verskih krogov. "Prava škoda bi 
bila, ko bi slovensko-italijanski 
zakonci izostali iz tovrstnega de
batnega procesa", je poudaril 
prof. Kravos in pojasnil, da večk
rat starši mešane družine "ali 
sploh ne sodelujejo pri snovanju 
verskega življenja pri nas ali se 
raje vključujejo v italijanske kro
ge".
Prof. Kravos je nato uvedel gosta 
zadnjega srečanja. Bil je to mari
borski pomožni škof dr. Peter 
Štumpf, ki je pri Slovenski škofov
ski konferenci odgovoren za Slo
vence v zamejstvu in po svetu. Po

sebej se ukvarja s pastoralo 
družin, študentov in zakonskih 
skupin, kar je bilo zlasti razvidno 
iz njegovega predavanja, ki se je 
glasilo Družina: nevarna avantu
ra ali varen pristan.

MOLITEV TEDNA

Post v duhu
G osp od , 
p o m a g a j nam , 
d a  b o  n aš p ost čist, 
d a  bi iskali od rešen je  duš, 
ti v strahu služili, 
zlivali n a  svojo g la v o  
olje dobrote  
in si umivali obraz  
v vod i čistosti.

Nas, ki s e  postim o v telesu, 
n au či postiti s e  tudi v duhu, 
razvezati vsak o vez  krivice, 
zlomiti nasilje.
Daj, d a  b o m o  dajali kruh 
tistim, ki so  lačni, 
d a  b o m o  odprli svoje hiše 
u b ogim , ki nim ajo strehe, 
d a  b o m o  tako lahko o d  Kristuse 
sprejeli veliko ljubezen.

■■■Mi
Pravoslavno Izročilo
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Kratke
Prof. Tavanu nagrada sv. Hilarija in Tacijana
Najbolj prestižno goriško priznanje, 
n a g ra d a  m e s tn ih  z av e tn ik o v  sv.
Hilarija in Tacijana, bo letos podeljeno 
prof. S erg iu  T avanu v p e te k , 16. 
m a rc a , ob  p ra z n o v a n ju  m e s tn ih  
z a v e tn ik o v . U p o k o jen i p ro fe s o r  
u n iv e rz e  v T rs tu , u m e tn o s tn i  
zgodovinar, avtor številnih knjig in 
člankov, pobudnik Srednjeevropskih 
k u ltu rn ih  s r e č a n j  in In š ti tu ta  za 
d ru žb en o  in versko  zgodovino te r  
dopisni član SAZU-ja s e j e  rodil leta 
1928 . O m enjena nagrada  bo letos 
p o d e lje n a  se d m ič . Prvi jo  je  le ta  
2 0 0 1  prejel Zoran M usič, za njim 
Vittorio Peri, Tonino Zorzi, M ichele 
Martina, Quirino Principe in, lani, skladateljica te r slikarka Cecilia 
Seghizzi.
Praznovanje zavetnikov s e  bo začelo 10. t.m . z medžupnijskim 
odbojkarskim turnirjem ob 15. uri v središču Pastor Angelicu, ob 
17. uri pa bo v Avditoriju odprtje fotografske razstave o Placuti. Ob 
1 8 .3 0  bo ča sn ik a r M arco G irardo govoril v palači R aba ta  o 
časnikarstvu in težavah informiranja. Od 12. do 15. t.m . s e  bodo 
zvrstila druga športna in kulturna srečanja. Na vigilijo praznika, 15. 
t.m., bo nadškof ob 19. uri vodil molitev večernic v stolnici; 16. t.m. 
pa bo ob 10 .30  vodil slovesno som aševanje.

"Koncert iz naših krajev" 11. marca 
v  Steverjanu
Razvedrilni program Koncert iz naših krajev praznuje letos okroglo 
40. obletnico neprekinjenega oddajanja. Na radijskih sprejemnikih 
ga lahko poslušam o vsako tretjo soboto v m esecu  ob 20. uri na 
Radiu Slovenija 1 in traja 80  minut. Urednik in voditelj radijske 
oddaje je  že vrsto let Janez Dolinar. Števerjanci ga dobro poznajo, 
saj je  lani že v petnajsto napovedoval števerjanski festival narodno
zabavne glasbe. Oddaja je  en a  najstarejših javnih oddaj na Radiu 
Slovenija. N am enjena je  narodno-zabavni glasbi, ljudski pesm i in 
humorju, v njej pa voditelj z gosti predstavi kraj, kjer gostujejo, in 
življenje v njem. V programu sodelujejo priznani ansam bli dom ače 
glasbe, v kraju pa poiščejo zbore, ljudske pevce, glasbenike in 
humoriste. Snem anje bo potekalo v nedeljo, 11. m arca, pričelo se  
bo ob 16. uri v župnijski dvorani F.B. Sedej všteverjanu . Nastopali 
bodo ansam bli Braneta Klavžarja, Nagelj izpod Kamniških planin 
in Tapravi faloti. Poleg teh sestavov bosta zapela še  dom ača zbora, 
in sicer m ešani pevski zbor F.B. Sedej pod vodstvom Mirka Ferlana 
te r  otroški in mladinski pevski zbor F.B. Sedej pod vodstvom  
Em anuele Koren. Števerjansko občino bo orisal župan Hadrijan 
Corsi, poleg tega bo predstavljeno delovanje obeh vaških društev: 
SKPD F.B. Sedej in KD Briški grič. Vsi toplo vabljeni! Doživetje bo 
nedvom no enkratno! /  MD

Isonzo-Soča o Novi Gorici
Revija Isonzo-Soča in K inoatelje s ta  po sk rb e la  za srečan je , 
nam enjeno  tistim , ki si pobliže želijo spoznati Novo Gorico. V 
zadnjih letih je  čezm ejno sodelovanje postalo vsakdanjost, vendar 
je  m edsebo jno  poznavanje š e  nezad o stn o . Zato so  pri reviji 
posvetili posebno številko m estu vrtnic. Na srečanju  je  urednik 
Dario Stasi povzel nam en vsebine časopisa , povedal je  tudi, d a je  
dobršen del objektov goriške zgodovine na slovenski strani meje, 
m ed temi so  Sveta Gora, Coroninijeve in Lantierijeve vile, Trnovska 
p lano ta . Posegla in pozdravila s ta  župana  B rancati in Brulc, 
nekakšni ikoni preseganja meja in gradnje skupnih načrtov, te r se  
zahvalila urednikom revije za dragoceno delo. Gostja srečan ja  je  
bila novinarka dnevnika La Repubblica A lessandra Longo, po rodu 
Tržačanka, kije spregovorila o posebnostih  obm ejnega področja. 
Na Gorico s e  od zunaj gleda kot na model sožitja in dialoga, tu je  
prišlo do izrednih dogodkov. Mreža vsakodnevnih skupnih pobud 
pa je  tista  dragocenost, ki se  ne more več pretrgati. Publika - 
prisoten je  bil tudi generalni konzul RS Šušm elj - je  nato lahko 
pobliže spoznala razvoj Nove Gorice z videoesejem  Nadje Velušček 
in Anje Medved Mesto na Travniku, ki predstavlja mesto, o katerem 
m arsikateri Goričan, čeprav se  to čudno sliši, prav malo ve.

Kulturni dom: ob 8. marcu 
slikarka Vera Mauri
V sredo, 7. m arca, je  bilo v galeriji Kulturnega dom a v Gorici v 
okviru praznovanja Dneva žena odprtje  sam o sto jn e  razstave 
goriške um entice Vere (Elvire) Mauri. Rodila s e  je  v Gorici leta 
1951, izšolala s e j e  na upravnem  področju in se  nato zaposlila v 
zunanji trgovini. Za slikarstvo in kiparstvo s e je  začela zanim ati že 
zelo zgodaj. Sprva je  bila sam ouk, še le  kasneje je  svoje znanje 
poglobila z obiskovanjem številnih tečajev. Sodelovala je  na raznih 
dom ačih in m ednarodnih razstavah in prejela več priznanj te r 
potrdil (izbrana je  bila m ed selekcijo za nagrado Premio ce leste  
2005). Živi in dela v Gorici. Umetnico je  na odprtju predstavil 
Joško Vetrih. Razstava bo odprta do 23 . m arca od ponedeljka do 
petka: od 9. do 13. in od 16. do 18. ure te r  v večernih urah med 
prireditvami.

Prvo glasbeno srečanje v  nizu Snovanja
Prvi koncert iz niza Snovanja 20 0 7  je  bil 2. m arca v Kulturnem 
centru L. Bratuž. Na sporedu so  bile slovenske ljudske pesm i v 
izvedbi dveh mladih glasbenikov iz osrednje Slovenije, violinista 
Matija Krečiča in p ian ista  G ašperja Banovca. Predstavila s ta  
Coronae, venček pesm i iz belokranjske, šta je rsk e , dolenjske, 
rezijanske, prekm urske in primorske ljudske zakladnice. Temu 
glavnem u delu s ta  dodala š e  skupino cerkvenih pesm i (adventna, 
božična, postna, velikonočna in Marijina), ki sta  jih prav tako sam a 
priredila.
Z izvirno, m estom a igrivo priredbo ljudskih motivov te r prijetnim in 
živahnim nastopom  sta  oba koncertanta navdušila poslušalce, 
tudi najm lajše, ki so  se  tega prvega srečan ja  v okviru Snovanj 
20 0 7  udeležili v zares lepem številu.

Predavanje v domu Franc Močnik v Gorici: s. Mateja Kraševec

"Sonce naj ne zaide nad vašo jezo!"
SD SONČNICA

S posmehom kaznovana 
cesarjeva... nečimrnost

V pravični svet pravljic je 
Goriški vrtiljak tokrat po
spremil svoje abonente 

Velike polžke, učence od drugega 
do petega razreda osnovnih šol 
iz goriškega in doberdobskega 
ravnateljstva, katerim so se pri
družili tudi dva četrta in dva pe
ta razreda dvojezične šole iz Špe- 
tra, tako da je v torek, 6. fe
bruarja, pri prvi jutranji ponovit
vi uprizoritve velika dvorana 
Kulturnega centra Lojze Bratuž 
kar prekipevala od razigranih 
šolarjev. Gledališče za otroke in 
mlade Ljubljana (GOML), do se
daj edino poklicno gledališče za 
otroke, ustanovljeno konec 1.

2004, se je našim malim, a kri
tičnim gledalcem predstavilo s 
petdesetminutno igro Cesarjeva 
nova oblačila, ki jo je po znani 
Andersenovi pravljici priredil in 
jo v iskriv, z verzi prepojen slo
venski prevod prelil Milan Jesih. 
V razgiban režijski plašč jo je 
odel Vladimir Jurc, sicer poznani 
član SSG, ob domiselno učinko
vitih prizorih senčnega 
gledališča (scenograf Danijel 
Demšar) in z dognanim scen
skim elementom-zabojem, ki 
predstavlja marsikaj in iz katere
ga se marsikdo prikaže. Osem 
igralcev je z dinamično igro zelo 
dobro uokvirilo zgodbo in z ori

som značajev pravljičnih 
likov izrazito poudarilo 
vse njihove slabosti, z iro
nijo opisane tudi v kostu
mih Barbare Stupica. 
Priljubljeno zgodbico, ob 
kateri se je zabavalo, a se 
ob njeni globoki sporočil

nosti tudi zamislilo že nič koliko 
generacij otrok, pripoveduje in 
komentira pevec-Aljaž Jovano
vič, ki se na rolkah, ob glasbi 
Jerka Novaka, premika na odru 
in tako še dodatno razgiblje pri
zore v koreografiji Mihe Lam
piča. Protagonista pravljice, 
nečimrnega kralja, ki cele dneve 
razmišlja le o novih oblekah, se 
neštetokrat na dan preoblači in 
se ogleduje v velikem zrcalu, je s 
pravo mero gizdalinstva in puh
losti obarval Tomaž Tomšič. Le
poto tega ničvrednega cesarja in 
njegovih dragih oblačil morajo 
ministri in dvorjani nepreneho
ma hvaliti. Njemu samemu pa so

vsakdanje cesarjeve dolžnosti de
veta briga in še mar mu ni, da 
njegovi podložniki nimajo niti 
kruha in da vojaki niso že dolgo 
dobili zasluženega plačila. A tudi 
tega vase zagledanega cesarja do
leti primerna kazen. Nikdar 
sešita obleka sleparjev, ki naj bi 
jo videli le pametni ljudje, razga
li goloto njegovega telesa, predv
sem pa goloto in praznino nje
govega srca ter glave. Posmeh, 
zasmehovanje in krohot prisot
nih na slovesnem mimohodu ga 
vendarle spravijo k pameti. 
Otroci so živo spremljali do
gajanje na odru in se večkrat 
prav prisrčno nasmejali in seve
da tudi zaploskali izvajalcem, ki 
so znali tako prepričljivo pri
bližati otrokom srž vsebine. V 
razredu so si z učiteljicami in uči
telji imeli gotovo veliko poveda
ti o tej pomenljivi Andersenovi 
pripovedi.

K

SCGV EMIL KOMEL| Predstavitev Snovanj 2007

Za celovitejšo vzgojo 
malih glasbenikov

Prejšnji teden se je začela 
druga izvedba Snovanj, ni
za 13 raznobarvnih in raz

nolikih glasbenih srečanj, ki jih 
prirejata Slovenski center za gla
sbeno vzgojo Emil Komel in ArsA- 
telier na različnih goriških odrih 
od začetka marca do konca junija. 
Prav je, da javnost ve za to, kaj de
lamo, je na predstavitvi Snovanj 
28. februarja povedal ravnatelj 
prof. Silvan Kerševan. Ustvarjalni 
in poustvarjalni naboj učencev in 
učiteljev centra Komel se bosta na 
glasbenih srečanjih lahko pred
stavila v vsej svoji razvejanosti in 
vraščenosti v naš prostor. Lanska 
pobuda se je očitno dobro obne
sla: zato želijo tudi letos ponuditi

prikaz delovanja v šolskih učilni
cah in delavnicah ArsAtelieja na 
srečanjih, kjer se bodo predstavi
li najrazličnejši oddelki, od pihal
nega prek trobilnega in pianistič
nega pa do zborovskega in orke
stralnega. Snovanja so v prvi vrsti 
namenjena mladini, je poudaril 
ravnatelj, saj otroci najbolj ra
stejo, ko se soočajo in srečujejo. 
Tudi zato bomo lahko okušali sa
dove sodelovanj šole Komel z 
Glasbeno šolo Nova Gorica, Gla
sbeno matico, s konservatorijem 
Tartini, Srednjo glasbeno šolo iz 
Ljubljane itd. Med glavnimi cilji 
pobude je tudi vzgoja mladih po
slušalcev, zato bodo srečanja po
tekala tudi pozno popoldne, ko

so otroci še pri pouku. Letošnji 
niz je uvedla slovenska ljudska pe
sem, sklenila pa ga bo domača 
ustvarjalnost. Med pokrovitelji, ki 
so nudili moralno in tudi finanč
no podporo, je letos prvič tudi 
mestna občina Nova Gorica. Si
cer je idej vedno veliko, je še po

vedal Kerševan; tudi glasbenikov, 
ki bi zaslužili priti na oder, je do
sti, "a ni lahko uresničiti vsega". 
Ravnatelju, ki je duša tudi te po
bude, se je zahvalila članica 
upravnega odbora Marjeta Kran- 
ner in poudarila pomen vzgoje 
mladih glasbenikov.

iToAL
i "f i r - i ; _ U

V torek, 27. februarja, je v 
dom u F. Močnika v Go
rici nastopila redovnica 

mag. Mateja Kraševec, sicer 
otroška psihologinja, z zanim i
vim predavanjem o »jezi«. Pre
davanje, ki ga je organizirala 
skupnost družin Sončnica, je 
zaradi zvenečega im ena 
strokovnjakinje (M. Kraševec je 
odgovorna za duhovno izo
braževalni center na Sveti Go
ri) privabilo v dvorano izjem
no število poslušalcev. Preda
vateljica je najprej obrazložila 
pom en naslova samega preda
vanja, ki je citat iz Svetega pi
sma (psalm), češ da m oram o 
jezo ali drugače povedano 
medsebojne nesporazume po
ravnati pred sončnim  
zahodom, sicer »ne bom o 
m irno spali«. Jeza, je po
vedala mag. Kraševec, je 
posledica krivice, ni pa 
nujno, da je n jen  povz
ročitelj naš zakonski 
drug; največkrat se nam 
reč zgodi, da je naš naj- 
bližji (recim o m u part
ner) idealen strelovod, v 
katerega najraje usm eri
m o vso dnevno naelek
trenost. Kregati se, spo- 
rekati se - je človeško, 
vendar je za m edosebne 
odnose nujno, da spor 
razrešimo. Konflikt nam 
reč pom eni udariti se, 
trčiti ob nekaj, biti na nek 
način v stiku sam s sabo, ven
dar istočasno terja neko 
razčiščenj e, analizo razlogov za 
nastali konflikt. Na nastalo

konflik tualno  situacijo telo 
odreagira s šokom, ki lahko tu 
di ne nastopi takoj, včasih 
nam reč m ine nekaj časa, pre

den nekdo na nekaj reagira. Na 
vsak način m oram o konflikte 
reševati (ti nam reč vsebujejo 
neko sporočilo o posam ez
niku), drugače vse skupaj vodi 
v razdor.
Človek se največkrat začne kre
gati zaradi banalnosti, sicer pa 
ni bistveno, kaj je bil povod, bi
stveno je, kaj je bilo tisto ključ
no, globlje, kar ni prišlo na 
dan. Vse banalnosti nam reč 
usmerjajo v globino posamez
nika, se pravi, da, dokler ne bo
mo konfliktu prišli do dna, do 
njegovega izvora, ne bom o 
rešili problema. Na ravni odra
slega odnosa se m orata dva 
nekako »spraviti k sebi«, če ci
tiram  predavateljico, vsak po

sameznik mora analizirati sam 
sebe in ugotoviti, kje je bistvo 
spora v paru, prepozna(va)ti 
pravi razlog za prepir. Pri oseb
ni jezi gre največkrat za osebni 
problem  posameznika, je trdi
la predavateljica, za njegove 
vsebine, globino, zato m ora 
vsakdo najprej raziskati sebe, 
ne pa drugega. Psihologinja je 
svoje predavanje oplem enitila 
z najrazličnejšim i prim eri in 
osebnim i izkušnjami, ki pa so 
zaradi preskrom ne teoretske 
analize na eni strani in pretira
ne aplikativnosti na tudi neo
bičajn ih  p rim erih  na drugi 
strani izzveneli nekoliko papir
nato.

Adrijan Pahor
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Slovesna podelitev priznanja Kazimir Humar Elviri Chiabai in Zdravku Klanjščku

V spomin na msgr. Humarja in 
graditelje našega kulturnega hrama

Pismo goriškemu županu in odborniku

Onesnaževanje v Štandrežu

S  pošt. župan Vittorio Bran- 
cati, spošt. odbornik Ales- 
sandro Bon!

Podpisani občinski svetnik Boži
dar Tabaj sprašujem g. župana in 
odgovornega odbornika, kako 
mislita ukrepati, da se rešijo 
težave glede akustičnega one
snaževanja, ki ga povzroča obra
tovanje podjetja Elettro Gorizia, 
ki ima sedež v Štandrežu v ulici 
Anton Gregorčič. V zvezi s tem 
želim poudariti, da to ni m oj pr
vi poseg, s katerim opozarjam 
goriško občinsko upravo na ta 
problem, ki hudo tare prebival

ce Štandreža in še posebno tiste, 
ki živijo na južnem predelu vasi. 
Do danes je bilo veliko oblju
bljenega, vendar malo ali n ičn i  
bilo storjenega. Od samega načr
tovanja obrata je lastništvo 
podjetja zagotovilo, da bodo ak
tivirani vsi postopki, po katerih 
ne bo motečih šumov. Žal, vse 
do danes, je podjetje samo p o 
skrbelo za nasad nekaj drevesc, 
visokih približno l,5m . Vsem je 
očitno, da bo potrebno nekaj de
setletij, preden bodo ta drevesa 
zrastla in delno ublažila m oteč  
ropot obratovanja. Glede nave-

SCGV Komel: Violončelo in kontrabas
Slovenski c e n te r za g la sb en o  vzgojo Emil Komel vabi v petek , 
9 . m arca , ob 18 . uri v kom orno dvorano  KC Lojze Bratuž na 
s r e č a n je  u č e n c e v  p r im o rsk ih  g la s b e n ih  šo l z n a s lo v o m : 
Violončelo in k o n trab as . Vabljeni gojenci in ljubitelji g lasbe!

Sončnica: Bogdan Žorž o odgovornosti
S k u p n o st družin S ončn ica  prireja v to rek , 13 . m arca , ob 2 0 .3 0  
zad n je  izm ed letošnjih  pom ladnih  p redavanj. V Domu Franc 
Močnik bo na  tem o  “Vzgoja za odgovo rnost” govoril priznani 
psiho log  B ogdan Žorž. Toplo vabljeni s ta rš i in vzgojitelji!

Napovedi

Srefn/ otrod za mani srečne otroke,
Filip, Gaja, Guglielmo, Petra, Samuel in Sara: to so imena šestih 
otrok iz Gorice, Podgore, Gabrij in s Peči, ki so se v  dneh okrog pu
sta "potepali"po zaselkih sovodenjske občine. Hodili so od vrat do 
vrat, potrkali ali pozvonili, s svojimi živimi očmi so se posmejali 
in izzvali iskreno velikodušnost vaščanov. Tam namreč niso bili za
se, ampak zato, ker jim je že pred štirimi leti v nedolžnih srčecih 
vzklila čista želja:po svojih močeh pomagati otrokom, ki niso tako 
srečni kot oni. S pomočjo staršev, ki so jih spremljali, so torej do
brohotni otroci tudi ob letošnjem pustu "vandrali"po naših vaseh 
in pomislili na otroke, ki morda niti ne vedo, kaj so pustni sprevo
di in plesi, krofi in kroštoli. Marsikoga so otroci v prejšnjih letih 
tako prijetno presenetili, da jih je letos prav rad pričakal. Lepo vso
to, ki so jo nabrali, so že namenili misijonarju p. Kosu.
Lepo je, da so si pobudo zamislili sami in da so se pri tem pleme
nitem dejanju tudi zabavali; še lepše pa je, da že sedaj čakajo na
slednji pust! Ko so po letošnjem podvigu zbirali vtise in misli, so 
sami ugotavljali, koliko dobrega bi lahko storili za tiste, ki nimajo 
potrebnega, ko bi vsakdo dal zanje en sam evro na mesec.

denega zahtevam, da se nem u
doma in odločno postopa pri 
podjetju Elettro Gorizia, da bo 
problem akustičnega onesnaže
vanja dokončno odpravljen. 
Glede na to predlagam na
slednje:
- spodbuditi lastništvo obrata, da 
nem udoma odpravi vse izvore 
motečih šumov, dokler ne bodo 
vgrajeni protiakustični panoji. 
To je v pristojnosti in na ra 
račun podjetja.
- Glede na dejstvo, da se širijo 
govorice o podvojitvi proiz
vodnje, s tem da bo aktivirana 
še ena turbina, je potrebno pre
veriti, kakšen bo vplivna okolje, 
še posebno glede na to, koliko 
se bo pri tem povečalo akustično 
onesnaževanje.

- Preveriti v gradbenem do
voljenju, ki ga je goriška občina 
svojčas izdala, ali ni bila predvi
dena samo ena proizvodna li
nija.
- Odločno zavrniti vsako širitev, 
dokler ne bodo rešeni sedanji 
problemi.
Preden zaključim, želim pouda
riti, da to ni edina težava, ki jo 
povzroča neumna izbira lokacije 
goriške industrijske cone v ne
posredni bližini Štandreža. Na 
tak način so se in se lahko na to 
področje vselijo industrijski 
obrati, ki so potencialni proiz
vajalci dodatnih in nevarnejših 
onesnaževanj. Upam pa, da bo 
to urejeno v Vašem naslednjem  
mandatu.

Božidar Tabaj

Obvestila
ZSKD Gorica in KD S ovodn je  
vabita v petek, 9. m arca 2 007 , 
o b  2 0 .3 0 ,  v K u ltu rn i d o m  v 
Sovodnje, kjer bo potekal koncert 
v sk lo p u  3 8 . revije P rim orska  
poje.
Odrasli skavti in skavtinje iz Trsta 
in G o rice  s e  b o d o  s re č a li  na 
s v o je m  d n e v u  s p o m in a  na  
R epen tab ru  prihodnjo nedeljo , 
1 1 . t .m . Z b ira n je  o b  1 0 .1 5 ,  
sodelovanje pri župnijski maši ob 
1 0 .3 0 ,  v s a k  p o sk rb i s a m  za 
kosilo in je  vabljen, da p rinese  
nekaj za skupno  mizo; opoldne 
sp re h o d  na  M ed v ed jak , n a to  
z b o r , n a  k a te r e m  b o d o  
razpravljali o opravljenem  delu in 
nakazali oblike in sm ern ice  za 
nadaljnje delovanje.
V ponedeljek, 12. m arca, bo ob 
17. uri v F e ig lov i k n již n ic i 
Lutkovna pravljica Žabji kralj v 
izvedbi dijakinj Pedagoške sm eri 
na Liceju A. M. Slom ška iz Trsta. 
Romanje v  Rim od 23 . do 27. 
aprila 2007. Sporočam o, d a je  za 
ro m a n je  v Rim o b  s k u p n e m  
obisku vernikov Treh Benečij pri 
sv e tem  očetu  š e  nekaj prostih 
m e s t .  P o h it i te  z v p is o m . 
In form acije  na upravi N ovega 
g lasa v Gorici, tel. 0 4 8 1 5 3 3 1 7 7  
te r  na  u re d n iš tv u  v T rstu , ul. 
Donizetti 3, tel. 0 4 0  3 6 5 4 7 3 . 
Potovanje na Kitajsko z Novim 
glasom  od 15. do 24. m aja 2007. 
Vpisovanje se  zaključi 12. marca. 
P oh itite  č im prej z v p iso m , na 
razpolago je  le š e  nekaj m est. 
Spored potovanja in informacije 
dobite na upravi Novega g lasa v 
G orici, T ravnik 2 5 , te l . 0 4 8 1  
533177  te r na uredništvu v Trstu, 
ul. Donizetti 3, tel. 0 4 0  3 6 5 4 7 3 .

Darovi
Za Novi glas: G.G. 1 3 ,0 0  evrov. 
Za cvetje v cerkvi na Peči: Paulo 
in Iva Paoletti 5 0 ,0 0  evrov; Milka 
Peric Cijan 1 0 ,0 0  evrov; Branko 
in Emil 1 0 ,0 0  evrov.
Peč in  Gabrje: N.N. po 5 0 ,0 0  
evrov (skupno 1 0 0 ,0 0  evrov).
Za cerkev v Gabrjah: N.N. iz Trsta 
5 0 ,0 0  evrov.
Za cerk ev  n a  P e č i: S te f a n o  
Paussich 6 0 ,0 0  evrov; Loredana,

v sp o m in  na  m am o  L eopoldo
2 0 .0 0  evrov; Albin in O lga, v 
sp o m in  na  b ra ta  M ario ta  - š e
1 0 0 .0 0  evrov; Joško in R om ana 
Peteani, v spom in na bra tranca  
M ariota 1 0 0 ,0 0  evrov; družina 
A n d re in e  P e te a n i ,  n a m e s to  
c v e tja , v sp o m in  na  M ario ta
5 0 .0 0  evrov; B ranko  in Emil, 
nam esto  cvetja na grob Mariota 
Covija 2 0 ,0 0  evrov.
Za m isijon  p. K osa: S an d i in 
L u č k a , v s p o m in  n a  s t r i c a  
Sandro ta  5 0 ,0 0  evrov.
Za cerkev v Rupi: N.N. 1 0 ,0 0  
evrov.

Sožalje
Pevki Mirjam Sardoč, hčerkam a 
in sinu izreka ob izgubi dragega 
m oža  in o č e ta  Jo žk a  is k re n o  
s o ž a l je  z b o r  L o jze  B ra tu ž  z 
dirigentom Bogdanom  Kraljem.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od09 .03 .doT 5 .03 .2007)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
n a  u l t r a k r a tk e m  v a lu  s  
frek v en cam i za G oriško 97 .5 ,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za K analsko dolino 
9 5 .7 ,  9 9 .5  M hz; za  s p o d n jo  
dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za Karnijo 
97.4, 91, 1 0 3 .6  Mhz. Slovenske 
oddaje  so  na sporedu  vsak  dan, 
od ponedeljka do petka, od 20. 
do 21. ure. Spored:
Petek, 9. marca (v stud iu  Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
D om ače viže - Iz k rš č a n sk e g a  
sveta  - Zanimivosti in obvestila - 
Vic tedna .
Ponedeljek, 12. marca (v s tu d iu  
Andrej Baucon): Sodobni sound  - 
Živemu s e  vse zgodi - Zanimivosti 
in obvestila.
Torek, 13. marca (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru 
- G lasbena oddaja z M atjažem. 
Sreda, 14. marca (v studiu  Danilo 
Čotar): Pogled v d u šo  in svet: 
Kvecal in hoacin  v am erišk em  
pragozdu. - Izbor melodij.
Četrtek, 15. marca (v studiu  Niko 
K la n jš č e k ) :  Z v o čn i z a p is :  
P o s n e tk i  z n a š ih  k u ltu rn ih  
prireditev. - G lasba iz s tud ia  2.

il K om el

Z družen j
Kulturni
Lojze B ra tu ž

' vzborov

S reča n ja  
z  g la sb o  
2006-2007

ZVOK STRUN
JASNA MERLAK - HARFA 

SOLISTI FILARMONICIITALIANI

Na sporedu W.A. Mozart, G. Rossini,
M. Ravel in C. Debussy

Kulturni center Lojze Bratuž 

p on ed eljek , 12. m arca 2007, ob  20.30

,-CTo S V E T O V N I  S L O V E N S K I  K O N G R E S  

S L O V E N S K A  D U H O V N I J A  V  G O R I C I  

P L A N I N S K O  D R U Š T V O  G O R I C A

^  P L A N I N S K O  D R U Š T V O  V A L E N T I N  S T A N I Č  - K A N A L

Vabijo na ve čer

VALENTIN STANIČ  

1774-1847

OB 160-LETNICI SMRTI

Oče gorništva in dobrotnik 
p re d a v a te ljic a  dr. Tanja Peterlin N e u m a ie r  

Za Valentinom Staničem na W atzm ann in nazaj na Goriško 
p r e d a v a n je  z  d ia p o zitiv i J o ž e ta  M e d v e šč k a

Kulturni center Lojze Bratuž
če tr tek , 15. m arca  2 0 0 7 ,  o b  2 0 .3 0

dreža; pod vodstvom 
Alessandre Schettino je 
zapel dve ljudski in 
Gobčevo Cira čara, 
nakar so predsednice 
prirediteljev, Franka 
Žgavec, Lojzka Bratuž in 
Franka Padovan, potem 
ko je povezovalka veče
ra M artina Valentinčič 
prebrala utemeljitev (gl. 
str. 9), med toplim  
aplavzom čestitale na
grajenki in ji podelile 
priznanje. Večer je s 
petjem sklenil krepki 
Moški zbor Štmaver, ki 
ga že nekaj let vodi 
Nadja Kovic. Zapel je 
Vodopivčevo Mojo srč
no  kri škropite (na bese
dilo S. Gregorčiča), ru
sko ljudsko v prir. Lojze
ta Bratuža Hej, kako ble
sti se v  skrinji in 

Mihelčičevo Zdravico (na bese
dilo O. Župančiča). Po branju 
utemeljitve (tudi to objavljamo 
na str. 9) je prejel priznanje še 
Zdravko Klanjšček, neu trudni 
dirigent, ki ga je kot mladega in 
nadarjenega fanta za slovensko 
pesem in zborovsko delo nav
dušil že Mirko Filej, še vedno pa 
si prizadeva, da bi s pevci dose
gel dovršeno izvajanje in tako 
oplemenitil naše bogastvo, slo
vensko narodno in um etno pe
sem.

DD

M sgr. Kazimir 
Humar, ki se 
ga v našem 
uredništvu vedno radi 

spominjamo in ga mar
sikdaj resnično
pogrešamo, bi gotovo bil 
vesel, ko bi bil prejšnjo 
sredo, 28. februarja 
zvečer, tudi fizično nav
zoč m ed nam i v veliki 
dvorani Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž. Ker smo 
ga poznali, vemo, da bi 
ga sicer m orda m otilo 
dejstvo, da naše ustano
ve podeljujejo priznanje, 
ki nosi njegovo ime. Pre
pričani pa smo, da bi z 
velikim veseljem gledal 
na veliko množico ljudi 
vseh starosti in iz vse Go
riške, ki so se zbrali ob 
podelitvi letošnjega, 
tretjega priznanja Kazi
m ir Hum ar dvema goriškima 
"zgodovinskima" zborovodje
ma. Navdušeno bi zrl v številni 
otroški zbor iz Štandreža ("Naša 
mladina!"), z zadovoljstvom bi 
ugotovil, da na Goriškem še ved
no imamo primerne in zanese
ne voditelje društev, zborov in 
ustanov, ki verjamejo v to, kar 
delajo, v lepoto slovenske bese
de in pesmi, v kulturno in pro
svetno delovanje, v posredo
vanje našega izročila, hkrati pa 
tudi v iskanje novih stez, ki nas 
s svežo življenjsko silo vodijo v

prihodnost.
Slovesna prireditev, ki so jo or
ganizirali Kulturni center Lojze 
Bratuž, Združenje cerkvenih 
pevskih zborov in Zveza sloven
ske katoliške prosvete, je bila res 
prijetno praznovanje. V prvem 
delu je prof. Marija Kacin izčr
pno spregovorila o publikaciji 
Naš kulturni hram in njegovi 
graditelji, ki je pravkar izšla pri 
Goriški Mohorjevi družbi (njen 
govor objavljamo na str. 9). Pou
darila je neprecenljivi pom en 
prav vsakega darovalca, ki je tu 

di z velikimi žrtvami pripom o
gel k temu, da se je pred skoraj 
45 leti uresničil drzen sen 
goriških Slovencev - zgraditev 
Katoliškega doma. Na poseben 
način je prikazala podvig cleve
landskega odbora, ki je pod vod
stvom dr. Karla Bonuttija prispe
val odločilno vsoto.
Pred podelitvijo priznanja gospe 
Elviri Chiabai, ki je več desetle
tij vse svoje znanje in energije 
posvečala vzgoji otrok in mla
dih, je radoživo stopil na oder 
Otroški pevski zbor iz Štan-

Naš
kulturni
hrarrv.

njegov
graditalji

Publikacija , ki s t a j o  uredili Marija Kacin in Verena K oršič Zorn 
je  pok lon  v a sem  dob rotn ik om , ki s o  v e lik o d u šn o  prispevali 
h gradnji najprej K ato lišk ega  d o m a  in k a sn e je  
Kulturnega cen tra  Lojze Bratuž v Gorici. >—7
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Trst /  G led a lišče  Rossetti

Plesna skupina 
Marthe Graham

N a odru tržaškega 
gledališča Rossetti je bila 
16. in 17. februarja gost 

Stalnega gledališča FJk ena najbolj 
znanih plesnih skupin na svetu, 
Martha Graham dance company. 
Američanka Martha Graham 
(1894-1991) je ena izmed naj
večjih plesalk, pedagogov in ko
reografov prejšnjega stoletja, pra
vi simbol za moderni ples, ki se je 
v prvih desetletjih prejšnjega sto
letja razširil z evropskih tal tudi v 
Ameriko.
Moderni ples se je rodil v začetku 
prejšnjega stoletja kot izraz časa, 
v katerem je telo začenjalo po
stajati središče pozornosti v druž
bi, ki mu do tedaj ni dajala večje 
važnosti. Tudi umetnost 
je priviligirala gib kot 
najsvobodnejši izraz 
človeka, ki ni več odgo
varjal klasični plesni 
tehniki in filozofiji, kjer 
se mora plesalec dotika
ti neba in skoraj pozabi
ti na telesnost, na težo.
Moderna plesalka je 
plesala bosa, iskala je 
energijo za ples s tal, ne 
samo iz neba.
Martha Graham spada v 
drugo generacijo pio
nirjev modernega plesa 
v Ameriki, ki so temu 
plesu dali jasnejšo po
dobo. Grahamovi je 
uspelo razviti plesno 
tehniko, ki je zaradi 
svoje telesne logike in 
organiziranosti popol
noma enakovredna ba
letni. Njena tehnika temelji na 
Delsartjanskih principih tenzije 
in sprostitve, ki jih je s pomočjo 
posebne dihalne tehnike osebno 
interpretirala. To tehniko je ime
novala "kontrakcija in sprostitev". 
Zanjo se gib rodi iz tenzije skrče
ne mišice in se razvije v toku ener
gije ob mišični sprostitvi. To daje 
plesu včasih trd, oglat videz, gibi 
so večkrat togi in odsekani, so pa 
polni moči in energije.
S tehniko, osnovano na naravnih 
zakonih telesa, ki naj bi »prebudi
la« pristen telesni ples, ki je bil to

liko časa vklenjen v nenaravna 
pravila, je tudi želela postaviti ba
ze ameriškemu plesu, ki do tedaj 
ni imel prave tradicije. Zato je 
njen koreografski opus poln ame
riških tem in pravih sakralnih 
obredov, saj je skušala najti v tra
diciji ameriških Indijancev in 
ljudskih plesov ameriških pio
nirjev plesni izraz, ki bi bil pristno 
ameriški, sama pa je bila globoko 
verna, zato je vpletla v ples razne 
biblične zgodbe.
Svojo plesno skupino je ustvarila 
leta 1926, plesno šolo pa leto ka
sneje. Obe ustanovi sta aktivni še 
danes in spadata med najslav
nejše na svetu.
Več kot 180 plesnih del Marthe

Graham vsebuje veliko čustveno
sti in sakralnosti, ker jo je zanima
lo mitizirati ameriško realnost, jo 
prikazati kot nekaj pozitivnega, 
svežega, močnega. V svoji skupini 
je plesala do konca '60. let 
prejšnjega stoletja.
V tržaškem Rossettiju se je slavna 
plesna skupina predstavila s štiri
mi njenimi deli. Večer je odprla 
koreografija iz leta 1947 Errant in- 
to the maze, ki pripoveduje Te
zejev mit o srečanju z Minota- 
vrom v labirintu z zornega kota 
Ariadne, ki gre v labirint, da bi

premagala pošast. Preprosto, a 
efektno sceno je pripravil kipar 
Isamu Noguchi. Dolga vrv, ki se 
vije po odru do scenskega objek
ta v obliki črke u, je prispodoba 
potovanja do samega centra žen
skosti, kjer najde Ariadna - Martha 
obrambo in moč, potem ko je 
premagala žival-strahove, ki jih 
nosi v sebi. Glasbo je napisal Gian 
Carlo Menotti. Grahamova je bi
la prva odrska ustvarjalka, ki je za 
stvaritev svojih del poklicala k so
delovanju druge umetnike svoje
ga časa, kot skladatelja Aarona Co- 
planda ali Gian Carla Menottija. 
Sledilo je delo Diversion of angels 
iz leta 1948, ki govori o ljubezni. 
Na odru se vrstijo trije pari, ki po

nazarjajo različne tipe ljubezni. 
Par z rumeno plesalko ponazarja 
mladostniško, še nezrelo ljube
zen, rdeči par ponazarja roman
tično in strastno ljubezen, beli par 
pa zrel odnos do ljubezni.
Glasbo za ta ples je napisal Nor
man Dello Joio. Žive barve in še 
posebno rdeča plesalka spo
minjajo na platna surealističnega 
slikarja Kandinskyja, ki je navdih
nil Grahamovo pri tem delu. 
Tudi v delu Embattled garden iz 
leta 1958, ki temelji na glasbeni 
partituri Carlosa Surinacheja in

na zgodbi o Adamu in Evi v raj
skem vrtu, imajo barve važno vlo
go. V njem so tudi tujca in Lilith - 
prva Adamova žena, ki se koreo
grafsko živo pogovarjajo med sa
bo in ustvarijo zgodbo o posvetni 
in sakralni ljubezni. Noguchijeva 
scena nam prikaže izmišljen rajski 
vrt v barvah, z upogljivimi leseni
mi palicami in drevesi. Tudi ple
salki sta v živih barvah, tako da je 
celotna scena skoraj kičasta in 
kričeča.
Zadnje delo na programu je bilo 
Sketches from Chronicle iz leta 
1936. Na odru je bila večja skupi
na plesalcev, ki je ustvarjala kra
sne koreografske efekte. To delo, 
za katerega je napisal glasbo Wal- 
lingford Riegger, je odgovor ame
riške koreografinje na nacizem v 
Evropi. Istega leta je Grahamova 
odklonila povabilo za sodelo
vanje na Olimpijskih igrah v Ber
linu, kamor so povabili tudi dru
ge evropske koreografe, da bi pri
pravili koreografije za masovne 
prireditve v čast režimu. Graha
mova je ustvarila Chronicle, da bi 

prikazala grozoto vojne. 
Črna in rdeča barva do
minirata sceno, tihi, a 
ritmični koraki plesalk 
ustvarijo občutek stro
gosti in intimne moči 
ter energije.
Predstava je doživela ve
lik uspeh, slišala pa sem 
marsikatere, ki so pri
pomnili, da "je balet 
lepši", in se nasmehni
la. Pomislila sem, kar mi 
je nekoč rekel moj uči
telj tehnike Graham, ki 
je gospo Graham poz
nal osebno. Nekoč jim 
je rekla, da njen ples ni 
lep, je pa življenjski. In 
to življenje je oddajala 
plesna skupina skozi ce
lo predstavo. Še vedno 
mislimo, da je ples sa
mo prijetna zabava in 

lep Spektakel, morali pa bi se zave
dati, da to ni tako in da je k temu 
pripomogla tudi Martha Graham, 
ki spada med velike umetnike 
20.stoletja.
Plesalci so imeli izvrstno tehniko, 
ki so jo uporabili, da bi izrazili 
sporočilo plesnega dela. Upam, 
da bomo pri nas lahko bolj pogo
sto gledali tako življenjski ples, ki 
spregovori o realnih stvareh in 
nam pomaga razmisliti o nas in 
našem svetu, kot to dela vsako 
pravo umetniško delo.

Raffaella Petronio

Kratke
Umrl je priljubljeni in cenjeni zborovodja in 
velik strokovnjak Janez Bole
Tudi zam ejski zborovski krogi žalujejo ob  vesti, d a j e  v 8 8 . letu 
s ta ro sti v Ljubljani umrl g lasben i ped ag o g  in zborovodja Jan ez  
Bole. Pokopali so  ga  v ponedeljek , 2 6 . feb ruarja , na  Brezjah, 
k je r s e  je  rodil 
l e t a  1 9 1 9 .
Pogrebni o b red  
je  pokazal, kako 
zelo  je  bil rajni 
p r i l ju b l j e n  in 
s p o š t o v a n ;  in 
k a k o r  j e  bil 
dogodek  
ž a lo s te n , s e  je  
slovo od Jan eza  
Boleta pokazalo  
tudi kot izreden, 
visoko ku ltu ren  
d o g o d e k , ki je  
m nogim  vzbudil 
z e lo  m o č n e  in 
g loboke v tise  in 
čustva.
Z n a n e g a  in 
priljubljenega 
z b o ro v o d jo  in 
p e d a g o g a  sm o  
poznali p red v sem  kot iz redno  p re f in je n eg a  in obču tljivega  
zborovodjo. Med drugim je  bil prvi um etniški vodja Slovenskega 
ok te ta , k ije  le ta  1 9 5 1  svoj krstni n as to p  z izrednim  uspehom  
izvedel v Dolini, Nabrežini in v Trstu, a  poznali sm o  ga  tudi kot 
človeka, k ije  v svojem  do lgo letnem  poustvarja lnem  delovanju 
vodil m n o g e  d ru g e  u g le d n e  s lo v e n sk e  p ev sk e  zbo re , m ed  
drugimi ak ad em sk i pevski zbor Tone Tomšič, zbor S lovenske 
filharm onije, S lovenske m adrigaliste  in š e  17 drugih zborov. 
Pom em bno  je  njegovo p ed ag o šk o  delo  na  raznih g lasben ih  
in š t i tu c i ja h . Bil j e  tu d i iz re d n o  p rilju b je n  v o d ja  m n o g ih  
zborovskih sem inarjev  in tečajev. Tako je  Jan ez  Bole na začetku  
7 0 . le t kar dve  leti z a p o re d o m a  vodil p o le tn i s e m in a r  za 
o rganiste, zborovodje in pevce, ki g a je  priredila Zveza cerkvenih 
pevskih zborov iz Trsta in je  z m nogim i zam ejskim i zborovodji 
in pevci, ki so  s e  udeležili sem inarjev , ohranil odlične zveze in 
stike. Podobno velja za krog pevcev okrog Tržaškega ok te ta . 
J a n e z  B ole bo  z a to  o s ta l  z a ra d i sv o je  iz re d n e  g la s b e n e  
občutljivosti in velikih človeških vrlin tudi pri n a s  na Tržaškem  
sveta l zgled m nogim , ki so  ga  poznali in imeli radi.

Le čevlje sodi naj Kopitar
S korajda ne  bi bili vredni kom entarja  razm išljanje in izjave Miča 
M rkaiča, p redavate lja  na  fakulteti za  d ru žb en e  vede  v Kranju, 
če  so  m edijski viri točni g lede  “zas lu g ” slovenskih  kulturnikov, 
ki naj bi preprečili jezikovno zlitje ozirom a asim ilacijo  z Nemci; 
tak o  naj bi Slovenci izgubili priložnost vključitve v š irše  jezikovno 
o b m o č je , kar naj bi n a s  e k o n o m sk o  o šk o d o v a lo  ozirom a 
zapostavljalo  v primerjavi z drugimi večjimi jezikovnim i omrežji. 
Pa sm o  s e  sto letja  pogreznjeni sredi n em škega m orja le ohranili 
in n o b en em u  slovenskem u Janezu , ne  F rancetu  ne  M artinu, ni 
prišlo na  m isel, kako bi bilo koristno ,če bi s e  potujčili in prav 
gotovo bi s e  s lab o  pisalo  D ragovanu D ragovanoviču ali Miletu 
Miletoviču ali Miču M rkaiču, č e  bi s e  prikradli m ed  narodno  
trd n e  S lovence s  tak im  in podobnim  b lebe tan jem . D anes pa si 
o vrednosti s lovenskega jezika in o slovenskih kulturnikih, ki so  
bili varuhi m ate rinega  jezika in s  tem  naroda, upa  nato lcevati 
in meriti v rednost n a še g a  jezika, gotovo avtohtoni S lovenec, 
Mičo Mrkaič, in to  sredi sam o sto jn e  slovenske  države. Pa naj 
š e  kdo reče, da  sm o  Slovenci ksenofobi. Je  bil tudi največji 
m ojster s lovenske  b e se d e  Ivan C ankar ksenofob, ko je  zapisal: 
“Ne daj mi dočakati, o G ospod, d a  bi s e  po naših  krajih širila 
tu ja... govorica”! /  Rudica Požar

S O  C I E T  A F I N A N Z I A R I A  P E R  A Z I O N I

F I N A N Č N A  D E L N I Š K A  D R U Ž B A

razpisuje nagradni likovni natečaj

OKNO V SVET
P r ir e d i te l j i  v a  b i jo  v se  m la d e  u m e tn ik e  

n a j  se  p r e p u s t i jo  k r e a t iv n o s t i  in  
s o d e lu je jo  n a  n a g r a d n e m  n a te č a ju .

Oddaja izdelkov je predvidena 
do 23.03.2007 na naslov: “Kukurni dom” 

ul. Brass 20, 34170, Gorica

VBambičevi galeriji na Op
činah so do pred nedav
nim visela izrazita umet

niška dela slikarke Eve Ronay. Šlo 
je za izbor slik, ki so jih priredi
telji izbrali tako, da bi gledalcu 
ponudili pristen vpogled v umet
ničino ustvarjalno snovanje, in 
to preko del, ki bi jih lahko ime
li za mejnike, prave ključne etape 
njene umetniške poti.
Slikarka Eva Ronay je bila po ro
du Madžarka. Rodila se je v Pulju 
28.oktobra 1919. Diplomirala je 
iz tujih jezikov in književnosti na 
beneški Ca' Foscari. Obiskovala 
je šolo za prosto figuro pri Ninu 
Periziju v tržaškem mestnem 
muzeju Revoltella. Za seboj je za
pustila bogato zbirko knjižnih in 
drugih ilustracij za otroke. Vse od 
leta 1967 je zelo pogosto sodelo
vala na skupinskih razstavah 
deželnega značaja in drugod po 
Italiji. Istega leta je imela svojo 
prvo samostojno razstavo, kateri 
so sledile mnoge druge, tako v 
Trstu kot v drugih krajih. Slikar
stvo Eve Ronay je zelo zanimivo, 
zlasti zaradi zanjo tako značilne
ga usklajenega izražanja - piše o 
njej um etnostni kritik Claudio 
H. Martelli. V tovrstnem iz
ražanju bi lahko našli daljno zgo
dovinsko povezavo - bolj intelek-

am bičeva galerija na Opčinah /  R azstava del Eve Ronay

Geometrija in barvana harmonija
tualne kot oblikovne narave -, z 
Malevičem in ruskim suprema- 
tizmom iz prvih desetletij XX. 
stol. Likovni kritik Salvatore 
Maugeri je 1.1985 ob odprtju raz
stave Eve Ronay v tržaški občin
ski galeriji menil, da slikarka 
slika "natanč
no, kar pa n i
česar ne jemlje 
razgibanosti 
njene domišlji
je, kakor tudi 
ne lirični na
ravnanosti ne, 
s katero umet
nica dojema 
vesolje, in jo 
uporablja za 
spreminjanje 
oblik in luči 
podob. Te so 
zato obogate
ne, če lahko 
uporabimo 
posrečeni izraz 
Paula Kleeja, s
povečanim smislom za pripove
dovanje." Na svoji ustvarjalni po
ti se umetnica odpove navidezni 
trdnosti podlage in spreminja re
snični prostor v dimenzijo, ki je 
sicer sad domišljije, vendar oh
ranja svojo racionalnost ter jo 
fantazijsko poudari. Ta prostor

zajema oblike, svetlobo in barve 
ter ustvarjalnost kot zmes v na
stajanju neštetih in nepredvidlji
vih možnosti. V tem postopku ži
vi skrivnostna in božanska sila v 
nenehnem  samostojnem utri
panju - večna pripoved umetno-

slovenske kulture umetnici od
dolžila dve leti po njeni smrti z 
razstavo, na kateri so na ogled 
olja na platnu, nekaj je tudi tušev 
in akvarelov. Ta dela so nastala v 
razdobju od polovice šestdesetih 
do konca osemdesetih let. V njih 
je namreč izredno dovršena geo- 
metrizirana podoba, ki v gledal
cu vzbuja občutek napetosti, 
spretno povezana z barvno har
moničnostjo.

sti, o kateri je bržkone govoril 
Klee. Dela Eve Ronay so danes 
razstavljene v najrazličnejših 
muzejih in pri zasebnih zbiralcih 
ter javnih galerijah po svetu.
Eva Ronay je umrla 21. decem
bra 2004 v Trstu. Bambičeva ga
lerija se je ob priložnosti dneva

F oto  K rom a

Slednja je na otvoritvenem veče
ru občinstvo docela prevzela, po
dobno kot nastop harmonikarja 
Aleksandra Ipavca, ki je večer 
obogatil z lastno avtorsko glasbo. 
Umetnico pa je predstavila Jasna 
Merku'.

IG
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Elvira Chiabai in Zdravko KlanjščekElvira Chiabai je vse svoje 
znanje in energije posvetila 
vzgoji otrok in mladih. Kot 
mladenka je sprejela odgovorno

st in do leta 1961 vodila oratorij 
na Placuti, kjer so se v okviru Ma
rijinega vrtca zbirale deklice za po
poldanski pouk. Poleg skrbi za 
opravljanje šolskih nalog in 
splošne vzgoje je Elvira Chia
bai učila petje, pripravljala igri
ce in učila klavir.
Največ let je vodila pevski zbor 
v Štandrežu. Leta 1956 je pobu
do za ustanovitev otroško-mla- 
dinskega zbora v Štandrežu dal 
župnijski upravitelj Hilarij Co
tič, ki je vodstvo zbora zaupal 
Elviri Chiabai. Pod njeno tak
tirko se je zbor številčno okrepil 
in z rednimi tedenskimi vaja
mi ter s številnimi nastopi pri
dobil na kvaliteti. Delo zbora je 
spremljal in vzpodbujal tudi 
župnik Jožef Žorž, ki je zboro
vodkinji veliko pomagal. Za 
štandreški zbor je Elvira Chia
bai skrbela do leta 1993; sku
pno torej 37 let. Pod njenim 
vodstvom je sodeloval vsako ne
deljo in vse praznike pri sveti maši 
v domači cerkvi, kjer je Chiabaie- 
va tudi orglala. V mesecu maju je 
vse dni prepeval na koru Marijine 
pesmi. S petjem je obogatil razne 
prireditve in proslave v domačem 
kraju. Vsa leta so se vrstili mate
rinski dnevi, dnevi vseh svetih, 
zahvalne nedelje, miklavževanja, 
božičnice, zaključni nastopi gla

sbene šole in Prazniki špargljev. 
Vse te priložnosti je popestrilo 
petje mladih grl.
V letih 1964-1969 je štandreški

mladinski zbor pod vodstvom El
vire Chiabai sodeloval na reviji 
pevskih zborov Cecilij anka, večk
rat kot edini mladinski. Vsa leta je 
pel na Mali Cecilijanki. Večkrat je 
začel program božičnega koncer
ta v goriški stolnici, ki ga prireja 
Združenje cerkvenih pevskih zbo
rov.
Elvira Chiabai je vestno pripravi
la zbor za več radijskih snemanj.

Skrbela je tudi, da se je mladina 
lepo počutila na raznih družab
nih srečanjih in čajankah, poleti 
pa na dvotedenskem bivanju v 

gorskem svetu koče sv. Jožefa v 
Zabnicah.
Decembra 1980 je Prosvetno 
društvo Štandrež ob proslavi 
25-letnice uspešnega delovanja 
zbora podelilo zborovodkinji 
Elviri Chiabai priznanje za dol
goletno in požrtvovalno delo z 
mladimi.
Zveza slovenske katoliške pro
svete je leta 1998 ob 30. oblet
nici ustanovitve podelila po
sebna priznanja posamez
nikom in skupinam za dolgo
letno in uspešno delovanje na 
kulturnem področju. Med od- 
bitniki je bila tudi zboro
vodkinja Elvira Chiabai. Leta 
2006 je štandreški zbor prazno
val 50-letnico obstoja. Ob tej 

priložnosti so posebno pozornost 
namenili Elviri Chiabai, ki je naj
več let vodila zbor.
Poleg skrbi za mladinsko petje v 
Štandrežu je Elvira Chiabai pri
skočila na pomoč tudi v drugih 
krajih in povsod, kjer se je pokaza
la potreba. Nekaj let so pod nje
nim vodstvom na Mali Cecilijanki 
peli tudi mladi pevci s Plešivega 
in iz Krmina.

Zdravko Klanjšček iz Go
renjega Cerovega v Br
dih  je že v m lad ih  letih  

vzljubil zborovsko 
petje in  m u je še danes 
zvest. G lasbeno znanje 
je pridobival na orglar
ski šoli v Gorici, kjer 
sta po leg  d ru g ih  u č i
teljev poučevala tu d i 
Emil Komel in  prof.
Mirko Filej. Prav Mirko 
Filej, ki je bil duša kul
tu rn eg a  dela na 
Goriškem v p rv ih  pe t
d ese tih  le tih , je znal 
m ladega pevsko n a 
darjenega fan ta  nav
dušiti za slovensko pe
sem in zborovsko delo.
To navdušenje traja še 
danes, saj je Zdravko 
Klanjšček še vedno ak
tiven in  se nadalje pre
daja zborovodskem u 
delu.
Svoje prve izkušnje
Zdravko pridobival z m oškim  
zborom  Jazbine, ki ga je sam 
ustanov il. Kasneje je vodil 
m oški zbor Brda, na Jazbinah 
pa še danes skrbi za petje pri 
bogoslužju.
Leta 1962 je Zdravko
Klanjšček sprejel vodstvo tak 

ratnega cerkvenega pevskega 
zbora Rupa-Peč in  ga uspešno 
vodil 44 let. Z zborom  je

naštu d ira l vrsto  nabožn ih , 
u m etn ih  in  ljudskih pesm i in 
u spešno  nastopal na d o 
m ačih prireditvah, na vsako
letni Cecilijanki, na reviji Pri
m orska poje in  drugje.
Ena nepogrešljivih skupin na 
G oriškem  pa je prav gotovo 
m oški pevski zbor Mirko Fi

lej, ki je bil ustanovljen  leta 
1965 kot nasledn ik  tradicije 
pe tja  v m oški zasedbi. Od 
vsega začetka ga vodi n e u 
tru d n i zborovodja Zdravko 
Klanjšček. V nekaj letih  se je 
zbor razvil v kvalitetno  pev
sko telo , s katerim  se je 

Zdravko Klanjšček leta 
1967 udeležil M edna
rodnega tekm ovanja  
Cesare A ugusto Se- 
ghizzi v G orici in  d o 
segel v po lifo n iji in  
ljudski pesm i d rugo  
m esto. U deležil se je 
dvakrat tekm ovanja  
pevskih zborov Slove
nije  v M ariboru  in  
prejel bronasti kolajni. 
V le tih  delovanja  je 
zbor posnel ploščo in 
štiri kasete.
Z zborom  M irko Filej 
in  zborom  Rupa-Peč je 
gostoval na  P rim or
skem, Koroškem, v Mi
lanu, m ed rojaki v Bel
giji in  v Berlinu. Sne
m al je za tržaški, kopr
ski in  ljubljanski radio. 

O bčasno  se Zdravko 
Klanjšček posveča tu d i skla- 
dateljevanju.
Še danes si Zdravko Klanjšček 
prizadeva, da bi s pevci dose
gel dovršeno  izvajanje in  s 
tem  op lem enitil naše bogast
vo, slovensko n a ro d n o  in  
u m etn o  pesem.

Foto  DP
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Z našo kulturo naprej!

Z desne: prof. Marija Kacin, dr. Karel Bonutti in soproga Hermina

Spoštovani in dragi prijatelji! 
V imenu vseh, ki so sodelo
vali pri tej publikaciji, se pri

srčno zahvalim GMD, ki jo je 
vključila v svoj edicijski program. V 
svojem imenu se prisrčno zahva
lim msgr. dr. Oskarju Simčiču za 
dragocene nasvete v zvezi s pre
glednostjo teksta.
Ob 45- letnici otvoritve KD, da
našnjega KCLB, se tudi s to knjigo 
želimo hvaležno spomniti vseh, 
katerim dolgujemo ta naš kulturni 
hram.
Čas in razmere, v katerih je nastajal 
in nastal Katoliški dom, današnji 
Kulturni center Lojze Bratuž, so za 
nas že davna preteklost. "Sloven
ci, ki smo se znašli septembra 1947 
v italijanski republiki, smo bili za
radi fašizma praktično oropani 
vsega svojega narodnega pre
moženja in ustanov," je zapisano v 
brošuri, ki je izšla ob 10-letnici KD. 
V tej strnjeni trditvi je zaobjeto vse, 
kar je bilo na kulturnem področju 
zadano v več kot četrt stoletnem 
turobnem obdobju, skozi katerega 
so se goriški Slovenci prebijali in 
prebili. Črno nasilstvo ni 
prizanašalo niti otrokom. Živ 
ostaja na primer spomin na 
šolarke iz Vrhpolja pri Vipavi, kate
rim je učitelj Sottosanti pljunil v 
usta, če so se pogovarjale v slo
venščini. Ali pa na desetletno dek
lico Marijo Tušar iz Idrije, katero je 
iz istega razloga učiteljica Clemen- 
tina Modelli iz kraja Medicina pri 
Bologni tako pretepla, da se je mo
rala več tednov zdraviti v bolnici. 
Poudariti gre - in to zlasti danes, po 
izjavah predsednika Republike - da 
se za prestano nasilje primorski 
ljudje niso maščevali: kjer so le 
mogli, so preoblekli v civilne 
obleke italijanske vojake, ki so po 
kapitulaciji Italije 8. septembra 
1943 - prav tako kot priseljeni civi
listi - naglo odšli z ozemlja, na ka
terem se niso čutili doma.
Z razmejitvijo septembra 1947 je 
bila Gorica odrezana od svojega 
naravnega zaledja. Živahnosti, ki 
je bila mestu od nekdaj lastna, ni 
bilo več. Slovensko majšino pa je 
dodatno šibilo še eno dejstvo: ni 
bila enotna. Hudo ideološko 
razhajanje jo je neizprosno delilo. 
Tisti del, ki ni soglašal s takratnim 
jugoslovanskim režimom, je bil v

vsakem pogledu 
pripuščen same
mu sebi in se je 
lahko opiral le 
na svoje lastne 
sile.
V taki situaciji in 
v takem vzdušju 
se je obnavljalo 
toliko let zatrto, 
a globoko zako
reninjeno kul
turno življenje.
Načrt, ki si ga je 
v tistih daljnih 
letih, v takratni 
politični in eko
nomski situaciji 
zastavila skupina sposobnih ideali
stov, bi se bil lahko zdel neure
sničljiv. Toda težave jih niso ustavi
le. Osebnostim, ki so ta načrt naj
prej zasnovale, nato pa izvedle, so 
bile namreč lastne značajske pote
ze, skupne tolikim primorskim 
Slovencem med obema vojnama, 
ne glede na svetovnonazorsko in 
ideološko opredeljenost posamez
nikov. Gre za poteze, ki so značilne 
za pokončne ljudi, ne glede na čas, 
prostor in razmere; gre za lastnosti, 
ki na človeški ravni vzpostavljajo 
korektne in iskrene odnose, vz
bujajo medsebojno zaupanje, str
pnost in spoštovanje.
Med izrazite poteze teh oseb sodi 
gotovo - to je treba najprej pouda
riti - njihovo nesebično delo za 
skupno stvar, nedvoumno zavze
manje stališč, jasno določanje 
ciljev in začrtanje mej, ki jih ne gre 
prekoračiti. Sodijo nadalje njihov 
optimizem, njihova vedrina in še 
zlasti njihova zdrava samozavest. 
Močnejši jim ni vzbujal ne strahu 
ne rešpekta; svoje nestrinjanje ali 
pa svoj odklon so izražali jasno in 
odločno, tako pred državnimi 
oblastmi kot pred cerkvenimi do
stojanstveniki. Predočiti je treba tu
di, da so potrdili dejstvo, da je mo
goče tudi v nenaklonjenih razme
rah in s skromnimi sredstvi veliko 
pozitivnega narediti, če je sposob
nost in volja. "V tistem prvem ča
su odbor razen dobre volje in po
guma ni imel v blagajni ničesar, 
niti lire," je na primer rečeno v 
brošuri, ki je izšla ob 10-letnici KD. 
In predočiti je treba, da so pokaza
li miselno širino, za tisti čas in pro

stor zelo poudarjeno, za marsikoga 
presenetljivo odprtost: v program 
kulturne dejavnosti KD so namreč 
vključili tudi gostovanja skupin z 
onstran takrat še zelo zaprte meje. 
Uresničitev tega načrta pa je tudi 
ponoven in neizpodbiten dokaz o 
tolikih pozitivnih lastnostih naših 
ljudi. Tudi to pot se je namreč izka
zalo, da je takih lastnosti v naših 
ljudeh izredno veliko: predvsem 
poguma, pokončnosti, smisla za 
skupno stvar, nesebične radodar
nosti. Od tod tako občuten in šte
vilen odziv - v zamejstvu in zdom
stvu - na prošnjo za denarno po
moč. Neprecenljivo vrednost ima 
dar, ki so ga od svojega skromnega 
in težko pridobljenega zaslužka na
menile Katoliškemu domu Mariji
ne družbenice. Med 'čudovite pri
mere velikodušnosti' sodi primer 
neimenovane družbenice, ki je od 
svojih prihrankov darovala en mi
lijon lir. Kako ogromna je bila taka 
vsota takrat in kako težko jo je Ma
rijina družbenica - hišna pomoč
nica zaslužila, tega si danes človek 
sploh ne more predstavljati. Naša 
dolžnost je, da se jih tudi na tem 
mestu z velikim spoštovanjem 
spomnimo.
Odločilno vrednost - to je treba iz
recno predočiti in poudariti - pa 
ima izredno velikodušen dar, ki ga 
je v rekordnem času, potem ko je 
bila nabiralna akcija že zaključena, 
zbral clevelandski odbor pod vod
stvom dr. Karla Bonuttija: šest mi
lijonov takratnih lir! Ta vsota je 
omogočila nakup stavb in 
zemljišča, za kar je bilo potrebnih 
sedem milijonov. Vsota je bila tak

rat neverjetno ogromna: goriški 
Slovenci bi je nikakor ne bili zmo
gli. Brez te vsote pa bi ne bilo Kato
liškega doma in bi ne bilo 
današnjega Kulturnega centra Loj

ze Bratuž. 
Clevelandski 
odbor je štel 
več članov kot 
goriški in ga ne 
gre primerjati z 
drugimi odbo
ri, ki so jih za 
KD osnovali 
Slovenci po 
svetu. Zlasti pa 
ni mogoče pri
merjati njego
ve odločilne 
vloge z delom - 
čeprav zelo zav
zetim - drugih 
odborov v 
zdomstvu.

Naj predočimo, da je bil v dvajse
tih letih prejšnjega stoletja Cleve
land znan kot največje slovensko 
mesto: tam je živelo večje število 
Slovencev kot v takratni Ljublj ani. 
Slovenski emigrantje - pozneje so 
dobili naziv 'staronaseljenci' - so 
tja prihajali zlasti v desetletjih 
1880-1920: od doma jih je prisililo 
za nas nepojmljivo pomanjkanje. 
Staronaseljencev je v Clevelandu 
velika večina, novonaseljencev, 
političnih emigrantov, ki so tja 
prišli po drugem svetovnem spo
padu, je le 10%. Razumljivo je, da 
odnosi med staro in novonaseljen- 
ci niso bili vedno lahki. Poudarje
na razhajanja pa so obstajala tudi 
med novonaseljenci samimi: bo
troval jim je, med drugim, tudi vz
višen odnos do Primorcev, kar je 
prišlo zlasti pri nabirki za KD jasno 
in klavrno do izraza.
V taki situaciji in kljub vsem ob
veznostim se je dr. Karel Bonutti 
brž in zavzeto odzval prošnji 
goriških prijateljev: jemal je celo 
neplačan dopust od dela, da se je 
lahko udeleževal sej, ki jih je dejan
sko vodil. Izključno družini se je 
dolgo vrsto let posvečala gospa 
Hermina, Goričanka iz znane 
Rijavčeve družine. Sledila je 
otrokom, bila ob njih vedno pri
sotna in obenem vodila gospodinj
stvo.
Čeprav je iz Evrope takrat prihaja
lo nešteto prošenj za pomoč, so se 
Slovenci v ZDA, zlasti starona
seljenci, občuteno odzvali na va
bilo clevelandskega odbora. Na
vaja se kak primer. "Prilagam 1 do
lar za Kat. Šlov. dom in mi je prav

žal, da mi ni mogoče več, ker sem 
v domu starcev brez vsakega za
služka - je pa od srca dano za naše 
sobrate in sestre Slovence. Bog naj 
vas blagoslovi vaša dela. - Vam 
pošiljam ček za 10 dolarjev za slo
venski dom v Gorici. Gorica mi do
bro znana. Moj rojstni kraj je Ve
drijan v Brdih. - Tukaj Vam pošljem 
(Money Order dolars 10) za slo
venski dom v Gorici. Odkoder sem 
jaz doma. Bila je enkrat lepa Gori
ca. Kako je sedaj tam. To mi ni zna
no. To vem, da je enkrat bilo lepo 
mesto. Zelo rada bi jo še enkrat vi
dela. To vem, da moje sanje se ne 
bodo uresničile."
In ko je bila nabiralna akcija že 
zaključena in se je v najbolj kritič
nem trenutku goriški odbor obr
nil v Cleveland s prošnjo za posoji
lo, se je clevelandski odbor ponov
no in odločilno odzval ter poslal 
neobhodno potrebno vsoto. Sko
raj vsi ameriški dobrotniki so svoje 
posojilo pozneje darovali. Omeni
ti gre tri dobrotnike iz Clevelanda. 
Ti so: Anton Grdina, Avgust Kol- 
lander in John Potokar: vsak je naj
prej posodil, nato pa daroval 1000 
dolarjev.
Dr. Anton Kacin, predsednik go- 
riškega odbora za KD, je dne 2. sep
tembra 1953 na dr. Karla Bonuttija 
naslovil naslednje pismo:
Dragi gospod Bonutti!
Denar za Katoliški dom je prispel. 
Rad bi se Vam še osebno zahvalil 
za veliko delo, ki ste ga izvršili s 
tem, da ste poskrbeli za tolikšno 
vsoto. Vsi tukaj vemo, da bi brez 
Vašega prizadevanja ne bilo nič. 
Vsa zasluga gre Vam. Mi goriški 
Slovenci Vam ne bomo mogli 
nikoli povrniti tega dobrega dela, a 
Eden je nad nami, ki na nič ne po
zabi.
Prav tak idealizem je vodil skupino 
oseb, katerim gresta zasluga in zah
vala, da stoji danes ob KCLB telo
vadnica. Leta 1983 so se zbrali, da 
bi začeli graditi prepotrebni objekt. 
Sedem članov iz te skupine se je 
odločilo, da vsak prispeva enako 
vsoto, in sicer takšno, da se lahko 
začne graditi. Števerjansko podjetje 
je izvrševalo dela brezplačno, dru
gi so sodelovali s prostovoljnim de
lom. Imena vseh teh zaslužnih 
oseb so navedena v knjigi. 25. fe
bruarja 1984 je bil vzidan temeljni 
kamen, v dneh 25., 26. in 27. sep
tembra 1987 je bila slovesna otvo
ritev potrebam novega časa odgo
varjajoče telovadnice.
Čas, ki je videl zamisel in nastanek 
KD, je torej že zelo daleč za nami.

Od tistega časa je ne le na 
Goriškem prišlo do korenitih zgo
dovinskih preobratov in izrazitih 
družbenih sprememb. Preštevil
nih članov prvih odborov in do
brotnikov pa ni več med nami. 
Skoraj vsi so že odšli. -Prosim nav
zoče, da vstanejo, da jim posveti
mo minuto molka. - 
Tudi KD je postal potreben preno
ve, ki bi ustrezala zahtevam nove
ga časa. V povsem drugačnih zgo
dovinskih in družbenih okolišči
nah so se pripadniki mladih gene
racij zavzeto in odgovorno lotili 
dela in danes stoji na Drevoredu 
XX. septembra posodobljeno več
namensko kulturno središče: Kul
turni center Lojze Bratuž. "Surova 
amuzična sila je uničila nosilca vi
soke umetniške vrednote," je ob 
dvajsetletnici njegove smrti zapi
sal moj oče. "Mladega slovenske
ga skladatelja in pevovodjo je 
uničila telesno, ker ga duhovno ni 
mogla. /.../ Ob smrti Lojzeta Bra
tuža so 'zabučale naše gore, naši le
si'." Danes, po sedemdesetih letih, 
je spomin nanj še prav tako živ. 
Ne vemo, kaj bo prinesla prihod
nost v teh naših krajih, ki so bili 
priča tolikega nasilja in takega 
gorja. Vemo pa, da smo se skozi 
našo svojsko in težko zgodovino 
reševali s kulturo. "Goriška je ved
no dajala znamenite prispevke slo
venski kulturi”, citirala sem zopet 
svojega očeta. Naši predniki so v 
skrajno neugodnih družbenoeko
nomskih razmerah gradili šole in 
kulturne domove. Naše družine so 
se od nekdaj spopadale z neverjet
no težkimi odpovedmi zato, da je 
vsaj eden od otrok lahko študiral. 
Kulturna tradicija je globoko zako
reninjena v naši zavesti. S kulturo 
se bomo varno in gotovo reševali 
tudi v bodoče. In ne pozabimo: 
slovenski primorski ljudje so se pr
vi v Evropi uprli fašizmu. Vemo, da 
imamo v sebi samozavest, upra
vičen ponos in neslutene vire 
energije. "Uporno sem viharjem 
kljubovala", je po vseh strašnih 
preizkušnjah zapisala Ljubka Šorli 
Bratuževa. "Če dvajsetletni pritisk 
našega naroda ni strl, ga tudi mo
rebitni viharji v bodočnosti ne bo
do zlomili", je v slavnostnem go
voru ob otvoritvi KD dejal dr. An
ton Kacin. Gojimo te vrednote, ne 
pozabimo na vse, ki so nam zgra
dili ta prelepi kulturni hram, ču
vajmo ga in pojdimo vedro in po
gumno Bog daj kar se da številnim 
obletnicam naproti.

Marija Kacin
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Kratke
SDGZ /  Srečanje o ženskem podjetništvu 
na Opčinah
Slovensko deželno gospodarsko združenje prireja v sredo, 14. marca, 
ob 19. uri, v gostilni Veto na Opčinah, srečanje in večerjo, posvečeno 
podjetnicam iz vrst slovenske stanovske organizacije tertudi ostalim, 
v gospodarstvu dejavnim in angažiranim ženam. Na večeru bodo so
delovale vse štiri Slovenke, članice deželne komisije za enake možno
sti: podpredsednica komisije in pokrajinska odbornica iz Gorice Mara 
Černič, deželni svetnici Tamara Blažina in Bruna Zorzini Spetič ter Maj
da Canziani, ki zastopa v komisiji SDGZ. Na srečanju bodo omenjene 
predstavnice podale svojo institucionalno in politično izkušnjo, a še  
zlasti bodo prisluhnile pogledom, predlogom in tudi željam prisotnih 
žena, ki so angažirane v gospodarstvu. Po uradnem delu bo na spo
redu še  neformalni del. Udeleženke srečanja bodo lahko nadaljevale 
pogovorter poglobile stike s  kolegicami na družabni večerji, na kateri 
jim bo gospodinja Nada Debenjak s  hčerjo Katjo (tudi samostojno pod
jetnico) predstavila preizkušeni in kvalitetni jedilnik Okusov Krasa. 
Vse zainteresirane članice SDGZ in druge podjetnice so vabljene, da 
se  čim prej prijavijo za srečanje - večerjo v tajništvu SDGZ na tel. 040  
6724824  ali v Gostilni Veto na tel. 04 0  211629.

Odrasli skavti se organizirajo
Letošnji jam boree je  sprožil zam etek delovanja odraslih skavtov pri 
nas. Sicer je  zamisel tlela že nekaj časa tu in tam. Drugod po svetu 
se  stari skavti združujejo v posebnih organizacijah in tudi v Sloveniji 
je  že lep čas, odkarje zaživela mreža odraslih skavtov (ZBOKS). Vabila 
so prihajala k nam tako iz Slovenije kot od strani italijanskih deželnih 
katoliških skupin (MASCI). Vendar je doslej ostajalo le pri željah, kajti 
za vsako stvar si moraš vzeti čas, tudi za lepe želje, časa pa nam vsem 
primanjkuje, ker sm o vsi od kraja marsikje aktivni.
Prav letos pa je pobuda naletela na boljša tla in odrasli skavti iz Trsta 
in Gorice se  že od jeseni dalje precej redno zbiramo in razmišljamo, ka
tera naj bo usmeritev odraslega delovanja. Na eni strani so tisti skavti, 
večinoma starejši, ki bi radi napravili kaj zase, za lastna zanimanja na 
skavtski način; druga, gotovo številnejša skupina pa so skavti-starši, ki 
bi radi pomagali mladinski organizaciji, da bi bila bolj uspešna in živa. 
Prav v letošnjem letu poteka stoletnica ustanovitve svetovnega skav- 
tizma. Razne pobude, ki so se  že začele ob dnevu spomina, 22. fe
bruarja, in se  bodo nadaljevale celo leto, nam dajejo priložnost za 
aktivno vključitev v tok dogajanja. Tako so se  nekateri odrasli skavti 
že prijavili za sodelovanje na razstavah in predavanjih. Prav radi pa 
bodo tudi pomagali mladinski organizaciji pri pobudah stoletnice, če 
bo treba.
Da pa ne bi ostalo le pri sejah pripravljalne skupine, sm o stari skavti 
pripravili dan spomina za nedeljo, l lm a r c a ,  na Repentabru. Dobili 
se  bomo četrt ure pred mašo, torej ob 10.15, nato se  bomo udeležili 
nedeljske m aše. Potem bomo šli na krajši izlet na Medvedjak. Vsak 
prinese s  sabo hrano za skupno kosilo. Vrnili se  bomo spet na Repen- 
tabor, kjer s e  bomo razgovorili o naših nam enih in tudi sprejeli 
odločitev o obliki in načinu našega bodočega delovanja. Vabljeni so 
vsi stari skavti, ki jim skavtizem še  vedno pomeni živ vir navdušenja, 
poleg lepih spominov seveda. /  Kresnica

Partija in tigrovci
V Peterlinovi dvorani v Trstu bo v ponedeljek, 12. marca, srečanje s  
publicistko prof. Tatjano Rejec iz Ljubljane, ki je  kot vdova po 
tigrovskem voditelju Albertu Rejcu zavzeta raziskovalka resnične 
podobe TIGR-a in njegovih pripadnikov. Pred nedavnimje pri Slovenski 
matici izdala 23 6  strani debelo študijo Partija in tigrovci, ki nosi 
podnaslov Medvojna in povojna usoda nekaterih vodilnih tigrovcev. 
Avtorica, ki podatke zajema iz objavljene literature, arhivov in pričevanj, 
se  najdlje ukvarja z usodo svaka Maksa Rejca, tigrovca in partizana, 
ki so ga "likvidirali’’ julija 1943. Njegova zgodba pa se  prepleta z 
odnosom slovenskih komunistov do tigrovcev, primorskih padalcev, 
“sredincev” in drugih. Krajši poglavji sta nato posvečeni Ferdu Kravanji 
in Tonetu Majniku, za katera Rejčeva navaja veliko dokazov, da sta bila 
v partizanih ravno tako likvidirana. Sledi prikaz povojnega odnosa 
oblasti v Sloveniji do TIGR-a in Alberta Rejca. Tu je govor tudi o znanih 
razpravah o TIGR-u na zasedanju partijskega CK-ja, o šikaniranju in 
blatenju vidnih tigrovcev. Čisto na koncu se  avtorica ukvarja še  s  
povojnim življenjem Toneta Černača in Justa Godniča.
Razgovor v Trstu bo torej posvečen knjigi, ki je  že izzvala laskave 
ocene, a tudi jezne zavrnitve.

Igor Švab na obisku v Banih
Prejšnjo soboto je bil na obisku v Banih tržaški občinski svetnik Igor 
Švab in se  srečal v imenu domačinov z gospodom Pavlom Vidauom. 
Med drugim s ije  svetnik Švab ogledal tudi mejni zid med nekdanjo 
vojašnico in domačo cerkvico. Taje v tako slabem  stanju, da obstaja 
velika nevarnost, da se  podre. O tem problemu je bil že seznanjen tudi 
predsednik rajonskega sveta Milkovič. Svetnik Švab s e je  obvezal, da 
bo o tem  perečem  problemu takoj seznam il občinske urade in 
odborništvo za javna dela, da bi prišlo v najkrajšem možnem cašu do 
sanacije. Treba pa bo tudi preveriti, kdo mora za popravila poskrbeti, 
sa j o b s ta ja  tudi n e rešen o  v p rašan je  nam em bnosti nekdan je  
vojašnice, ki je  v razpadajočem  stanju, in kaj nam erava s  tem  
objektom vojaška oblast, ki je  še  vedno lastnik te  strukture.

ZV EZA  CERKVENIH PEVSKIH Z B O R O V , CERKVENI ZB O R  N O V E G A  SV. A N T O N A  

v  s o d e lo v a n ju  z  Z V E Z O  PEVSKIH Z B O R O V  PR IM O R SK E , Z V E Z O  SLO V EN SK IH  

KULTURNIH DRUŠTEV TRST, G O R IC A , V ID EM , Z V E Z O  SLO V EN SK E KATOLIŠKE 

PROSVETE IN JA V N E G A  SKLADA RS Z A  KULTURNE D E JA V N O ST I

v a b i jo  n a  rev i jo

PRIM ORSKA POJE 2 0 0 7
v soboto, 10. m arca 2007, ob 20.30 

v Marijinem dem u v Ul. Risorta 3 v Trstu

NASTOPILI BO D O :

M oP Z  Kraški d o m  - R epentabor ,  O ktet  Rožmarin  - Temnica,  
M eP Z  Igo G r u d en  - N a b r e ž in a ,  V oka ln a  skupina Sraka - Š tan d rež ,  

M eP Z  S e n o ž e č e  in M eP Z  Vrtojba

iflimrm Okrogla miza v priredbi sekcije Slovenske skupnosti

Ali bo Kraška gorska 
skupnost neuresničen sen?
N a večeru, ki ga je stranka 

Slovenska skupnost pri
redila v četrtek, 1. marca, 

v društveni gostilni na Kontove- 
lu, da bi skupno z župani 
okoliških občin Dolina, Zgonik 
na tržaški in Doberdob na goriški 
strani spregovorili o ponovni vz
postavitvi Kraške gorske skupno
sti, je bilo razvidno le eno: kar je 
bila med volilno kampanjo ena 
izmed obljub deželnega predsed
nika Illyja, se je v času izkazala kot 
težko izvedljiva obveza, 
mogoče zaradi dejan
skih birokratskih zaple
tov, morda tudi zaradi - 
če že ne predvsem - po
manjkanja politične in 
interesne volje dežele.
Illy namreč trdi, da po
novna oživitev KGS ni 
nikakršen problem, 
njena zasnova pa je po
drejena uresničitvi 
Kraškega parka. Tak vi
dik sicer odpira vrsto 
novih vprašanj, v prvi 
vrsti tista: kakšen bo to
rej upravni odnos med 
KGS in Kraškim 
parkom? Katere bodo 
pristojnosti KGS pri upravljanju 
parka? Ali bo KGS sploh imela 
svojo besedo pri tem? Hkrati je 
treba prišteti še vprašanje pokraji
ne, ki je po ukinitvi KGS prevzela 
njene pristojnosti, a, kot kaže, ni 
zaradi birokratskega kolesja in po
manjkanja osebja ter sredstev v 
stanju, da bi bila suvereno kos tej 
nalogi. In še zadnje vprašanje: ali 
bo do KGS sploh prišlo?
Večer na Kontovelu je obenem 
pokazal dejstvo, da se Kraškega 
parka tako upravitelji kot domači
ni bojijo predvsem zato, ker do
slej še ni jasno določena osnova, 
na kateri bi moral Kraški park 
zaživeti. "Ali bo Kraški park nastal 
pred Kraško gorsko skupnostjo, 
po njej ali vzporedno z njo?", se je 
vprašal povezovalec večera, pok
rajinski tajnik SSk Peter Močnik. 
"Ali bodo park varovala KGS ali 
ga bodo občine s pomočjo dru

gih dejavnikov?", je še poudaril. 
Zagonetka sloni tudi na dejstvu, 
da sta se tako Italija kot dežela FJk 
z dvajsetletno zamudo lotili pro
blema uresničevanja zaščitenih 
območij, da bi se končno postavi
li ob bok evropskim direktivam 
in se tako izognili bruseljskim sla
nim globam. Časovna stiska je za
to deželo prisilila, da je v hitrici 
začrtala zavarovana območja, ne 
da bi se pri tem poglobljeno 
soočala s krajevnimi upravitelji.

Kraški park je torej sporni kamen, 
pri katerem je znotraj manjšine 
težko dobiti soglasje. IIly, pravi 
politični maček, to ve, in ve tudi 
to, da se čas deželne večine naglo 
izteka, kar gotovo ne dopušča do
datnih poglobljenih dogovorov o 
ustroju in pristojnostih, ki bi jih 
KGS morala imeti.
Kraška gorska skupnost je 
kraškim občinam in občini Doli
na potrebna ustanova, ker lahko 
okoliškim upravam pomaga pri 
upravljanju teritorija, saj imajo 
občine na razpolago malo člo
veških virov in sredstev, da bi 
lahko bile kos vsakdanjim nalo
gam - meni dolinska županja Ful- 
via Premolin, ki je pri tem omeni
la deželni zakon št. 1 iz leta 2006, 
po katerem so normirane določe
ne oblike medobčinskih združe
vanj na področju skupnega 
upravljanja storitev. »Skušali smo

se povezati z občinama Repenta
bor in Zgonik«, je dejala Premoli- 
nova, žal pa so dobri nameni 
ostali zgolj na papirju, saj zakon 
onemogoča povezovanje občin, 
ki ne mejijo druga z drugo. Drug 
problem predstavlja deželni 
zakon št. 3 iz leta 2002, ki predpi
suje pravila o medobčinskih zve
zah, t.i. Aster, ki lahko tudi pripo
morejo k bolj smotrnemu 
koriščanju sredstev. Žal je občina 
Dolina šteta za gorato področje,

kar onemogoča njeno priključi
tev Asterjem, ki so namenjeni le 
ravninskim upravnim enotam. 
KGS ostaja zato edina možna va
rianta, da se dolinska občina 
vključi v medobčinsko mrežo 
upravljanja teritorija, drugače 
"res ne vem, ali bomo znali 
ustreči željam svojih občanov", je 
sklenila dolinska županja. 
"Želimo tako ustanovo, ki bi celo
vito obravnavala kraško področje, 
da bi složno in v sozvočju načrto
vali prihodnost Krasa", meni zgo- 
niški župan Mirko Sardoč, ki hk
rati opozarja na nevarnost, da bi 
se v tej 'bitki' zaprli vsak "v svoj 
vrtiček", saj "dobrodošel je dopri
nos vsakogar": to pomeni, da je 
razprava o etničnem območju 
zgrešena. Tudi Sardoč je vendar 
prepričan, da bi bilo nujno naj
prej vzpostaviti KGS, šele nato pa 
razmišljati o Kraškem parku. Go

st je opozoril na doprinos, ki ga je 
tačas vnesel k načrtovanju razvoja 
kraškega področja evropski načrt 
Kraški okraj, ki bi lahko veljal za 
začasno nadomestilo KGS. Žal pa 
se ta načrt zaključuje, kar pome
ni, da "smo ponovno prepuščeni 
lastni usodi".
Najbolj piker od vseh pa je bil do- 
berdobski župan Paolo Vižintin, 
ki manj optimistično kot ostali 
meni, da do KGS ne bomo prišli. 
Polemično je postavil vprašanje, 
kdo med deželnimi oz. pokrajin
skimi upravitelji, ki so nam KGS 
obljubili, drži figo v žepu. "Eno 
je to, kar vsi na ves glas razglašajo 
navzven, drugo pa je to, kar tiči v 
ozadju", je dejal doberdobski žu
pan in navedel nekaj dejstev, ki 
njegovo potezo potrjujejo. Ko je 
potekala razprava o ponovni vz
postavitvi KGS, je prišla novica, 

da sta goriška in 
tržaška pokrajina 
prodali nekdanji 
sedež KGS v Se- 
sljanu; kam je ta 
denar odšel? V 
proračunu obeh 
pokrajin pa ni po
stavke za nakup 
novega sedeža. 
Če dežela razka
zuje svojo dobro 
voljo pri obnovit- 
ni KGS, zakaj za
vira oblikovanje 
tega zakonskega 
osnutka? "Neka
teri v levi sredini 
imajo KGS za et

nični subjekt slovenskega 'ek
spanzionizma'", je žalostno pri
stavil Vižintin in dodal: "Če KGS 
ne bomo imeli, bomo izgubili 
priložnost samostojnega
upravljanja našega teritorija", ki 
bo z upravnega vidika razdroblje
no med več subjekti. Edino le 
deželni zakon lahko jamči do
sledno koriščanje finančnih sred
stev, evropski načrti pa le zača
sno.
V razgibano razpravo so posegli 
še Viktor Tanze, svetnik opozicije 
v devinsko-nabrežinski občini, 
Štefan Ukmar, opozicijski svetnik 
v tržaškem občinskem svetu, Vla
dimir Budin, podžupan občine 
Zgonik, Edi Bukavec, tajnik 
Kmečke zveze, Drago Štoka, pred
sednik SSO, in Massimo Verone- 
se, županski kandidat v občini 
Devin-Nabrežina.
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"Mladi v odkrivanju skupnih poti" 
so odkrivali Plečnikov umetniški svet

Pri Mladih v odkrivanju sku
pnih poti (MOSP) od 
začetka šolskega leta deluje 

med drugimi tudi likovni krožek. 
V tej sezoni ga vodi Matej Susič, ki 
je okrog sebe zbral lepo število lju
biteljev barv, oblik, čopičev in 
svinčnika. Pravzaprav gre izključ
no za dekleta, od višješolk do uni
verzitetnih študentk. Za krožek pa 
so se navdušile jeseni na Festivalu 
Drage mladih v Finžgarjevem do
mu na Opčinah, ko je MOSP pri
redil vrsto kreativnih delavnic za 
mladino, med katerimi tudi likov
no.
Delovanje likovnega krožka je 
pred dvema nedeljama, 25. fe
bruarja, razgibal izlet v Ljubljano 
na Plečnikovo razstavo. Pobudo je 
dal voditelj krožka, odzvalo pa se 
je nekaj deklet, njihovih staršev in 
nekaj članic drugih krožkov MO- 
SP-a (v okviru društva delujejo še 
gledališki, časnikarski, mednarod
ni, debatni in plesni krožek). 
Tržaška "odprava" se je dopoldne 
najprej napotila v Narodno gale
rijo, kjer se je udeležila vodenega 
obiska razstave največjega sloven
skega arhitekta. Ob 50-letnici nje
gove smrti jo je postavil - in vodil 
njen ogled - globok poznavalec 
njegovih del Damjan Prelovšek.

Prelovšek je veliko število nedelj
skih obiskovalcev razstave po
peljal v svet Plečnikovega ust
varjanja, od študentskih let, od 
oblikovanja pohištva do srečanja 
z Ottom Wagnerjem, ki ga je 
usmeril v arhitekturo in ga sprejel 
v svoj atelje. Ob pripovedovanju 
Plečnikove življenjske poti so mla
di spoznali tudi njegovo 
umetniško dozorevanje, osvojitev 
Semperjeve teorije o oblačenju, ki 
postane vodilo pri njegovem ust
varjanju, pa tudi njegovo veliko 
spoštovanje elementov arhitektu
re in likovne umetnosti različnih 
kultur in tradicij od etruščanske 
do grške in celo orientalskih kul
tur. Spoznali so podrobnosti ve
likih del, ki jih je zapustil predv
sem Dunaju, Pragi in Ljubljani, 
predvsem pa jih je očaral njegov 
estetski čut po eni strani, po dru
gi pa duhovna dimenzija njego
vega dela, saj ima vsak element v 
njegovih delih neki globlji smisel. 
Po razstavi (mimogrede naj pove
mo, da so jo podaljšali do 15. apri
la) so si mladi ogledali še čudovi
to cerkvico svetega Mihaela na 
Ljubljanskem barju, ki s svojim 
značilnim odprtim zvonikom 
spominja na kak japonski tem
pelj. Mlade je tu prevzela topla no

tranjost cerkve, ki je okrašena ze
lo okusno z elementi iz ljudskega 
stavbarstva in narejena iz revnih 
materialov (za nosilne stebre je 
Plečnik na primer uporabil grez
nične cevi) in vsa v lesu, saj je bi
lo sprva mišljeno, da bo cerkev 
začasna.
Po okusni pizzi so nekateri ude
leženci izleta odšli še na Žale, kjer 
so si ogledali Plečnikovo molilni
co na pokopališču.
Izlet je bil res zanimiv in je mla
dim približal velikega umetnika

Plečnika. Likovni krožek pa dru
gače nadaljuje s svojimi rednimi 
srečanji vsak četrtek zvečer na Do
nizettijevi ulici 3 in vabi v svojo 
sredo še druge likovne navdušen
ce. Mladi se bodo sedaj pod vod
stvom svojega mentorja pri
pravljali na natečaj za mlade ust
varjalce iz zamejstva, ki sta ga raz
pisala MOSP in Slovenski kultur
ni klub. Kot smo že poročali, gre 
za likovni, literarni in fotografski 
natečaj. Tema in tehnika sta pro
sti. Kdor želi, pa lahko ustvarja na 
temo: "Ah, noč ne prinaša miru 
m i"  (A. Gradnik, ob 40-letnici 
smrti in 125-letnici rojstva). Rok 
zapade 26. marca 2007. Več o vseh 
pobudah MOSP-a lahko najdete 
na spletni strani www.mosp- 
skk.org.
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Finžgarjev dom na Opčinah 
praznoval 40-letnico

To nedeljo je m inilo toč
no  40 let od odprtja 
Finžgarjevega dom a na 
Opčinah. Okroglo obletnico je 

društvo proslavilo z bogatim  
ku ltu rn im  praznikom . Večer 
slovenske pesmi in be
sede, ki je sicer že tra
dicionalna pobuda, ki 
jo društvo vsako leto 
prireja s cerkvenim  
pevskim zborom Sveti 
Jernej, je tokrat v so
delovanju s Slovensko 
prosveto zazvenel še 
posebno slovesno. V 
celoti je bil posvečen 
skladatelju, e tn o m u 
zikologu in jezikoslov
cu Pavletu Merkuju, ki 
v tem  letu praznuje 
svoj osemdeseti rojst
ni dan. U m etnik je bil 
častni gost večera, 
vendar ne kot zunanji 
povabljenec, pač pa 
kot osrednji ustvarja
lec večera, tako v prvi 
osebi kot s svojim delom. Na
mesto tradicionalnega uradne
ga govora si je nam reč Rossana 
Paliaga zamislila sproščen raz
govor z gostom večera. Tako je 
u m etn ik  na svoj značilni 
sproščeni in  duhoviti način

razkril marsikaj o sebi in 
svojem delu, o svojem odnosu 
do slovenstva in  svetovljanst
va, o sedanjem stanju ljudske 
u m etnosti in  glasbenem  ust
varjanju. Sploh pa je celoten

dila rdeči niti, ki bi ji lahko da
li naslov D om ača poezija in 
ljudska kultura v glasbi Pavleta 
Merkuja. Dva izmed izvajanih 
samospevov sta bila nam reč 
uglasbitvi besedil dom ačih pe-

F oto  K rom a

spored večera, ki je zaobjemal 
izključno Merkujevo glasbeno 
in  besedno ustvarjalnost, p o 
tekal sproščeno in  sm iselno 
povezano. Nastopali so izključ
no domači pevci, glasbeniki in 
recitatorji. Izbira sporeda je sle-

snikov Alojza Rebule in  Vinka 
Beličiča, druge pa so bile pri
redbe ljudskih iz Benečije, Re
zije, Ukev, pa tudi iz Križa pri 
Trstu. Te glasbene geografske 
premike so uvajali odlom ki iz 
M erkujevih razprav in  dnev

nikov. Izbor je pripravila Lučka 
Susič, brali pa so člani igralske 
skupine Tamara Petaros, in si
cer M aruška G uštin in  Mitja 
Petaros ter Urška Šinigoj in Ma
tej Susič, ki sta bila obenem  na
povedovalca vseh točk večera. 
Izvajalci glasbenega dela veče
ra pa so bili Mlajša m ladinska 
pevska skupina Vesela pom lad 
pod vodstvom  Mire Fabjan, 
CPZ Sveti Jernej pod vodstvom 
Janka Bana, solisti Matejka 

Bukavec in  Janko 
Ban ob klavirski 
spremljavi M artine 
Feri ter Mojca Milič 
in Marjan Skerlavaj 
ob klavirski
spremljavi Mire 
Fabjan. Preprosto, a 
učinkovito sceno, 
kjer so se na dveh 
panojih vrstile slike 
iz Rezije in  Be
nečije, je zasnoval 
in izdelal Matej Su
sič. Avtor in števil
no občinstvo, ki je 
do zadnjega ko
tička napo ln ilo  
dvorano, so se zelo 
pohvalno izrazili o 
celotni zasnovi in 
izvedbi večera, prav 

posebno prijetno  pa je 
Merkuja presenetila praizved
ba njegove zadnje skladbe, II si- 
lenzio, ki jo je zapela M1MPS 
Vesela pom lad pod vodstvom 
Mire Fabjan ob spremljavi 
flavtiske Iris Risegari.

E3i Svetovni dan materinščine

Izreden podvig slovenskega 
jezikoslovja

V DSI so svetovni dan 
materinščine obeležili z 
večerom, posvečenim 

enemu temeljnih poglavij 
slovenskega jezikoslovja. V 
Peterlinovo dvorano so v 
ponedeljek, 26. februarja, 
povabili dr. Metko Furlan, 
izredno profesorico za 
primerjalno jezikoslovje 
indoevropskih jezikov na 
Filozofski fakulteti v Ljubljani, 
ki že 25 let sodeluje pri pripravi 
Etimološkega slovarja 
slovenskega jezika. Decembra 
2005 je namreč izšel četrti 
zvezek (Š-Ž), ki vsebinsko 
zaključuje ESSJ.
Začetki znanstvenega

preučevanja izvora in razvoja 
slovenskih besed segajo v 
trideseta leta prejšnjega stoletja. 
Ob ustanavljanju SAZU je bila 
namreč med njegove 
prioritetne naloge vključena 
tudi izdelava etimološkega 
slovarja. Strokovna komisija je 
leta 1942 sprejela idejni načrt 
Frana Ramovša, ki je nato skrb 
za pripravo slovarja zaupal prof. 
Francetu Bezlaju. Prvi dve knjigi 
sta izšli leta 1976 (A-J) in 1982 
(K-O), tretja (P-S) pa dve leti po 
Bezlajevi smrti (1995), ko sta 
njegovo delo prevzela Marko 
Snoj in Metka Furlan, ki sta ga 
tudi izpeljala do konca. Od 
uvrstitve Etimološkega slovarja

slovenskega jezika v 
nacionalni 
program do 
njegove dejanske 
vsebinske 
uresničitve je 
minilo dobrih šest 
desetletij, pri njem 

so bile soudeležene kar tri 
generacije jezikoslovcev.
Da gre za izreden podvig, 
pričajo že nekatere številke: na 
skupno 1349 straneh je zbranih 
9728 gesel, bibliografija slovarja 
pa obsega več kot 1300 enot. V 
etimološki slovar spada vse, kar 
je narod prekvasil po svoje, je 
povedala Furlanova. Ko se je 
prof. France Bezlaj v šestdesetih 
letih odločal o konceptu 
etimološkega slovarja, je v 
izboru besedja sledil 
Ramovševemu načrtu. "Pogoj 
za uvrstitev besede v slovar je 
bila njena sedanja ali pretekla 
živost med ljudstvom ne glede, 
ali je beseda splošnoslovenska

ali pa morda omejena samo na 
eno narečje ali celo govor. V 
slovarju so namreč poleg 
osrednjih standardnih knjižnih 
besed obravnavane tudi 
narečne in le historično 
izpričane besede. Etimološki 
slovar, ki bi zajemal izključno 
standardno knjižno leksiko, bi 
bil bolj podoben slovarju tujk, 
je trdil France Bezlaj." 
Slovenščina je pravo 
jezikoslovno čudo, saj je, 
stisnjena med hrvaščino, 
nemščino in italijanščino ter 
neindoevropsko madžarščino, 
vendarle suvereno obstala in 
ohranila veliko večino besed 
(90%) domačega, slovanskega 
izvora, je še dodala Furlanova. 
Vsi, ki bodo segli po 
Etimološkem slovarju 
slovenskega jezika, bodo našli v 
njem temeljno podlago za 
raznovrstne zgodovinske 
raziskave našega jezika.

AL

Obvestila
Odrasli skavti in skavtinje iz Trsta in 
Gorice se  bodo srečali na svojem 
dnevu spom ina na R epentabru  
prihodnjo nedeljo, 11. t.m.; zbiranje 
ob 10.15, sodelovanje pri župnijski 
maši ob 10.30, vsak poskrbi sam  za 
svoje kosilo in je  vabljen, da prinese 
nekaj za skupno  mizo, opoldne 
sprehod na Medvedjak, nato zbor, 
na katerem  bodo razpravljali o 
opravljenem delu in nakazali oblike 
in smernice za nadaljnje delovanje. 
Društvo slovenskih izobražencev 
in Knjižnica Dušana Černeta vabita 
v p o n e d e lje k , 12 . m a rc a , na 
predstavitev knjige Partija in tigrovci, 
M edvo jna  in povo jna  u so d a  
nekaterih  vodilnih tigrovcev. Na 
spo redu  bo razgovor z avtorico 
Tatjano Rejec iz Ljubljane, ki je  
knjigo nedavno izdala pri Slovenski 
m atic i. Z a č e te k  ob 2 0 .3 0  v 
Peterlinovi dvorani v Ul. Donizetti 3

v Trstu.
RomanjevRimod 23. do 27. aprila 
2007. Sporočamo, da je  za romanje 
v Rim ob skupnem obisku vernikov 
Treh Benečij pri svetem  očetu še  
neka j p ro s tih  m e s t. P oh itite  z 
vp isom . In form acije  na upravi 
Novega glasa v Gorici, tel. 0 4 8 1  
533177, ter na uredništvu v Trstu, 
ul. Donizetti 3, tel. 040  365473. 
Potovanje na Kitajsko z Novim 
glasom od 15. do 24. maja 2007. 
Vpisovanje se  zaključi 12. marca. 
P o h itite  č im prej z v p iso m , na 
razpo lago  je  le š e  nekaj m est. 
Spored potovanja in informacije 
dobite na upravi Novega glasa v 
Gorici, Travnik 25, tel. 0481533177 
te r  na  u re d n iš tv u  v T rstu , ul. 
Donizetti 3, tel. 040  365473.

Darovi
Za Marijin dom v Rojanu daruje 
Marija Bobek-Kralj 30 ,00  evrov.
Za društvo Marijin dom  S onja 
Ukmar 10,00 evrov.
Za cerkveni pevski zbor iz Rojana 
Gabrijela Zavadlal 20 ,00 evrov.

Klub prijateljstva

Prešeren, pust in post

Prešernove proslave oz. 
predstave ob dnevu sloven
ske kulture se vrstijo kot na 

traku. Naj se le! Naj le budijo na
rodno zavest, zlasti med mladimi. 
Toda tudi mi, ki nismo več rosno 
mladi, nočemo zaostajati. Naše 
Prešernove proslave so seveda bolj 
skromne, a zato zelo prisrčne, do
mače. Letos smo proslavljali Dan 
slovenske kulture 15. februarja 
popoldne v Peterlinovi dvorani v 
ul. Donizetti. Najprej smo se pok
lonili pesniku Prešernu z njegovo 
Zdravljico. Dean Rebecchi nam jo 
je navdušeno zaigral na harmo
niko. Ravnatelj prof. Marjan Kra
vos nam je govoril o problemih, s 
katerimi se v današnjem času 
srečujejo slovenske tržaške mest
ne nižje srednje šole. Vanje se ne 
vpisujejo več samo otroci iz pov
sem slovenskih družin, ampak tu
di iz mešanih zakonov in otroci 
priseljencev, v glavnem Slovanov. 
Ali v takih primerih lahko 
dopuščamo manj čisto slovenšči
no in jo posredujemo večjemu 
številu otrok ali pa naj se omejimo 
na majhno število učencev in 
gojimo odlično slovenščino? To 
je zares resno vprašanje.
Ker pa je bil 15. februar tudi pred
pustni, "debeli" četrtek, smo osta
li del popoldneva posvetili zabavi 
in veselju. No, prizor, ki so nam ga 
zaigrali mladi člani Kulturnega 
kluba, je povezoval kar oboje: slo
vensko kulturo in zabavo. Govori
li so odlično slovenščino - s svoji

mi kuharskimi nespretnostmi in 
nezgodami pa so nas deklice spra
vile v smeh in dobro voljo. Prizor 
nosi naslov Piknik za fante in dek
leta - in fantje so končno tisti, ki 
rešijo zadevo tako, da prinesejo 
kosilo, ki so jim ga pripravile že 
njihove previdne mame. Prizor je 
pripravila in naučila prof. Lučka 
Peterlin Susič, ki nam je v uvodu 
govorila o prizoru in zlasti o mla
dih fantih in dekletih, ki se pod 
njenim vodstvom vadijo v igral
ski umetnosti in obenem v lepi iz
govarjavi in pravilni slovenščini. 
Nekateri člani so iz dvojezičnih 
družin, a govorijo slovensko zelo 
dobro.
Končno smo se gledalci in igralci 
preselili v sosedno dvorano, kjer 
so nas čakale pustne jedi in pijače. 
Odlični harmonikar Dean Rebec
chi nam je igral lepe in vesele pe
smi. Mnogim smo se pridružili s 
petjem. Pa tudi nekaj poskočnih 
je zaigral, tako da so se tisti, ki so 
jih srbele pete, veselo zavrteli v 
plesu.
Za pustom pride - post. V post
nem času nas čakata duhovna pri
prava na Veliko noč in priprava 
oljčnih vejic za oljčno nedeljo. To
da o tem kdaj drugič, kajti to spa
da že v drugo dejavnost Sloven
ske Vincencijeve konference in 
mariskdo od Kluba prijateljstva 
misli tudi že za naprej: že pri
pravlja izlet, ki naj bi bil v pozni 
pomladi.

Nada Martelanc

EJ3 Prešernova proslava

Svetovljan si lahko le takrat/ 
ko živiš iz svojega jezika"

K rižani in Križanke so v ne
deljo, 25. februarja, prosla
vili Dan slovenske kulture. 

Prijetna slovesnost je potekala v 
domačem kulturnem domu Al
berta Sirka ob prisotnosti vašča
nov in vaščank ter gostov, ki so ra
de volje preživeli popoldan v druž
bi pevcev in pevk mešanega pev
skega zbora F. B. Sedej iz Števerja- 
na.
Slednji so pod vodstvom zboro
vodje Mirka Ferlana suvereno izve
dli spored, ki so ga sestavljale slo
venske narodne in avtorske pesmi. 
Nastop zbora se je pričel in sklenil 
z izvedbo Prešernove Zdravljice. 
Slavnostni govor so prireditelji, se 
pravi odgovorni pri SKD Vesna, le
tos poverili kulturnemu delavcu, 
pesniku in odgovornemu ured
niku našega tednika Juriju Paljku. 
Paljk se je sprva poglobil v pomen, 
ki ga je pesnik iz Vrbe imel pri raz
voju slovenskega jezika. "Za dr. 
Franceta Prešerna vemo, da velja

za našega največjega pesnika, pa 
čeprav ga sam imam raje za prve
ga slovenskega velikega pesnika, 
tistega, ki je prvi slovenski jezik s 
svojimi poezijami postavil ob bok 
evropskim in drugim jezikom, 
kajti šele njegove poezije so v tak
ratnem času tako zazvenele, da ni 
bilo dvoma več: tudi slovenščina 
je postala jezik visoke kulture, je
zik evropskega naroda, ki je sam 
sebe našel in se umestil med dru
ge." Prešeren je jezik hlapcev in 
dekel, pogovorni jezik ljudstva, 
postavil na oltar, saj je iz njega 
zgnetel pesmi, ki nam še danes 
pomenijo ogromno, toliko, da si 
niti ne moremo predstavljati last
ne osebne in niti ne narodne biti 
brez njegovega pesniškega dela." 
Govorniku so bili nato nekateri 
Prešernovi verzi podlaga, na kate
ri je osnoval svoje razmišljanje o 
sodobnem svetu. "Ko brez miru 
okrog divjam, prijatli vprašajo me, 
kam?", je citiral Paljk. "Kako blizu

nam je to temeljno pesnikovo 
vprašanje, ko se vsak dan ali skoraj 
vsak dan že zjutraj sprašujemo po 
smislu življenja, ko drvimo na de
lo, ko se sprašujemo, kakšen smi
sel ima vse to naše drvenje gor in 
dol po svetu, ko vozimo otroke v 
šolo, jih prevažamo v popoldan
skem času na potrebne in nepo
trebne dodatne dejavnosti, ko 
iščemo same sebe v množi
ci obveznosti, ko sami zase 
ne najdemo več trenutka, ko 
se oddaljujemo od svojih 
bližnjih, ljubljenih, ko teka
mo za potrebnim in nepo
trebnim, ko strežemo potre
bam in umetno ustvarjenim 
potrebam, a ne najdemo ča
sa, da bi razmislili svoje 
življenje, da bi našli samo 
pol ure časa na dan za tišino.
(...) Še sami ne vemo, zakaj 
se je med nas naselila ta pe
snikova praznota, ta prazni
na, v kateri ni prostora ne za

tišino ne za bližnjega in ne za nas, 
za nikogar ne!" Ta praznota je po 
Paljkovem mnenju kriva, "da da
nes ne segamo več po poeziji, da si 
ne privoščimo več tiste pol ure 
tišine na dan, da bi v nji razmisli
li same sebe in naš odnos do 
bližnjega, da bi v njej razmislili, 
zakaj nimamo več časa ne zase in 
ne za bližnjega, zakaj dovolimo sa
mim sebi, da tako zlahka pozablja
mo na starejše ljudi in na bolnike, 
zakaj samim sebi dovolimo brez
brižen odnos do sočloveka, ki je 
izgubil delovno mesto, zakaj tudi 
sami prisegamo na uspeh za vsako 
ceno, tudi za ceno soseda in lju
bljenega, zakaj smo po široki avto

cesti naše družbe izgubili odnos 
do samih sebe in do sočloveka, 
pristno človeško solidarnost, topli
no, nasmeh, oliko in prijaznost, 
iskrenost in poštenje, zakaj mla
dih ne poslušamo, ker ni res, da 
nimajo ničesar povedati, le pri- 
sluhiti jim je treba!" V današnjem 
razdrobljenem času velja "več to, 
kako izgledaš, kot to, kar v resnici 
si, v kateri velja več odsev resnice 
in njena interpretacija, kot pa re
snica sama. Ena od resnic je ta, da 
smo tu zbrani ob Pesniku iz Vrbe 
in okrog našega jezika, in že dejst
vo, da smo tu, nam vliva upanje, 
da ni zaman naše vztrajanje!", ne 
glede nato, da nas nekateri

"zmerjajo z barbari in potvarjajo 
zgodovino na naš račun." Ne 
smejo nas zato preveč motiti be
sede o krvoločnosti našega rodu, 
ker preprosto vemo, "da taki ni
smo, ker živimo drugače, kar 
dokazujemo s tem, da živimo v 
polnosti našo kulturo, naš jezik in 
zase zahtevamo tisto dostojanstvo, 
ki ga drugim dajemo!" Ne smemo 
pa dopustiti, da bi se zgodovina 
uporabljala v "marketinške name
ne dnevne politike, saj zgodovina, 
ta boginja naših dni, na katere ol
tarju smo že preveč žrtvovali!, zgo
dovina vseh nas je veliko več, naša 
zgodovina je tudi Prešeren, njego
va pesem in naš jezik, iz katerega 

živimo, ker poznamo dobro 
sosedovega, ki ga spoštujemo, 
kot seveda upravičeno zahte
vamo, da on spoštuje na
šega !" Bati se moramo le praz
note, ki "človeka sili v zaseb
nost in domačijstvo, v pogub
no brezbrižnost". Ni res, da si 
svetovljan takrat, ko nimaš 
več korenin v svojem narodu 
in svojem jeziku: "Svetovljan 
si lahko le takrat, ko živiš iz 
svojega jezika, iz lastne in dru
gih kulture, ko spoštuješ naj
prej sebe, da zmoreš spo
štovati soseda".
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Krščanska kulturna zveza

Srečanje gledaliških 
skupin v Celovcu

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Hvala ti
Včasih se prikradejo trenutki, ki ti ponudijo 
neko novo samozavedanje, občutek, da si ti
sti hip lahko slečeš vsakodnevnost kot tudi 
preteklost in negotove misli za prihodnost. 
Obstaneš v tistem trenutku, tu  in  zdaj, se
danjost, ki ti že celo življenje dopoveduje, da 
je edina, za kar se je vredno naprezati, edino, 
v kar lahko gledaš in upaš. Vsi veliki misleci, 
ki so ti skozi besede dopovedovali, da pretek
lost ne obstaja in da je prihodnost le nekaj 
tam  zadaj, za tistim 
oblakom, ti pa si tu, na tej 
travi, tu  in zdaj.
Leta sem v m islih vedno 
znova prehodila tisoč poti 
iz preteklosti, si želela, da 
bi jih nikoli ne bilo, 
skušala škiliti za tistim  
oblakom, da bi uzrla, kaj 
je za njim. In vedno znova 
zamudila občutek te 
zdajšnje trave. Glina, ki jo 
življenje gnete v tako in 
drugačno obliko, dokler 
ne začne iz nje zevati podoba, ki je bila ved
no v njej. In takrat najde glina sebi lastno 
obliko.
Če je bil cilj ta Danes, potem  se Ti zah
valjujem za vse trenutke iz preteklosti. Vse 
prejšnje oblike, v katere si me gnetel in ki so 
se počasi sesedale, vse udarce ob zid in vse 
mesece v celofanu in zaprašenem kovčku. 
Takrat sem se, glina, vkleščena v obliko, ki je 
nisem  čutila za svojo, spraševala, kam sem

nam enjena. Zakaj zavita m irujem  v tem  
kovčku, katera je pot, ki mi je nam enjena? 
Potem se postopom a v življenju prikradejo 
trenutki, prebliski, ko se ne sprašuješ več. Ker 
veš. Ker se zavedaš. Ker veš, da si danes tako 
pristna glina, kot nisi prej nikoli bila. Posto
pom a postajaš to, za kar si se celo življenje 
boril. In vse prejšnje bitke zadobijo svoj sm i
sel. Otroška plezanja na drevesa, upiranje 
starševskim idejam v najstniških letih, ki se 
m i zdi vsekakor "nujno potrebno zlo" v

iskanju lastne identitete, 
prenašanje izpada agresije 
m ed vrstnicami in dalje 
do vseh naprezanj za 
iskanje dimenzije, v kateri 
bi se lahko prepoznal.
Za vse to se Ti zah
valjujem, ker je danes tisti 
dan, ko si prvič upam  po
ložiti celo stopalo na tla. 
Prej sem tekala, butala 
sem peto ob asfalt, goltala 
kilometre in potem  
skušala spet um iriti svoj 

korak, da bi si opomogla. A poguma, da po
staviš na življenjsko pot celo stopalo, nisem 
bila pred današnjim  dnem  nikoli zmožna. Za 
vse to se Ti zahvaljujem, za leta, ki so odšla, 
in za tista, ki še pridejo in za katera me vsak 
dan učiš, naj niso v m ojih zavestnih mislih, 
za rum eno barvo tega prta, ki sem jo končno 
udejanjila, zanj in za zdajšnje načrte in 
predvsem za zavest, da je vredno živeti vsako 
posam ično m inuto. Amen.

Verba volant scripta manent

Tri sporočila za večinski narod

Gledališče je eno izmed 
stebrov kulturnega delo
vanja tudi pri Slovencih 
na Koroškem.

Krščanska kulturna zveza vsako 
leto prireja v Celovcu in v 
Šentjanžu srečanje otroških in 
mladinskih gledaliških skupin, ki 
delujejo pri slovenskih kulturnih

društvih na južnem Koroškem. 
Izbira kraja ni naključna, saj si 
predstave ogledajo učenci in 
učenke gimnazij in slovenskih 
ljudskih šol v Celovcu ter dijaki 
in dijakinje Višje šole za gospo
darske poklice v Šentpetru. Po
nudba je seveda tudi na voljo 
otroškim vrtcem in ostalim ljud
skim šolam drugod na Koroškem. 
Letošnje srečanje je potekalo od 
21. do 23. februarja. Trud, ki ga 
Krščanska kulturna zveza že do
bra tri desetletja namenja razvoju 
in popularizaciji mladinske 
lutkovne in gledališke dejavnosti, 
ni bil zaman, saj tudi letos so se že 
zvrstile številne prireditve, ki so 
dokazale vitalnost gledališkega 
ustvarjanja med mladimi na Ko
roškem.

Trbiž. Otroci, ki obiskujejo 
izbirne tečaje slovenske
ga jezika pri SKS Planika 
v Kanalski dolini, in  gojenci 

Glasbene matice-G.š. v Kanal
ski dolini Tomaž Holmar so bi
li protagonisti letošnjega dne
va slovenske kulture, ki je po
tekal m inuli 
petek na Trbi
žu.
Sicer kot po 
tradiciji po
teka obeležje 
največjega 
slovenskega 
kulturnega 
praznika med 
zadnjim i na 
vrsti v našem 
zamejstvu.
SKS Planika v 
sodelovanju s 
svojimi sode
lavci se je le
tos odločilo 
za lastno pro
dukcijo pro
grama, tako 
so Mojca,
Rossella, Manuel, Romina, Kri
stin, Antonella, Nicole, Giulia, 
Elisa, Astrid Mirjam, Marilena, 
Marco, Federico, Mirko, Elisa- 
betta, Francesca T., Francesca D. 
in Martina oblikovali in izpelja
li prvi del proslave z recitacij a-

Poleg gledaliških delavnic, kjer 
skupine pripravljajo nove odrske 
postavitve (letos so slednje prvič 
iz Fiese prenesli v Ankaran), je tu
di omenjeno srečanje mladih gle
daliških ustvarjalcev važen mej
nik v koledarskem letu mladin
skih gledaliških skupin, saj na
stop pred sošolci, znanci in prija

telji mladega gledališkega igralca 
še bolj motivira. Začetki tovrstnih 
srečanj so bili skromni, saj so na 
prvem srečanju nastopile le tri 
skupine, njihovo delo pa so men
torji in režiserji ocenili in analizi
rali. Od takrat pa je število gleda
liških in lutkovnih skupin pri 
društvih iz leta v leto naraščalo: 
danes na tem srečanju se predsta
vijo prav vse otroške in mladinske 
gledališke in lutkovne skupine, ki 
so v preteklem letu pripravile 
predstavo.
Pestrost ponudbe pa je odsev de
la na gledališkem področju pri 
skupinah, ki so včlanjene v 
Krščansko kulturno zvezo. V 
Šmihelu imata tako gledališče kot 
lutkovno gledališče bogato tradi
cijo: v istem kraju delujeta nam-

mi in petjem  slovenskih ljud
skih pesmi in uprizorili drama
tizacijo Mojce pokraculje. 
Drugi del proslave je potekal v 
sodelovanju z Glasbeno matico 
- G.š. v Kanalski dolini Tomaža 
Holmarja, ki v Kanalski dolini 
deluje že tridesetletje.

Elisabetta Trossolo, Giulia Li- 
ster in  Elisa Kandutsch so nav
dušile občinstvo z igranjem na 
klavir, večer sta zaključila z 
vrhunskimi znanim i glasbeni
mi skladbami na klavirju, s har
moniko in kitaro Manuel Figelj,

reč kar dve skupini, in si
cer lutkovna skupina Ka
toliškega prosvetnega 
društva iz Šmihela, ki se 
je letos predstavila s pred
stavo Aliča v čudni deželi 
ter otroška gledališka sku
pina, ki je naštudirala 
predstavo Klobuček in 
klobučica. Ne samo v 

Podjuni, ampak tudi v samem 
Celovcu, je lutkarstvo zelo 
razširjeno in priljubljeno. V okvi
ru slovenskega kulturnega 
društva v Celovcu delujejo nam
reč kar tri lutkovne skupine, in si
cer skupina Sedem neverjetnih 
čevljev, ki se je predstavila s so
dobno lutkovno igro, ter starejša 
skupina Navihanci, ob njih pa se 
z lutkami ukvarja še skupina 
najmlajših Pika, ki je letos pu
bliko presenetila s svežim pristo
pom. Skupno so pripravili priku
pno predstavo o psički Kaji, kate
ra je dolga leta spremljala njiho
va režiserja Tineta in Bredo Varl. 
Otroške gledališke skupine de
lujejo še v Šentlipšu in v Vogrčah, 
kjer je prav gledališka dejavnost 
najbolj pripomogla k bogatemu 
kulturnemu razvoju kraja. Letos 
so Vogrjani namesto običajne 
predstave odraslih na prostem 
pripravili otroško igro Kdo je na
pravil Vidku srajčko, s katero so se 
predstavili tudi na gostovanju pri 
društvu Jaka Štoka s Proseka-Kon- 
tovela.
Kakovostno gledališko ustvarjal
nost so pokazali mladi iz Sel, ki 
jih vodi domačinka Milena Olip, 
sicer študentka na AGRTF v Lju
bljani.
Najstniški pečat je razpoznaven 
že v samih nazivih skupin. V 
Bilčovsu delujeta gledališka sku
pina Frajle, ki so letos razkrile Sk
rivnosti iz šolskega veceja ter gle
dališka skupina Uspešni najst
niki, ki je predstavila Špeckhahlo 
na kahli. Mladinsko gledališče se 
razvija tudi v Šentjanžu, Šentlipšu 
in na Radišah. Slednja je v spo
min Antona Tomaža Linharta na
mesto običajne Županove Micke 
zaigrala Županjinega Micka. 
Skratka, tudi to je znak, da se gle
dališče in lutkarstvo na Koroškem 
razvijata skupaj z mladimi, kar je 
spodbudno tudi za nadaljnji raz
voj kulturnega življenja.

ki je hkrati tudi vodja tečajev 
glasbe pri šoli Holmar, in  kita
rist A. Visentin.
Predsednik SKS Planika se je v 
zelo kratkem pozdravu zahvalil 
Anni Wedam, Tanji Šturm in 
M anuelu Figlju za izvedbo in 
koordinacijo programa, Občini 
Trbiž, Naborjetu in  krajevni 
Gorski skupnosti za pokrovitelj
stvo in  podporo, ki jo stalno 
nudijo ob slovenskih priredit
vah v režiji SKS Planika. 
Vredno om em be je, da se je 
proslave udeležilo veliko števi
lo domačinov, ki so skoraj doce

la zapolnili razpoložljiva mesta 
v kulturnem  centru na Trbižu. 
Med gosti smo opazili trbiškega 
župana Franca Baritussia ter 
načelnika upravne enote Tol
min, gospoda Zdravka Likarja.

RB

Medtem ko Vlada in mi
nistrstva Republike 
Slovenije še vedno ni
so reagirali na številne proteste, 

ker Mirana Košute ni mogoče 
uradno registrirati kot predsed
nika Slavističnega društva Slo
venije, življenje (in delo) teče 
dalje. Zaradi pomanjkanja pro
stora bi težko našteli vse, kar je 
Miran Košuta postoril poleg 
rednih obveznosti, ki mu jih 
nalaga profesura za slovensko 
književnost na tržaški univer
zi, zato naj tokrat omenimo le 
tri knjižne objave, ki so izšle 
pred kratkim, čeprav z letnico 
2006.
Kot urednik obujene knjižne 
zbirke EstLibris, ki izhaja v so- 
založništvu založb Ibiskos edi- 
trice in Založništva tržaškega 
tiska, je poskrbel za prvi knjiž
ni prevod Draga Jančarja v ita
lijanščino. Gre za zbirko 
Jančarjevih novel Uallievo di 
Joyce, ki jo je prevedla Vero
nika Brecelj in jo je tržaški 
dnevnik II Piccolo pozdravil 
na kulturni strani s poudarje
nim naslovom: "Drago Jančar, 
veliki slovenski pisatelj, končno 
v italijanskem jeziku." Knjigi ozi
roma knjižni zbirki EstLibris, ki 
jo je že pred desetletji zasnoval 
isti urednik, se obeta tudi javno 
priznanje, naslov pa pri tržaških 
naslovnikih domiselno evocira 
branje skozi optiko znamenitega 
irskega "Tržačana", ki mu vsako 
leto namenjajo veliko pozorno
sti. Urednik je prispeval tudi 
spremno študijo, v kateri je ob 
premišljenem izboru, ki že sam 
po sebi podaja predstavitev av
torja, opozarja tudi na vzpored
nice literatur dveh narodov, ki ži
vita drug ob drugem, pa jima 
križišča ne služita za srečanja, pač 
pa (p)ostajajo razpotja.
Kot zaključek obsežnega projekta 
Pesniki dveh manjšin - Poeti di 
due minoranze, ki je potekal v 
obliki več ducatov javnih srečanj 
in literarnih večerov ter pred
vajanj ob tej priložnosti nastalega 
filma, je izšla obsežna, dvojezič
na antologija v dveh zvezkih, ki 
obsegata vsak po tristo strani. V 
enem zvezku dvojezične antolo
gije so objavljena dela pesnikov 
italijanske manjšine, v drugem 
pa je prav tako predstavljenih 
dvanajst slovenskih pesnikov, ki 
jih je s kratkimi življenjepisi in

kritiškimi prispevki predstavil 
Miran Košuta, med tem ko je ita
lijanske prikazala Elis Deghenghi 
Oujič. Kot je v predgovoru pou
daril Ciril Zlobec, ne gre za do
moljubno ali narodnobudniško

pesništvo, pač pa za srečanje pe
snikov dveh manjšin, ki ne sode
lujejo prav pogosto s skupnimi 
pobudami, na intim ni osebni 
ravni.
Še posebej zanimiv je dvojezični 
zbornik Fare gli Europei - Ustva
riti Evropejce. Vključuje enajst 
prispevkov in pet pozdravnih raz
mišljanj gostov simpozija, ki ga je 
pred dobrima dvema letoma (13. 
- 14. 2. 2004) v Gorici pripravil 
Inštitut Gramsci. Pobudo za to 
strokovno znanstveno in tudi po
litično srečanje je dal nekdanji 
dekan tržaške filozofske fakultete 
in dolgoletni predsednik tega 
Inštituta, sedaj že pokojni profe
sor Giuseppe Petronio. Urednik 
Miran Košuta se ni slučajno od
ločil, da je objavil tudi pozdravne 
nagovore političnih funkcio
narjev, saj prinašajo zamisli in 
načela, ki jim vsi ploskamo, po
tem pa se izkaže, da jih je težko 
uresničiti. Če še velja izrek, verba 
volant, scripta manet, potem 
morda lahko upamo, da bodo 
natisnjene besede trdnejša zaveza 
tistih, ki so jih izrekli. Drugi raz
delek zbornika, ki ga je s prevodi 
v italijanščino in slovenščino 
oskrbela prof. Antonija Valen
tinčič, se smiselno navezuje na

uvodni del in prinaša prispevke 
o političnih vprašanjih Evropske 
zveze. Med temi je tudi 
razmišljanje pred nedavnim pre
minulega Predraga Matvejeviča 
in Aleša Debeljaka. Sledita dva 

prispevka s področja kulture, 
ki želita osvetliti korenine 
evropskih vrednot. Mediavi- 
stka z Univerze v Parmi Danie
la Romagnoli je osvetlila de
diščino skupnega evropskega 
srednjega veka, medtem ko je 
profesor na Univerzi v Trstu EI- 
vio Guagnini razmišljal o evro
pski kulturi in medkulturnih 
odnosih na podlagi izkušnje 
obmejne književnosti. Elvio 
Guagnini, ugleden tržaški ita- 
lijanist, sicer pa povojni izselje
nec iz Istre, pogosto sodeluje 
pri teh stikih in je odkrito opi
sal svoja opažanja pri tem so
delovanju. Najobsežnejši je 
razdelek o jezikih in zgodovi
ni, v katerega je uvrščen pri
spevek Vicenza Lo Cascia, ita- 
lijanista na Univerzi v Amster
damu, o mednarodni kulturi 
in jezikih v združeni Evropi. 
Akademik Ciril Zlobec se je ob 

svoji tretji pesmi iz cikla Beseda 
spraševal, ali je Evropa Babilonija 
ali jezikovna polifonija. Docent 
političnih ved na Tretji univerzi v 
Rimu Pietro Grilli di Cortona je 
objavil razmišljanje o nacional
nih konfliktih ter njihovem raz
pletanju na institucionalni ravni. 
Znana proučevalka zgodovine 
Slovencev v Italiji Milica Kacin 
Wohinz je povzela svoja spoz
nanja o slovensko-italijanskih od
nosih ter se zadržala pri iskanju 
razlogov za spopade in pojasnje
vanju korenin dialoga med oboji
mi. Kot zadnji je uvrščen prispe
vek Giorgia Conettija, docenta 
mednarodnega prava na Univer
zi v Insubriji (Como), o na
stajanju preknacionalnega zgo
dovinopisja pri raziskovanju ita- 
lijansko-slovenskih odnosov. 
Urednik, ki je opravil težaško de
lo usklajevanja in poenotenja pri
spevkov zelo različnih sodelavcev 
s širokega mednarodnega prosto
ra, je dodal še skrbne predstavit
ve večine sodelujočih avtorjev. 
Uspelo mu je na enem mestu 
zbrati ugledne strokovnjake in 
vidne ustvarjalce neke nove st
varnosti, ki nastaja kot čezmejna 
zaveza v združeni Evropi.

ZJ.

PR

I M  SKS Planika in Glasbena matica

Mladi ob Dnevu 
slovenske kulture
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Kratke

SNG Nova Gorica /  Premiera: Ta postelja je prekratka

V vklepajočih stiskah vendarle 
špranjica optimizma

Viharji in  zvezde nostal
gije, pod katerimi se boči 
letošnja sezona Sloven

skega narodnega gledališča Nova 
Gorica, so se za četrto abonmaj
sko uprizoritev preselili v KOT, v 
tesnejše prizorišče pododrja, da 
bi bili gledalci v intimnejšem

prostoru, v bližnjem stiku z igral
ci nekakšni soprotagonisti slo
venske praizvedbe dela Ta po
stelja je prekratka ali Samo frag
menti, mlade hrvaške avtorice 
Nine Mitrovič (1978). Kljub mla
dosti njen dramski opus obsega 
več iger in omenjeno delo iz leta 
2004 je bilo na mednarodnem 
natečaju Nova evropska drama 
berlinskega festivala Theatertref-

fen 2005 izbrano med sedmimi 
najboljšimi. Značilnost mlade 
avtorice je gotovo njeno intimi- 
stično ukvarjanje s človekom in 
njegovim mikrokozmosom. To 
se kaže tudi v omenjeni igri, ki 
postavlja tradicionalno struktu
ro drame na glavo, ne upošte

vajoč enotnosti kraja in časa, saj 
se navsezadnje vse dogaja v razr- 
vanih dušah protagonistov. Delo 
je napisano v angleškem jeziku, 
za slovenski prevod, v katerem se 
le malce prevečkrat ponavljajo 
tuji poulični izrazi, ki so sicer žal 
vdrli v »normalen« pogovorni je
zik, je poskrbela Alja Predan. 
Zrežirala ga je tridesetletna reži
serka Ivana Djilas, po rodu iz

Beograda, ki jo je naključje pri
peljalo v Slovenijo, kjer živi že se
dem let in je dodobra spoznala 
težave, ki tarejo mlade Slovence, 
kar je nedvomno tudi vnesla v 
uprizoritev. Ob avtoričinih odre
zavih dialogih, ki se kot filmski 
prebliski nepretrgano vrstijo na 
različnih prizoriščih, je režiserka 
fragmentarne skice oseb, ki na
stopajo v prizorih, pravzaprav 

dramskih odlomkih, bežne 
poglede na njihove na
lomljene življenjske poti, 
predvsem pa na njihove glo
boke intim ne odrgnine, 
stkala v povezan poliptih. V 
njem se odsevajo stiske, nela
godje, dezorientiranost, 
zmedenost današnjih mla
dih, ki ne vidijo pred seboj 
nekih ciljev in svet gledajo 
skozi črnoglede leče pesimiz
ma in resigniranosti. A kljub 
temu najdemo v delu 
špranjo optimizma, skozi ka
tero se vsaj protagonistki Ire
ne pokaže medel žarek 
upanja v svetlejšo prihodno
st. Pogum in moč za pretr
ganje vezi z zavoženim fan

tom Petom, za vzpostavitev dru
gačnih odnosov z materjo- 
alkoholičarko in oddaljitev od 
spomina na očeta-samomorilca 
najde v umirajočem Tomu. Ke
mik, ki umira za rakom, je v 
življenju izkusil marsikaj in z do
bršno mero cinizma gleda na 
svoje minevanje, a obenem zna 
vliti novega upanja v dekle, ki je 
dopustila, da je življenje teklo mi

mo nje. Režiserka je prodorno za
rezala v te razbolele duše in igral
ci so odlično zaznali njeno ho
tenje in ga udejanjili z vsemi 
psihološkimi niansami. Ivo Ba- 
rišič je z mojstrskim igralskim 
pristopom realistično, a brez 
vsakršnega patosa prikazal umi
rajočega Toma, ki zna s sarkastič
no duhovitostjo spregovoriti o 
svoji bolezni in bližnjem koncu, 
a sočasno noče umreti. Irene pa 
je Helena Peršuh sprva ovila v re- 
signirano dekle, ki ni nikdar pre
pričana o tem, kar dela, potem pa 
jo preobrazila v preudarnejšo 
osebo, ki se jasneje zazre v 
življenje pred seboj. Zapito ma
mo je v alkoholne nebrzdanosti 
zarisala Teja Glažar, polna odrske 
energije. Z brezdelnostjo in še 
marsičem zaznamovanega Peta 
je s stvarnim čopičem orisal Ra- 
doš Bolčina. Sumničavo bolniško 
sestro in zdravnika, ki skače z njo 
čez plot, sta poosebila Marjuta 
Slamič in Miha Nemec. Preosta
le like so oblikovali Maja Polja
nec, mlada Medea Novak, absol
ventka AGRFT, nekoč članica 
AMO, Jože Hrovat in Blaž Valič. 
Realistične scenske elemente si je 
zamislil scenograf Branko Hoj
nik, v kostume današnjih dni je 
igralce oblekla Jelena Prokovič, 
video je realiziral Nejc Saje, avtor 
glasbe je Boštjan Gombač. Luči 
je kot vselej premišljeno upravljal 
Samo Oblokar.
Zelo dolgi vrsti dognanih in z 
uspehom zaznamovanih uprizo
ritev novogoriškega gledališkega 
ansambla lahko prištejemo še 
eno pomenljivo predstavo, neu
smiljeno pretresajočo notranjo 
zbeganost današnjega človeka.

Iva Koršič

Sto let organizirane mlekarske dejavnosti 
v Vipavski dolini
V Vipavski dolini le to s  zaznam uje jo  s to le tn ico  o rg an iz iran e  
m lekarske dejavnosti. Leta 1907  so  nam reč začeli načrtno  in 
organizirano zbirati mleko, najprej v Zgornji Vipavski dolini, in ga 
prodajati v Trst. Iz kronike navajamo, d a je  deželna trgovinska sodnija 
dne 27. avgusta potrdila ustanovitev obm očne m lekarske zadruge, 
s  čimer je  mlekarska dejavnost dobila tudi pravni značaj. 
O bsto ječa  m le
karna, ki je  nosi
lec in nadaljeva
lec tradicije, za
g o tav lja  re d e n  
prevzem mleka v 
vsej Vipavski do
lini, na Trnovski 
planoti, na Krasu 
in na obm očju  
Postojne. Mleko 
z omenjenih po
d ro č ij, ki n iso  
o b rem en jen a  s  
težko industrijo, 
je  zelo kakovo
stno. V vipavski 
mlekarni ga pre
delujejo v razne 
izdelke. Med njimi s ta  najbolj znana kislo mleko in sloviti nanoški sir.

Delo kulturnih ustvarjalcev v Sloveniji 
ni dovolj ovrednoteno
Sergij Pelhan s e je  pred kratkim sicer upokojil s  položaja direktorja 
Slovenskega narodnega gledališča Nova Gorica, toda  bo ostal 
dejaven na gledališkem in političnem področju. Je privrženec stranke 
Socialni demokrati in bo tudi v prihodnje deloval pri izvajanju njene 
politike in programa. Pelhan velja za dobrega poznavalca kulturne 
politike, posebej tudi gledališke umetnosti.
Na slovesnosti, ki so jo  nekdanjemu kulturnemu ministru za kulturo 
pripravili v ljubljanski Drami, je  Sergij Pelhan kritično razmišljal o 
slovenski kulturi. Menil je, “da je bilo ustvarjanje kulturne politike 
nekoč na višji ravni. Zdaj pa se  ta  politika ukvarja predvsem z mediji, 
ki so  vendarle na robu kulture, ne pa toliko s  kulturno politiko kot 
tako. Tudi sicer imam občutek, da je  več pozornosti od kulturnih 
ustvarjalcev, katerih delo ni dovolj ovrednoteno, deležna kulturna 
dediščina. Nasploh bi bilo potrebno več sodelovanja med tistimi, ki 
sooblikujejo kulturo v Sloveniji."

Pester program v znaku polifonije kultur
V Domu prosvete v Šentjurju ob Dolgem jezeru na Koroškem so se  
letos odločili, da bodo izvedli program z naslovom Polifonija 07.
Cilj, ki si ga zastavil programski vodja projekta dr. VValter Horn, je 
spoznavanje sosednjih kulturnih stvarnosti. Sam o s  poznavanjem 
slednjega lahko pridemo do spoštovanja različnosti in drugega. 
Pravkar navedene misli so odmevale na zaključku dobro obiskane 
prireditve, ki je  po tek a la  v sobo to , 4 .3 .2 0 0 7 , v o m en jenem  
izobraževalnem  dom u. Tudi v sobo to  so  imeli obiskovalci na 
razpolago pestro paleto kulturne ponudbe iz Slovenije.
Dan je  najprej uvedlo predavanje o zgodnji zgodovini Slovencev, 
osrednji medijski dogodek pa je  b ila.avtogram ska ura Janeza  
Drnovška. Njegova knjiga "Bistvo sveta” je  v prevodu Andreje Haberl- 
Zemljič izšla v nemščini pri celovški Mohorjevi založbi, po udeležbi 
sodeč pa je  navdušila tudi nemško govoreče bralce na Koroškem. 
Srečanja s  slovenskim predsednikom  se  je  udeležilo tudi veliko 
koroških Slovencev, m ed katerim i velja om eniti p redsedn ika

Narodnega sveta koroških Slovencev Grilca in Sturma.
Večer s e j e  nadaljeval s  kulturnim sporedom, ki sta  ga oblikovala 
sekstet MoPZ Kralj Matjaž iz Libučterfolklorna skupina s  Ruja, zaključil 
pa se je  z ogledom razstave slovenskih sodobnih umetnikov, ki razstav
ljajo v tamkajšnji galeriji vse do 14.4.2007, ter s  koncertom, ki sta  ga 
oblikovala Miran Kolbl (violina) in Mojca Tlobko Vajgl (harfa). /  PR

In memoriam /  Zaslužni pevec Jožko Sardoč
Jožko Sardoč počiva od 22. februarja na pokopališču v Krombergu 
blizu Vinka Vodopivca. To je lepo, saj je  bil pokojni celo življenje 
predan zborovskemu petju.
Jožko Sardoč se je  rodil 1.1931 v Ozeljanu. Po poklicu je bil računovodja 
pri jugoslovanskih železnicah v Novi Gorici. Njegovo veliko veselje je bilo 
petje. Leta 1947 je bil prvi pevec in soustanovitelj zbora Kapela na 
Kostanjevici in ostal zboru zvest do smrti. Pelje v prvem mladinskem 
zboru Nova Gorica, v prvem sestavu Goriškega okteta, v zboru Vodopivec 
tovarne pohištva Meblo. To je bil 80-članski zbor, ki ga je  vodil Ciril Silič. 
Pel je  še  pri zboru računovodskih in finančnih delavcev, poznejšem 
zboru Slavec, in pri zboru Soča. Zborovodja slednjega, Marjan Ciglič, 
je  vodil tudi podgorski zbor Paglavec. Tudi k tem u je  pristopil Jožko 
Sardoč in pri njem sodeloval kar sedem  let. /  Marilka

Naj se javno izve, kaj je dr. Janez Drnovšek pisal predsedniku Giorgiu Napolitanu

Slovenci naj bi bili na splošno srečen 
ali zelo srečen narod
D ržavni zbor se je pred 

kratkim sestal na no
vem zasedanju, ki bo 

morda zelo pomembno. Poslan
ci bodo odločali o predlogu 
državnega poglavarja dr. Janeza 
Drnovška, naj za novega guver
nerja Banke Slovenije imenujejo 
Andreja Ranta, dosedanjega vi
ceguvernerja najpomembnejše 
finančne in m onetarne ustano
ve v državi. Stališča o ustreznosti 
kandidata so zelo različna, tako 
da je njegova izvolitev negotova. 
Bolj zanesljivo je, da bosta z 
več kot potrebnim  številom 
glasov imenovana nova m ini
stra za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano oz. za razvoj, Iz
tok Jarc in Žiga Turk.
Bolj pa v javnosti odmevajo 
dogodki, ki odsevajo duha, 
težnje in neposredne življenj
ske cilje ljudi. Družinska tra
gedija v Zdenski vasi pri Gro
supljem, kjer je moški umoril 
svojo nekdanjo ženo ter nje
no mater in očeta, na koncu 
pa storil samomor, s čimer sta 
dva otroka postala siroti, je 
spodbudila razprave in pole
mike o tem, kako naj v Slove
niji bolj uspešno in učinkovi
to ukrepajo zoper primere 
družinskega nasilja, da bi bilo 
tragedij čim manj. Bolj obe
tavno je sporočilo državnega sta
tističnega urada, da so se malo
prodajne cene blaga v mesecu 
februarju znižale za 0,1 odstotka, 
kar pomeni, da uvedba evra vsaj 
doslej ni povzročila splošnega 
porasta cen. Zadovoljstvo pa naj
brž ne bo dolgo trajalo, saj so se 
prvega marca podražile elektrika 
in storitve v železniškem prome
tu. Stopnja brezposelnosti v Slo
veniji je dosegla 5,6 odstotka, ta 
je najugodnejša v zadnjih dese
tih letih. Zdaj je v državi brez de
la okoli 32.000 žensk in približ

no 25.000 moških. Kot običajno 
je stopnja brezposelnosti 
najvišja med mladimi, starimi 
od 15 do 24 let, saj znaša 12,3 
odstotka.
Prijetno je presenetila anketa 
evropskega statističnega urada 
Eurobarometer o zadovoljstvu z 
življenjem in stanjem v državah 
članicah evropske povezave. V 
nasprotju z razmišljanji in trdit
vami v naših okoljih, da so Slo
venci po večini črnogledi v 
svojih opredelitvah in pričako

vanjih, je iz omenjene ankete 
razvidno, "da smo na splošno 
'srečni' ljudje, še več 'zelo sreč
n i'" . Tako je menilo 87% oz. 
26% anketirancev iz Slovenije. 
Med tri največje skrbi Slovencev 
sodijo življenjski stroški, pokoj
nine in zdravstvena oskrba. 
Medtem ko naj bi bili v Sloveniji 
še zadovoljni z življenjskim stan- 
darom, ugodno ga je ocenilo 
83% anketiranih Slovencev, pa 
tudi s kakovostjo življenja, s ka
tero je zadovoljnih 90 odstotkov 
anketiranih, pa so Slovenci pe

simisti ob razmišljanju o letih, 
ko bodo "izpregli" iz dela, ki je 
nanj zelo navezanih, kar 92% 
vprašanih. Komaj dobra tretjina 
ljudi v Sloveniji (35%) zaupa v 
ustreznost pokojnin, ki si jih bo
do prislužili. Po mnenju Sloven
cev je za uspešnejše in lepše 
življenje najpomembneje imeti 
dobro izobrazbo (61%), trdo de
lati (42%), koristna pa sta tudi 
poznavanje pravih ljudi (35%) 
in sreča (29%). Kar dobri dve 
tretjini (69%) anketiranih Slo

vencev pa je menilo, da v nekem 
življenjskem obdobju vsakogar 
lahko doleti nevarnost revščine. 
Zanimivo je tudi, da komaj dva 
odstotka Slovencev meni da so 
odrinjeni od družbe.
V Sloveniji politične stranke in 
tudi javnost želijo zvedeti za vse
bino pisma, ki ga je predsednik 
države dr. Janez Drnovšek poslal 
svojemu italijanskemu kolegu 
Giorgiu Napolitanu. Gre za od
ziv na žaljive izjave slednjega ob 
italijanskem dnevu spomina na 
izgon Italijanov iz Istre in Dal

macije in na poboje v t.i. fojbah. 
Domnevno je italijanski pred
sednik na pismo odgovoril, to
da tudi o vsebini slednjega ni 
nič znanega. Uradna Slovenija se 
je na žaljivke in  obtožbe 
najvišjega predstavnika sosednje 
in prijateljske Italije zelo medlo 
odzvala. Bilo pa je veliko prote
stov in stališč, ki so jih sprejele 
organizacije civilne družbe. 
Duhovniki novogoriškega pasto
ralnega območja so italijanske
mu predsedniku Giorgiu Napo
litanu poslali odprto pismo, ki 
ga je objavil tudi Novi glas. V 
verskem tedniku Družina pa je 

o "nesrečnem nagovoru" ita
lijanskega predsednika ko
mentar objavil naš odgovor
ni urednik Jurij Paljk. Zapisal 
je tudi, "da sta dva italijanska 
poslanca pred dnevi poslala 
Giorgiu Napolitanu pismo, v 
katerem predlagata mučenca 
Lojzeta Bratuža za visoko 
državno odlikovanje, ki ga še 
nikdar ni prejel noben Slove
nec. To je seveda druga plat 
medalje, ki kaže, da vse le ni 
tako črno, kot se zdi."
Dva naša narodna in kulturna 
delavca predlagana za člana 
Sveta slovenske narodne tele
vizije
M andatno-volilna komisija 
slovenskega parlam enta je 
predlagala, naj za nova člana 
Sveta javne RTV Slovenije 

imenujejo dva ugledna Slovenca 
iz zamejstva. To sta Marjan Ter- 
pin iz Števerjana, ki ga je predla
gal Svetovni slovenski kongres, 
in Jurij Paljk, odgovorni urednik 
tednika Novi glas in vsestranski 
delavec na narodnem , kultur
nem in drugih področjih v za
mejstvu v Italiji. Njega je na 
omenjeno funkcijo predlagal 
Forum za Goriško, to je ne
strankarska in nepolitična orga
nizacija civilne družbe v Novi 
Gorici.

Marijan Drobež
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Zapisi in pričevanja o prizorišču srditih bojev v prvi svetovni vojni

Predstavljanja Sabotina, 
ki postaja park miru

M estna občina Nova 
Gorica, Občina Gori
ca, Občina Brda, Go

riški muzej, turistične organiza
cije v om enjenih občinah ter 
nekateri zasebni zgodovinarji v 
Novi Gorici in Gorici razkrivajo

niki številnih narodov, ki so se 
takrat borili v okviru avstro-ogr- 
ske ali italijanske vojske.
Kot zapisano, zdaj Sabotin raz
vijajo v park miru, pri čemer sta 
najbolj aktivni sosednji občini 
Nova Gorica in Gorica. Psiho-

opisujejo nekatere zgibanke oz. 
turistični prospekti in publika
cije, ki so jih izdali tudi s po
močjo sredstev iz EU. Mestna 
občina Nova Gorica je izdala tu
ristično karto Sabotina in oko
liških območij na Goriškem in v

: . •

Foto DPD

preteklost Sabotina, gore, ki se 
pne nad obmejnimi kraji. Ta go
ra je seveda najbolj znana po sr
ditih bojih v prvi svetovni vojni, 
v katerih je padlo veliko število 
avstro-ogrskih in italijanskih 
vojakov. Čez Sabotin je poteka
la soška fronta. Zaradi svoje lege 
nad Gorico je bil ključna 
obram bna točka avstro-ogrske 
armade, ki se je tam v letih 1915 
in 1916 branila pred napadi ita
lijanske vojske. Celoten Sabotin 
je še zmerom prepreden s siste
mi jarkov in kavern, ki sta jih 
obe vojskujoči se strani zgradili 
pri utrjevanju svojih položajev 
v obdobju 1915-1917. Zlasti so 
zanimivi sistemi kavern na gre
benu, ki so bili preurejeni v to
pniške položaje po šesti soški 
bitki, ko je Sabotin zavzela ita
lijanska armada. V bojih na Sa
botinu so bili udeleženi pripad-

loško oviro pri načrtovanih po
segih je pom enil napis, se
stavljen iz skal, Naš Tito, ki pa so 
ga pred kratkim dokončno od
stranili.
Za Sabotin so poleg ostalin iz 
prve svetovne vojne zlasti 
značilno njegovo rastlinstvo, saj 
se na tej gori stikajo tri floristič- 
na območja Evrope - dinarsko, 
submediteransko in predalpsko. 
Nekatere rastlinske vrste zato 
prav na Sabotinu dosegajo skraj
ne meje območij svoje razširje
nosti. Z vidika živalstva je Sabo
tin pom em ben predvsem kot 
življenjski prostor in selitveni 
koridor nekaterih redkih vrst 
ptičev. Zato ima status naravne 
vrednote državnega pomena, 
razglašen je bil za ekološko po
membno območje, spada pa tu 
di v mrežo Natura 2000.
Odslej Sabotin predstavljajo in

Popravek
“V č lan k u  z n aslo v o m  USTAVITE KEMIPLAS v N ovem  g la su  
z d n e  1 .3 .2 0 0 7  s e m  o p isa l n e ra z is k a n e  o k o lišč in e  ok rog  
s m r t i  n e k d a n j e g a  I p l a s o v e g a  d e l a v c a  v z a č e t k u  
s e d e m d e s e t ih  let. Na koncu  č la n k a  pa  s e m  š e  opozoril na  
o b s to j z a je tn e g a  s p is k a  o b o le lih  ali um rlih  d e la v c e v  in 
bližnjih p reb iv a lcev  to v a rn e , ki g a  h ran i in iciativni o d b o r 
o k o lišk ih  k ra jev n ih  s k u p n o s t i ,  t e r  s e m  pozva l p r is to jn e  
z d ra v s tv e n e  o b la s ti, d a  proučijo  ta  pojav  in ugotovijo, za  kaj 
g re . G led e  na  to , d a  ni š e  n o b e n a  kva lific irana  s tro k o v n a  
an a liz a  d o k a z a la  po v ezav e  o p is a n ih  pojavov o b o le lo s ti in 
sm rti z d e ja v n o s tjo  to v a rn e , m en im , d a  je  bil n a s lo v  č la n k a  
n e p rim e re n , ker bi lahko  povzročil tovarn i poslo v n o  šk o d o , 
in g a  z a to  p rek licu jem ."

Milan Gregorič

Brdih. Natisnjena je v sloven
skem in italijanskem jeziku. V 
besedilu je poudarjeno, da je Sa
botin  pom em bna izletniška 
točka Goriške, ki jo je vredno 
obiskati. Pohodnikom in kole
sarjem je dostopen tudi pozimi, 
ko vrhove drugod po Sloveniji 
prekriva sneg. Pri nekdanji ju
goslovanski stražnici so kaver
ne očiščene in urejene za ogled.
V objektu je urejena informacij
ska točka, kjer je na voljo tudi 
več informacij o zgodovini in 
značilnostih Sabotina, tam  je 
tudi muzejska zbirka, posveče
na prvi svetovni vojni in soški 
fronti ter vojni za osamosvoji
tev Slovenije. Druga informacij
ska točka o Sabotinu je v vili 
Bartolomei v Solkanu, ki deluje 
v okviru Goriškega muzeja. Do
dajmo, da na Sabotin vodi pet 
pešpoti, bodisi s slovenskega ali 
pa italijanskega ozemlja. Ovire 
za prehod slovensko-italijanske 
meje bodo kmalu odpravljene.
V projekt predstavljanja Saboti
na kot parka m iru spada tudi 
nova knjiga z naslovom Kuhar
ska knjiga. Njena avtorica je ma
gistra Slavica Plahuta, nekdanja 
direktorica Goriškega muzeja. V 
novem delu je objavila in opi
sala recepte jedi vojakov in tudi 
civilnega prebivalstva iz ob
dobja prve svetovne vojne. Bese
dilo je natisnjeno v slovenskem 
in italijanskem jeziku. Sredstva 
za izid knjige sta prispevala Me
stna občina Nova Gorica in EU.
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Trezen razmislek

Kaj nam |e v resnici 
prinesel D'Alema?

Več tednov po obisku ita
lijanskega zunanjega mi
nistra Massima D'Aleme 

v Sloveniji, ko je evforično vz
dušje dalo prostor tehtnejšemu 
razmisleku, se nam  ponujajo pr
vi trezni zaključki, kaj je to 
srečanje v resnici prineslo nove
ga. Čeprav je bil obisk po več le
tih hladnih odnosov Slovenije z 
Berlusconijevo desnosredinsko 
koalicijo neke vrste olajšanje, pa 
podrobna analiza njegovih re
zultatov v ničemer ne opra
vičuje spremljajoče evforije. Ve
liki simbolni poudarek, ki ga je 
diplomacija dajala sprehodu 
uglednega gosta po goriškem tr
gu, nekoliko zbledi ob dejstvu, 
da je goriška levosredinska upra
va tik pred volitvami in da je bil 
ta veliki šov na trgu verjetno tu
di v funkciji volilne podpore la
stnemu levosredinskemu kandi
datu.
Če naj preidemo k od
prtim  vprašanjem iz 
preteklosti, moramo 
najprej ugotoviti, da 
smo npr. v zvezi z op- 
tantskim pre
moženjem doživeli 
pravo veliko hladno 
prho, ko nam  je nič 
manj kot levosredin
ska vlada brez diplo
matskega
slepomišenja napove
dala svojo zahtevo po 
reviziji Rimskega spo
razuma, ki je uredil 
odnose med Italijo in 
Jugoslavijo glede tega 
vprašanja in znotraj katerega je 
Slovenija kot ena pravnih na
slednic Jugoslavije poravnala 
svoje obveznosti. Ob hrvaškem 
odločnem "Ne!" reviziji spora
zuma pa je slovenska vlada ko
maj zmogla slabokrvno opozo

rilo, "da je za Slovenijo problem 
optantskega premoženja rešen", 
ki si ga je npr. novinar tržaškega 
Piccola Mauro Manzin tolmačil, 
"kot da Ljubljana ne zapira 
svojih vrat italijanskim zahte
vam". Zato se strinjamo z izjavo 
zunanjega ministra dr. Dimitrija 
Rupla (Delo, 13.1.2007), "da v 
primerjavi s sosedami, tudi s Hr
vaško, imamo premalo državot
vornosti in nacionalnega pono
sa". Seveda, s pripombo, da velja 
ta ocena predvsem za naše 
državno vodstvo, ne pa za širšo 
javnost, zlasti ne primorsko. Tu
di v zvezi z izvajanjem globalne
ga zaščitnega zakona imamo v 
rokah zaenkrat zgolj nove gole 
obljube o skorajšnji rešitvi še od
prtih vprašanj paritetnega od
bora in seznama občin. Pa če
prav ugotavljajo predstavniki 
manjšine, da bi Italija lahko že 
davno uresničila celo vrsto dru

gih členov zakona, ki niso odvi
sni od navedenih odprtih 
vprašanj. Tudi v primeru more
bitne izpolnitve teh novih 
obljub bi morali, po mnenju 
prof. Sama Pahorja, zaradi sla
bih izkušenj z Italijo, od nje zah

tevati predvsem to, da si 
preskrbi dva resna garanta, 
ki bosta jamčila za iz
vajanje njenih sprejetih 
obveznosti. Prav tako smo 
ostali praznih rok tudi gle
de naših zahtev po vrnitvi 
odtujenih um etnin iz 
obalnih mest. Kot nismo 
tudi prejeli nobenih zago

tovil glede načrtovanih spornih 
uplinjevalnikov v Tržaškem za
livu, tik ob slovenski meji.
Je pa zato D'Alema namenil ve
liko leporečja ustanovitvi poseb
ne medministrske komisije, ki 
naj bi vzela v pretres odprta dvo
stranska vprašanja in predvsem 
nove projekte s področja gospo
darstva, energetike, pristanišč, 
petega koridorja idr. Kar v pre
prostem jeziku pomeni, prvič, 
da je reševanje odprtih vprašanj 
spet preloženo, in, drugič, da si 
je Italija s tem izborila primeren 
pogajalski forum za 
uveljavljanje svojih interesov, ki 
so povezani z navedenimi veliki
mi evropskimi in regionalnimi 
projekti (uplinjevalniki, nafto
vod Konstanca-Trst, peti koridor, 
povezovanje severnojadranskih 
pristanišč idr.), o katerih ima 
Slovenija bodisi drugačne pogle
de in interese, ali pa se jim celo 

upira. Tako 
manjka temu ita
lijanskemu di
plomatskemu 
driblingu, da bo 
popoln, samo še 
pompozni sprav
ni spektakel, po 
možnosti s fan
farami, ognje
m etom in no
vim leporečjem, 
kot je bil to pri
mer ob vstopu v 
EU.
Člani in
somišljeniki 
Mnenjskega gi

banja za slovensko Istro: Tomaž 
Bizajl, Ado Butala, Milan Grego
rič, Jože A. Hočevar, dr. Stanislav 
Mahne, dr. Dragan Marušič, Ev
gen Pečarič, Lucijan Pelicon, 
Dušan Puh

Milan Gregorič

internacionalizira tudi sestava 
benda. V tokratni podobi nasto
pajo kitarist Danijel Černe - My- 
stica, harmonikar, tolkalec in pe
vec Marko Hatlak (študira v 
Nemčiji harmoniko), kontraba- 
sistka in pevka Kate Hosking ter 
duša in meso celotnega pogona 
Bojan Cvetrežnik, ki sicer najraje 
igra violino, je pa take narave ta
lent, da mu v rokah odlično zaz
venita tudi mandolina in kontra
bas, pa najbrž še kaj. O konceptu 
skupine Terrafolk pravzaprav ni
ma smisla izgubljati besed - no-

Zaznali pa smo nekatere spre
membe. Terrafolk se postopno, a 
vztrajno sofisticira (v maniri slo
venske ljudske: "iz zemlje gre v 
trsek ..."), tako v tehničnem kot 
izraznem smislu, virtuozno 
igranje na trenutke izžareva že 
tudi akademsko raven, vse manj 
reči je prepuščenih naključju, di
sciplina (v dobrem pomenu be
sede) se stopnjuje v strahovit val, 
ki pljuska z odra obilje energije, 
bogastvo glasbenih in drugačnih 
gegov, zabavljaštvo na j višjega 
ranga, metež prešernih melodij, 
ubrano petje, mojstrsko izvajanje 
in predvsem izviren zvok. Po
slušalec resnično ne more ostati 
ravnodušen, zato je sestava 
njihove publike raznovrstna, da

vodobna formula globalizacij ske 
muzike, kjer je moč slišati toliko 
posiljenih sožitij in dolgočasnih 
variacij znanega, jim je odprla 
vrata v svoj svet, v svoj hedoni
stični milje, kjer ima glasba eno 
samo vlogo: dvigniti pulz na ve
drino in veseljaški zanos.

je kaj, nekako v razponu od nič 
do sto, in čeprav včasih šov po
stane samozadosten in ležerno 
sproščen, se nikoli ne oddalji od 
osnovne misli, ki sporoča: glasba 
je in mora ostati predvsem smeh 
srca in sprostitev za glavo.

Jože Štucin

Terrafolk v Ljubljani

Iz zemlje gre v trsek ...

V nedeljo, 25. februarja, se 
je v Mestnem gledališču 
ljubljanskem pričel, kot 

so zapisali organizatorji, "nov 
glasbeno-gledališki cikel, ki bo 
na gledališki oder prinesel 
takšno glasbo, kot jo v sebi ču
tijo, iščejo in ustvarjajo igralci, 
skladatelji za gledališče in tisti, ki 
jim gledališki oder pomeni 
življenje".
Na uvodnem koncertu je nasto
pila "progresivna glasbena sku
pina" Terrafolk. Kljub izzivalne
mu nazivu "progresivna", ki spo
minja na stare čase, so po zvoku 
in podobi še najbližje etno-rock 
bendu, kjer je temeljni odnos do 
glasbe "fusion", na trenutke celo 
"kon-fusion". Povedano dru
gače: njihov modus vivendi je 
sožitje najrazličnejših godb sve
ta, nekakšno spajanje kultur brez 
predsodkov, nekaj je tudi čiste 
avtorske glasbe, vse pa izhaja iz 
uživaške in neukrotljive strasti 
po muziciranju "na prvo žogo", 
naravnost poslušalcu v dušo in 
srce. Zares veljajo le njihovi na
stopi v živo, posneti na nosilce 
zvoka so bistveno manj zanimi
vi, ker v realnem času nastane tu
di veliko spontanih gegov, verja
memo, da tudi kakšen zvočni 
odmik od ustaljene prakse, 
predvsem pa iz koncertnega do
godka naredijo veseljaški žur, 
kjer poslušalec mimogrede "not 
pade".
Reference skupine so že plane
tarnega značaja; seznam ugled
nih nagrad potrjuje, da "zažigajo 
povsod, kamor gredo", počasi se
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KOLESARSTVO 31. trofeja Združenja slovenskih športnih društev

Odskočna deska za 
bodoče šampione

Za nami je 31. m edna
rodna lonjerska kolesar
ska dirka za trofejo 

Združenja slovenskih športnih 
društev v Italiji, mogoče sploh 
največji športni dogodek v za
mejstvu. O rezultatih na 
kratko tu pri strani, priložnost 
pa izkoriščamo, da povemo 
nekaj več o tej veliki športni 
prireditvi, ki jo vzorno organi
zira naš Kolesarski klub Adria. 
Na njej sodelujejo amaterji, do 
23 let stari kolesarji kategorije 
elite, med njimi pa jih je vsako 
leto veliko, ki nato prestopijo 
med profesionalce. V Lonjerju 
so v zgodovini med drugimi 
slavili poznejši svetovni prvak 
Maurizio Fondriest, kasnejši 
olimpijski prvak Fabio Casartelli, 
Fabio Baldato, Biagio Conte, 
Alessandro Ballan... Nastopili pa 
so tudi nato odlični Moreno Ar- 
gentin, Ivan Basso, Gilberto Si

moni, Paolo Savoldelli, Aleksan
der Šefer, Tadej Valjavec, Gorazd 
Štangelj, Jani Brajkovič in še mar
sikdo. Skratka, dirka, ki vsako le
to prvo nedeljo v marcu odpira

mednarodno kolesarsko sezono, 
je bila in je še vedno odskočna 
deska za bodoče šampione. 
Organizatorji so po lanski, tride
seti izvedbi, začeli pripravljati pu

blikacijo, ki so jo predstavili pred 
kratkim na novinarski konferen
ci pred 31. trofejo ZSŠDI. Knjigo 
sta štiriročno napisala direktor 
dirke in vodja organizacijskega 
stroja pobude Radivoj Pečar in 
predsednik ZSŠDI Jure Kufersin, 
moža, ki sta v prvi osebi dožive
la malodane vseh trideset izvedb. 

Kufersin je poskrbel za 
uvod k delu, Pečar pa je 
podal nekakšen prerez tri
desetletne zgodovine z 
opisom družbenih okvi
rov, ki so spremljali posa
mezna obdobja. Zelo mu 
je pri srcu zlasti način, 
kako vsa vas - Lonjer - od 
starejših generacij do 
naj mlajših skupaj diha za 
ta dogodek. V zadnjem 
tednu pred samo tekmo
valno nedeljo je v vasi vse 
živo in prav vsi prispevajo, 
predvsem z nevidnim 
zakulisnim delom, k 
uspehu tega praznika za 
Lonjer. V začetku so 
Lonjerci poskrbeli sami 
prav za vse, prireditev pa 

se je nato tako razvila in razširila 
(kolesarit prihajajo tekmovalci iz 
vse Evrope), da mora danes za 
njo nujno stati profesionalna 
struktura. A tudi brez ljubiteljske-

K O L E S A R S T V O
Na 3 1 . m e d n a r o d n i  d irk i z a  t r o fe jo  ZSŠDI v  p r i re d b i  lo n je r-  
s k e g a  K o le s a rs k e g a  k lu b a  A d ria  je  s lav il i ta l i ja n s k i  te k m o v a 
lec  S im o n e  P o n z i, č lan  m o š tv a  Z a lf D e s ire e  F ior. D ru g i je b il 
n je g o v  r o ja k  M a ss im o  la n n e t t i ,  tr e t j i  p a  S lo v en ec  J u r e  
K ocjan . N a s to p ilo  je  1 8 0  k o le s a r je v  iz  d e v e t ih  d rž a v .
H O K E J  I N  L I N E
A l lig a :  P o le t K w ins ZKB - F o rld ' 4 :2 .
N A M I Z N I  T E N I S
Ž e n s k a  A 2 lig a :  S a v o ia  - K ras ZKB 1 :5 .
N O G O M E T
E litn a  l ig a :  T rice sim o  - J u v e n t in a  4 :2 ,  V esn a  - S e v e g l ia n o  1 :2 . 
P ro m o c ijs k a  l ig a :  S a n g io rg in a  - K ras K o im p e x  1 :3 .
1 .  a m a te r s k a  l ig a :  P r im o re c  - T u rriaco  1 :0 ,  P r im o r je  
In te r la n d  - S an  L o ren zo  1 :1 .
2 .  a m a te r s k a  l ig a :  B reg  - A z z u rra  1 :0 , S o v o d n je  - C h ia rb o la  
3 :1 ,  T o r r e - Z a r j a / G a j a  0 :1 .
K O Š A R K A
C lig a :  J a d r a n  M a rk  - C o rd e n o n s  6 1 :7 1 , B or R a d e n s k a  p ro s t.  
D lig a :  B reg  M in im a x  - S a n  V ito 8 8 :8 6 ,  S o k o l C a ' d '0 r o  - 
V ille sse  8 1 :7 7 ,  P e r te o le  - K on tove l 9 7 :5 3 .
O D B O J K A
Š e s te rk e  v  v se b  m o šk ih  in  ž e n s k ih  p rv e n s tv ih  so  b ile  k o n e c  
t e d n a  p ro s te .

ga zanosa vseh, ki sode
lujejo, ne gre.
Direktor lonjerske dirke 
se je zaustavil tudi pri 
kritiki, ki so je priredi
telji često deležni, češ 
da organizirajo dirko za 
druge in ne za domače.
Odgovor se glasi, da od
borniki KK Adria po
nujajo vrhunsko tek
mo, pridobili so si 
ugled po celem svetu in 
ne nazadnje predstavlja 
ta velika pobuda pro
mocijo, mednarodno 
vizitko za vso slovensko 
manjšino. Poleg tega pa 
niso ostali lonjerski 
športni delavci doslej 
nikoli nikomur ničesar 
dolžni, vse stroške 
krijejo sami (z vse bolj 
številnimi domačimi 
in tujimi pokrovitelji) 
in torej s tem projek
tom ne bremenijo 
nikogar. Prav je torej, da se dirka 
za trofejo ZSŠDI nadaljuje in 
ostane v m ednarodnem kole
darju najpomembnejših dirk za 
amaterje tudi v prihodnje. Letos 
so spremenili njeno traso z atrak
tivno krožno progo okoli 
Lonjerja (spust po Bošketu in vz

pon po parku nekdanje svetoi- 
vanske umobolnice), tako da je 
vas, ki gosti tekmovalce, še bolj v 
središču pozornosti in da lahko 
navdušenci ob robu ceste vidijo 
večkrat in še bolje jutrišnje pr
vake.

HC

Koncert baročne glasbe z dirigentom Ferugliom

Pevska skupina 
Musicum v Rimu

D elovanje goriške pevske 
skupine Musicum je po 
navadi osredotočeno 

na projekte, zato se ime skupi
ne v glavnem le malo pojavlja 
v javnosti.
Poleg rednega delovanja, ki 
skuša najti svojo govorico v še 
kolikor toliko neobdelanih gla
sbenih žanrih, se skupina večk
rat udeležuje širših projektov 
in  sodeluje tudi z različnim i 
glasbeniki. Prav pred kratkim 
so nekateri njeni člani soo
blikovali uprizoritev Liine- 
burške variante s pevko Milvo 
in  dirigentom  Valterjem Sivi- 
lottijem.
Že več kot leto dni pa je Musi
cum  del projekta dirigenta 
Marca Feruglia, ki je združil 
glasbenike iz treh  Benečij ter 
zasnoval program baročne gla
sbe, ki ga ob pevski skupini 
M usicum izvaja tud i Colle- 
gium Apollineum, vokalno in 

strum entalna skupina, specia
lizirana v izvajanju baročne 
glasbe. Ansambel je svoj gla
sbeni program, ki so ga se
stavljali Vivaldijevi in Handlo- 
vi moteti in  psalmi, predstavil 
v različnih kom binacijah po 
celi Furlaniji Julijski krajini.
V nedeljo, 4. februarja, letos je 
ta projekt dosegel višek, ko je 
ansam bel gostoval v Rimu v 
okviru koncertne sezone 40 
koncertov v Gospodovem dne
vu (40 concerti nel giorno del 
Signore), ki jo organizira m la
dinska pastorala rimskega vika
riata v »režiji« enega izmed 
najznamenitejših sodobnih sk
ladateljev cerkvene glasbe, 
msgr. Marca Frisine.
Program koncerta je obsegal 
"rimske" m otete Antonia Vi
valdija in  Georga Friedricha 
Handla za soliste, zbor in  orke
ster. Te m otete im enujem o 
"rimske", ker sega njihov na

stanek v čas, ko sta bila oba sk
ladatelja tesno povezana z Ri
m om , saj sta oba nekaj časa 
preživela v večnem  m estu. 
Handel jih je tam  napisal, Vi
valdijevi pa so nastali pod di
rektnim  vplivom bivanja tega 
skladatelja v Rimu. Tako smo 
na rimskem koncertu, ki je bil 
v cerkvi sv. Marije in  M onte- 
santo na znam eniti Piazzi del 
popolo, slišali dva Vivaldijeva 
m oteta za glas in orkester: In 
furore iustissimae irae, ki ga je 
zapela sopranistka Annamaria 
DalFOste in  Longe, mala, um- 
brae terrores, ki ga je izvedla 
goriška altistka Romina Basso; 
drugi del koncerta pa je obse
gal Handlov motet za sopran in 
orkester Haec est regina virgi- 
num , v izvedbi sopranistke Va- 
nie Soldan, ter psalm Dixit Do- 
m inus za soliste, zbor in orke
ster, ki je bil točno pred dvesto 
leti izveden prav v isti rimski 
cerkvi, ki je znana - poleg dru
gega - , ker se v njej zbirajo 
umetniki. Handel je v tem psal
m u uporabil izredno zanimive 
in  učinkovite zvočne efekte, ki 
so v prepolni cerkvi zazveneli v 
odličnem interpretativnem po
tencialu, kar je publika nagra-

Peš po Korziki (41)

Med morjem in gorami
/ / T A  K  a kaj je s tem 

\ / l  folkom? Saj to ni 
-L V -L nič drugega kot 

mučenje na dolgi rok. Poglej, kako 
blazni so njihovi pogledi. Nič čud
nega, da lajajo kot utrgani. To je 
Guantanamo za pse," sem se re
penčil, a kaj, ko me razen Jane ni 
nihče slišal.
Ob potoku pod kmetijo sva si pri
voščila malico (vsak svoj energet
ski gel in dve vitaminski tableti) 
in s tem porabila še zadnje zaloge 
hrane. Ostala nama je samo še vo

da. Naprej je šlo nekaj časa precej 
lažje. Zaradi mikroenergetske 
bombe, pa tudi zato, ker so naju 
oranžne označbe napotile na 
širok kolovoz, ki je potekal skozi 
dolino med dvema vzpetinama. 
Dalj časa, ko sva hodila po rav
nem, bolj sva bila prepričana, da 
naju bo široka pot pripeljala vse 
do Cargeseja, saj je šla v pravi sme
ri, tako da sva ubrala kar hiter tem
po.
Malo potem ko sva šla mimo še 
enega travnika brez vsakršne sen

ce, na katerem so bile raztresene 
pasje kište (pred eno od njih je bil 
privezan celo nekaj mesecev star 
mladiček! ?), je oranžna markacija 
usmerjala v levo, na ozko stezo, ki 
je seveda vodila navkreber. Začel 
se je zadnji zaguljen klanec na 
TMM. Jani so začele kmalu po
puščati moči in vsakih nekaj ko
rakov se je ustavljala. Zaradi tega 
sem se počutil krivega in oba sva 
bila sitna.
Kot da to ne bi bilo dovolj, je bila 
steza z obeh strani vse bolj zarašče
na in robida, ki naju je praskala in 
trgala cunje, nama je še otežila že 
tako počasno napredovanje. Ko 
sva se končno privlekla na vrh vz
petine, od katere je šlo potem res

samo še navzdol, sva bila mrtva. 
Do konca izmučena in iztrošena. 
Niti toliko energije nisva imela, da 
bi si kaj rekla. Le tiho sva se lotila 
zadnjega sestopa.
V Cargese nisva vkorakala kot 
zmagovalca, ki sta v desetih dneh 
premagala slabih 140 kilometrov 
poti, predvsem pa 14.000 višin
skih metrov (vsota vseh vzponov 
in spustov), ampak prej kot sestra
dana partizana po hudi bitki. Ob 
prvem stiku z asfaltom nisva čuti
la olajšanja, ampak le bolečine v 
razbolelih okončinah in slabost. 
Bilo je grozno. Namesto da bi se 
dvignjenih glav sprehodila do 
centra, sva počasi in še naprej brez 
besed odkrevsala mimo lično 

urejenih počit
niških hišk.
Ker sva na cilj pri
spela zgodaj po
poldne, so bile 
vse trgovine še 
zaprte, pa tudi v 
restavracijah še 
niso stregli s hra
no. V prvem ba
ru sva si privošči
la skodelico tople 
kave in kos torte s 
smetano, kar 
naju je za prvo si
lo potolažilo. Po
tem sva šla na lov 
za prenočiščem,

ki sva ga našla v Hotelu de France, 
kjer je bila soba tako asketska in 
pohištvo tako razrukano, da bi 
mu bolj pristajalo ime Hotel Fa- 
ludža ali kaj podobnega. A za dva 
pohodnika, ki sta deset dni dolge 
ure hodila čez korziški drn in strn, 
je bilo vse skupaj kot v Ritzu ali 
LIolliday Innu.
Po zasluženem počitku in konk
retni "manjadi", ki sva si jo pri
pravila kar v bližini veleblagovni
ce, kjer sva nakupila vse potreb
no, sva se sprehodila skozi obmor
sko vasico, za katero je bilo očitno, 
da živi pretežno od turizma. Očit
no je bilo tudi to, da je turistična 
sezona že mimo, saj so bile ulice 
smešno prazne. Nekaj turistov sva 
sicer srečala. A bilo jih je bolj za 
vzorec. Večina barov in restavracij 
je bila nezasedenih. Trgovine s 
spominki so bile večinoma že za
prte. Nikjer vonja po zaščitnih kre
mah, nobenega drenjanja, vika in 
krika. Super!
Brez nahrbtnikov in pohodniških 
palic je bil sprehod do plaže Peru, 
kakšnih petnajst minut oddaljene 
od naselja, prav orgazmičen. S 
polnima želodcema sva lahko spet 
trezno razmišljala in šele takrat 
sva zares dojela, da imava za seboj 
velik podvig, da sva uspešno 
zaključila svojevrstno avanturo. 
Zavedela sva se, da sva na poti pu
stila del sebe, a tudi tega, da bo

TMM odslej za vedno del naju, da 
bova neizbrisljive spomine nanj 
nosila globoko v sebi.
Na tihem sva upala, da bova na 
plaži srečala Thomasa in Andreo 
ali celo Hermana in Helgo, kar bi 
bilo super, saj bi lahko skupaj pro
slavili "zmago", a se to ni zgodilo. 
Na peščeni obali je bilo samo še 
nekaj zadnjih kopalcev in prvih 
večernih tekačev.
In potem je začelo sonce 
pospešeno zahajati. Jano je kar se
sedlo na tla in začarano (kot pod 
hipnozo) je zrla v spuščajočo se 
kroglo, ki je na neki način simbo
lizirala tudi zaključek najine poti 
in počitnic. Prvič se ni zmenila za 
roje komarjev, ki so zasedli plažo 
in pred katerimi sem sam zbežal 
nazaj na cesto. Čeprav se mi je 
zdelo, da bi moral v tistem tre
nutku globoko v sebi razglabljati o 
vzvišenih temah in priti do ne 
vem kakega spoznanja ali odločit
ve, sem občutil le zadovoljstvo, ve
likansko mero pomirjenosti s sa
mim sabo in skoraj strah 
zbujajočo svobodo, ki je z vseh 
strani butala vame.
"To je to. Zaradi takih trenutkov 
je vredno živeti," sem pomislil in 
naenkrat tudi mene niso več mo
tili komarji, ki so, to sva ugotovila 
kasneje, grizli kot pitbuli.

/konec 
Nace Novak

dila z večm inutnim  aplav
zom. Dirigent Marco Fe- 
ruglio je suvereno vodil 
15-članski baročni orke
ster, pevska skupina Musi
cum in pevci sestava Col- 
legium Apollineum pa so 
sestavljali zbor, ki so ga 
bogatili tud i solistični 
vložki. Te so zapeli sopra
nistki Vania Soldan in 
Francesca Moretti, mezzo
sopranistka Claudia Vigi-

Romina Basso, alt

ni, altistka Romina Basso, teno
rist Andrea Fusari in  basist Fa- 
brizio Da Ros.
Pevska skupina M usicum je

Marco Feruglio, dirigent

tako s svojim prispevkom k te
m u nadnacionalnem u projek
tu vtisnila tudi slovenski pečat 
in zagotovo obogatila svoje gla
sbene izkušnje. Fantje pa po 
potovanju v Rim, ki je bilo se
veda tudi odlična m ožnost za 
ogled prelepih m estnih  zna
m enitosti, ne mirujejo, saj so 
že startali s snem anjem  
zgoščenke z renesančno glasbo 
Iacobusa Gallusa, Johna Dow- 
landa in Henryja Purcella. Več 
o tem in ostalih projektih ter 
sami skupini si lahko ogledate

na njihovi spletni strani 
www.psmusicum.com.
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SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE Premiera: Svinjak

Zapletena Pasolinijeva 
razpredanja misli
Zaradi estetskih izbir 

umetniškega vodje Marka 
Sosiča, ki niso zmeraj v 

sozvočju s sedanjo igralsko 
zmogljivostjo ansambla Sloven
skega stalnega gledališča, se je 
na odru Kulturnega doma v Tr
stu znašlo tudi delo pisatelja in 
režiserja Pier Paola Pasolinija 
(Bologna 1922 - Rim 1975), ki 
ga poznam o kot zagonetno 
osebnost, razmišljujočega člo
veka, plavajočega proti toku. V 
petek, 2. marca, je, sodeč po do
bro zasedeni dvorani (so jo na
polnili starši in sorodniki ljubi
teljskih izvajalcev?), vzbudila 
veliko pozornosti slovenska 
praizvedba njegovega dela 
Svinjak (Porcile, 1969), v prevo
du Miklavža Ko melj a. Režijske 
vajeti je upravljal dober pozna
valec Pasolinija, hrvaški režiser 
Ivica Buljan (1965) z ostro, 
širokogrudno spektakelsko 
roko, ki pa ni docela zmogla do
seči ciljev, ki si jih je verjetno za
stavila, kljub tehtni pomoči sce- 
nografinj Anuse Castiglioni in

Giulie Bonaldi, ki sta odrsko 
ozadje opremili z veliko "iluzio
nistično" sliko padanja teles, 
oder sam pa z bogatim tepihom 
in stoli, pa tudi z zemljo, smr
dečo po gnoju, s smetmi in od
padki vseh vrst ter celo s stajo, v 
kateri sta se sprehajala dva lepo 
rejena prašiča. Tako je bila vsaj 
zunanja podoba Pasolinijevega 
Svinjaka dovolj zgovorna. Čas 
dogajanja, nem irna šestdeseta 
leta v postnacistični Nemčiji, so 
dobro uokvirjali kostumi Ane 
Savič-Gecan, odslikavajoči bo
gato malomeščansko nečim r
nost, pa tudi hipijevsko mladi
no, ki naj bi s svojimi protesti 
preusmerila svet. Slednji pa je 
ostal trdno v oblasti starih in 
novonastalih mogotcev. Taka 
sta industrijec, oče glavnega 
protagonista Juliana, in njegov 
novi poslovni partner, nekdanji 
nacist, ki si je s plastičnim pose
gom spremenil obraz, da ne bi 
bil prepoznaven. Kameleonsko 
preobražen je lahko nem oteno 
zaživel kot industrijski veljak

novega kova. Ko proslavljata 
svoje novo zavezništvo, skupi
na kmetov pride poročat, da so

bezenski navezi. Fant je pač pro
padel, ker "vsaka družba požre, 
pogubi svoje neubogljive 
otroke, a tudi tiste, ki niso niti 
ubogljivi niti neubogljivi", kot 
pravi Pasolini. Povedana je gro
bo poenostavljena vsebinska 
nit Svinjaka, ki je v enajstih pri
zorih prepreden z neštetimi fi
lozofskimi premlevanji, s kate
rimi se sooča tudi današnja

r

Juliana požrli prašiči v samotni 
staji sredi polj, kamor je mlade
nič pod večer tako rad zahajal, 
ker je ljubil v mrak ovito naravo 
in je bil s svinjami v posebni lju

družba, in  je poln sim bolnih 
znakov, pa tudi nekaterih že 
preživelih pojavov, ki sodijo v 
preteklost in se zdijo kot neka 
anahronistična nostalgična no

ta.
Odrska postavitev Svinjaka je 
zahteven podvig, ki ga je režiser 
Buljan skušal čim  bolje 
udejanjiti, a je m oral dramo 
graditi s tem, s čimer je razpola
gal. Pri tem  sta mu bila v naj
večjo pom oč Vladimir Jurc in 
Maja Blagovič, ki sta izrazito 
začrtala preračunljive življenj
ske in  značajske poteze svojih 

likov. S svojo 
klovnsko pri
sotnostjo so 
prizore razgi
bali Nikla Pe
truška Pani- 
zon, Massimi- 
liano Borghesi 
in Jose kot gle
dališka druži
na. Svoje je pri
speval tudi ki
tarist Andraž 
Polič. Prisotno
st vrste amater
skih gostov in 
pevcev
Mešanega mla
dinskega zbora 
Trst pod vodst
vom Igorja Zu- 
bina je s 
petjem  in ko

reografskimi gibi Tanje Zgonc 
nedvom no napolnila sceno, a 
ni mogla prikriti interpretacij- 
skih vrzeli. Te so zevale tudi pri 
Primožu Forteju-Julianu in Lari

Komar, ki se je tokrat prvič 
srečala s pom em bno vlogo. Le- 
tej, kljub nedvom nim  vrlinam, 
ki jih nosi v sebi, ni bila kos. Če 
je tako zagonetno delo že mora
lo na tržaški oder, naj bi se vsaj 
izrisalo z bolj močnimi igralski
mi obrazi (a finance tega goto
vo ne dovolijo!). Sicer pa je bila 
na splošno premierna publika 
gotovo nasprotnega mnenja, saj 
je namenila predstavi dolgotraj
no ploskanje in se o njej pozitiv
no izrazila.
Te dni so potekali v Trstu tudi 
dnevi Pier Paola Pasolinija kot 
skupna pobuda SSG Trst, Bo- 
nawentura - Gledališča Miela, 
Kina Ariston in  Kulturnega 
društva II nodo. S tem so orga
nizatorji hoteli zabeležiti Paso- 
linijev rojstni dan (5. marec) in 
premiero Svinjaka. V sredo, 28. 
februarja, je bila v gledališču 
Miela večerna in nočna projek
cija Pasolinijevih filmov Svinjak 
(Porcile) in Salo' ali 120 dni So
dom e (1975), oba v režiji av
torja, v soboto, 3. marca, je bil v 
SSG poklon igralki Lauri Betti s 
projekcijo videodokumentov, v 
ponedeljek, 5. marca, pa v gle
dališčih Miela in Ariston večer
na in nočna projekcija filmov 
Pasolini prossimo nostro v režiji 
Giuseppa Bertoluccija in Uccel- 
lacci e uccellini v Pasolinijevi 
režiji.

Iva Koršič

Sporočila za tisk
Predsednik SSO čestita stranki SSk
Deželni predsednik  Sveta slovenskih organizacij dr. 
Drago Štoka je, ob sprejetju novega deželnega volilnega 
zakona v deželnem  svetu FJK, v katerem  je  vključen 
evropski m odel za o la jšan o  izvolitev p redstavn ika  
Slovenske skupnosti, izrekel veliko zadovoljstvo s  tem 
dejanjem , ki pom eni ne sam o  uspeh  predstavnikov 
narodne stranke, am pak  vsega n ašega  slovenskega 
prebivalstva v zamejstvu. Štoka je  nadalje izrekel iskrene 
čestitke deželnemu vodstvu Slovenske skupnosti, v prvi 
vrsti deželnem u svetniku Mirku Špacapanu, ki si je  v 
deželni zbornici neu trudno  prizadeval za odobritev 
om enjenega volilnega zakona z evropskim modelom, ter 
deželnem u tajniku Damijanu Terpinu, ki je  v zvezi s  tem 
odigral med strankam i, posebej z Marjetico, odločilno 
vlogo. Po sprejetju tega volilnega zakona pa čaka sedaj 
vodstvo SSk veliko dela, saj bo morala postati vse bolj 
zbirna stranka vseh Slovencev v deželi FJK, s e  opirati na 
civilno družbo in na vse ljudi dobre volje, ki v srcu mislijo 
p redvsem  s lovensko  in bodo m ora le  tak o  njihove 
idološke, politične in druge težnje te r koristi stopiti v 
ozadje. Stopam o proti novi Evropi, zato je  volilni evropski 
model za olajšano izvolitev narodnega predstavnika v 
deželni svet v tem trenutku zelo primeren za našo deželo 
in v korist celotnemu slovenskemu prebivalstvu, ki živi na 
tem  teritoriju . Končno p red sed n ik  Š toka izreka š e  
zadovoljstvo, da bo na podlagi tega volilnega zakona 
om ogočena nadaljnja p riso tnost s tran k e  S lovenska 
skupnost v deželnem zboru, kjer nastopa že nad 4 0  let.

Afera o zdravstvenih izkaznicah
V petek , 9. m arca, bo S lovenska sk u p n o s t izročila 
zdravstvene izkaznice Deželi. Dokumente z nepravilno 
napisanimi imeni in priimki Slovencev v Italiji je  stranki 
prineslo skoraj tristo občanov. Odbornik Pecol Cominotto 
bo ta  dan sklical sejo z vsemi, ki so  se  zavzeli za rešitev 
problem a, da jim izroči vso dokum entacijo , ki jo  je  
deželna uprava do d an es  imela s  pristojnimi uradi in 
m in is trs tv i, vk ljučno  z zadn jim  p ism om , ki ga je  
p redsednik  llly pred kratkim naslovil na agencijo za 
dohodke, v katerem zahteva, naj se  končno nekomu da 
naloga, da zadevo popravi.

Podpora Terpinu in Špacapanu
G oriško p o k ra jin sk o  ta jn iš tv o  s t r a n k e  S lo v en sk a  
sku p n o st in n jene goriške občinske sekcije izrekajo 
popolno podporo deželnem u tajniku SSk Damijanu 
Terpinu in deže ln em u  svetn iku  Mirku Š p a c a p a n u . 
Terpinu gre podpora prvič v zvezi z njegovim odgovorom 
deželni svetnici LD Tamari Blažina, drugič glede na 
nerazumljive in tudi dokaj plitve napade predstavnika 
K o m u n is tič n e  p re n o v e  Igo rja  K o c ija n č ič a  te r  
predstavnikov LD Igorja Dolenca in Fabija Omera. V 
Terpinovem odgovoru na nedeljski poseg Blažinove ni 
zaznati nobenega nesprejem ljivega tona, tem več so 
navedeni razlogi v skladu z dejstvi in s  trenutno deželno 
politično situacijo. Če pa je  ton nekoliko odločnejši, pa je 
zato, ker to zahteva potreba po jasnosti, ki ga širšem u 
občinstvu sk u ša  zam egliti ravno nedeljsko  p isan je  
deželne svetnice LD.
Stranka z vso odločnostjo zavrača vse slabonam erne 
obtožbe, ki letijo na račun evropskega modela, češ da 
uvaja razlike m ed Slovenci, ne spoštu je  političnega 
pluralizma in povzroča etnične delitve. Če bi bilo to res, 
bi gotovo ta  ne postal evropski model, kajti današnja 
Evropa je  na to  skrajno  pozorna. Ravno nasprotno,

Evropa se  zavzema za čim širšo predstavništvo narodnih 
in jezikovnih skupnosti. Zato taki populistični slogani 
nimajo v današnjem  kontekstu nobene osnove. Morda 
so  jo imeli v času  t.i. Internacionale, vendar to s e  je 
zaključilo  v letu 1 9 5 3 , z znanim i posled icam i, š e  
posebno pri nas, kar je  tudi zgodovinsko dokazano. Kaj 
pa je  s  političnim pluralizmom znotraj manjšine, ko gre 
za parlam ent? Sam a specifičnost naše  dežele in volilni 
program Demokratičnega zavezništva pa gresta v drugo 
smer. Predstavništvo za Slovence v deželi FJK ima svojo 
trdno civilno in pravno podlago sam o na zagotovljenem 
sam ostojnem , narodnem  nastopu v deželnem svetu. In 
to v tem  trenutku najboljše, čeprav ne v popolnosti, 
izpolnjuje evropski model. Vsako drugo oklevanje nam 
prinaša sam o dodatno poplitvitev in popuščanje glede na 
naše  tem eljne pravice. To je  danes vsem zelo očitno, od 
nastopov predsednika Napolitana, pa do vseh poizkusov 
zavlačevanja g lede  parite tnega  odbora, av tonom ne 
sekcije na konservatoriju Tartini ter vračanja narodnih 
domov, da o izvajanju zaščitnega zakona 38  sploh ne 
govorimo. Odločno zavračam o tudi očitek po etnični 
delitvi. Ali ta  očitek pomeni, da so v LD proti slovenskemu 
političnemu nastopu? Ali so  pred tem  v zadregi? SSk je 
prepričana, da sam o vsestransko  priznanje narodne 
specifičnosti, tudi v političnem nastopanju, lahko dopolni 
neko demokratično delovanje, tako politične koalieje kot 
institucionalnega organa oz. ustanove. Ne nazadnje, če 
bi sledili očitku glede etnične delitve, potem ne bi bilo 
pravilno zahtevati, naj Slovenija um akne zagotovljeno 
izvolitev ita lijan skega  in m ad ža rsk eg a  p o slan ca  v 
Državnem zboru! Goriško pokrajinsko tajništvo in goriške 
o b č in sk e  sek c ije  so  v zvezi s  po tekom  dogodkov, 
povezanih z novim deželnim volilnim zakonom, solidarne 
tako z deželnim tajnikom Damijanom Terpinom kot z 
deželnim svetnikom Mirkom Špacapanom . Še enkrat pa 
odločno  zavračajo  o p o rtu n is tičn a  zav lačevan ja , ki 
narodnem u predstavništvu  v deželnem  svetu  sam o 
mečejo polena pod noge. V kolikor bi evropski model v 
deželnem svetu propadel, pa si bodo goriško tajništvo 
s tra n k e  in n jen e  sek c ije  p rizadevali, d a  s e  sproži 
p o s to p e k  po p rav n i uve ljav itv i z a g o to v lje n e g a  
predstavništva za slovensko narodno skupnost. /  SSk - 
Goriško pokrajinsko tajništvo, Sekcija SSk - Gorica, 
Sekcija SSk - Števerjan, Sekcija SSk - Sovodnje ob Soči, 
Sekcija SSk - Doberdob

Izvršni odbor SSO o zaščitnem zakonu
Svet slovenskih organizacij je  na seji dne 14. februarja v 
T rstu  iz č rp n o  o b ra v n a v a l p ro b le m a tik o  z a s to ja  
uveljavljanja zaščitnega zakona. 10 je ocenil kot pozitivno 
zanim anje vlade za problematiko slovenske manjšine v 
Italiji, ki je  v zadnjem m esecu sprejela na svojih treh 
ministrstvih predstavnike krovnih organizacij in pokazala 
z a v z e to s t  za r e š e v a n je  d o lo č e n ih  m a n jš in s k ih  
problematik, a obenem  je  bil mnenja, da je  zavlačevanje 
z im e n o v a n je m  č la n o v  p a r i te tn e g a  o d b o ra  in z 
uveljavljanjem zakona 38  nesprejemljivo. SSO je  opozoril 
tudi, da bi bili morebitni dodatni poskusi zavlačevanja z 
uresničevanjem  zakona 3 8  težko razumljivi. Nato je 
izvršni odbor SSO-ja pozitivno ocenil dejstvo, da načrti o 
realizaciji uplinjevalnikov v Tržaškem zalivu propadajo. 
SSO je  bil nam reč med prvimi, ki se  je  javno izrazil proti 
takim posegom, ki bi imeli nedvomno negativen vpliv na 
naš teritorij, pozitivnih učinkov pa jih naše  prebivalstvo 
ne  bi z a z n a lo . Zelo p o z itiv n a  je  bila tu d i o c e n a  
ustanovitve Inštituta za slovensko kulturo v Benečiji.

Svet slovenskih organizacij

Seja izvršnega 
odbora

N a zadnji seji izvršnega odbora Sveta 
slovenskih organizacij-SSO, ki je po
tekala na sedežu v Čedadu, je pred

sednik Drago Štoka seznanil odbornike z vse
bino pisma, ki ga je pred kratkim poslal pred
sedniku italijanske Republike, Giorgiu Napo- 
litanu, s prošnjo, "da vzame v pozitiven pre
tres našo željo in naše upravičeno pričako
vanje, da se žrtvi fašističnega režima, 
kulturnem u goriškemu javnemu delavcu, 
Lojzetu Bratužu, podeli postum no odliko
vanje in ga prizna kot svetlo žrtev dvajsetlet
nega etničnega čiščenja med Slovenci na Go
riškem in na celotnem teritoriju, kjer živi slo
venska narodna skupnost v Italiji". V zvezi s 
tem je goriški predsednik, Janez Povše, po- 
drčrtal nepričakovan uspeh in odziv nedavne 
proslave, preko katere se je v Gorici sloven
ska narodna skupnost spomnila na 70-letni- 
co mučeniške smrti kulturnega delavca Lojze
ta Bratuža.
Na interpelacijo, ki ga je pred nedavnim na 
Ministrstvo za zunanje, notranje zadeve in za 
komunikacije oddal italijanski poslanec Anto
nio Borghesi, in v kateri slednji trdi, da re

zijansko narečje ni slovenskega izvora, se 
je navezal videmski predsednik Giorgio 
Banchig. Gre za nasprotovanje, ki se pri
družuje obširni močni ofenzivi proti slo
venskemu življu s strani vidnih predstav
nikov raznih ustanov, ne nazadnje pred
sednika Videmske pokrajine Marzia Stras- 
solda in na račun slovenske skupnosti v 

Videmski pokrajini ter predvsem v Reziji, kjer 
je slovenska manjšina bolj izpostavljena. 
Odborniki so se soglasno zavzeli, da bi ta pro
blem postal vsemanjšinski, in poudarili, da 
so blizu ljudem, ki se borijo za svojo rezijan
sko in slovensko istovetnost, ter podčrtali po
trebo po upiranju silam, ki jim od parlamen
ta do pokrajine povzročijo veliko neprijetno
sti in zaskrbljenosti.
Odborniki so nato izrazili svoje zadovoljstvo 
programski komisiji RTV - Slovenije, ki je ime
la za koristno imenovanje za odbornike pred
stavnikov slovenske manjšine Marjana Terpi- 
na in Jurija Paljka ter jim vnaprej želela 
uspešno delo. Prav tako je izvršni odbor izra
zil zadovoljstvo s priznanjem, ki ga je za svoje 
javno politično delo prejel deželni tajnik Slo
venske skupnosti Damijan Terpin.
Na seji se je med drugim razpravljalo tudi o 
Paritetnem odboru, o odnosih s Slovensko 
kulturno gospodarsko zvezo-Skgz in o pravkar 
zaključenem roku razpisa Urada za Slovence 
v zamejstvu in po svetu za finančno podporo 
avtohtoni slovenski narodni skupnosti v za
mejstvu v letu 2007.

Ob sprejetju novega deželnega volilnega zakona

Cas izkristalizira resnico

Z e več časa smo lahko spremljali 
prizadevanja dr. Mirka Špacapana, 
deželnega svetnika SSk, za sprejetje 

novega volilnega zakona po vzorcu 
evropske norme, da bi prišlo do izvolitve 
Slovenca v deželni svet; po evropski norm i 
naj bi tako slovenska manjšina dobila 
zagotovitev sedeža v deželnem svetu. Ker 
pa najbrž res ni nihče prerok v lastni 
deželi, ovir za to ni manjkalo in najhujši 
boj je tisti, ki se odvija pred domačim 
pragom.
Danes se z deželnim svetnikom Mirkom 
Špacapanom veselimo uspeha. Potrebo po 
uveljavitvi Slovencev oziroma slovenske 
narodne skupnosti v deželi Furlaniji 
Julijski krajini so doumeli tudi zastopniki 
nekaterih italijanskih političnih strank, 
celo tistih, ki so desničarsko usmerjene, in 
so tako podprli Špacapanov predlog.
Časi se spreminjajo, avtohtone narodne in 
jezikovne skupnosti vedno bolj 
pridobivajo pom en in se utrjujejo, kljub 
poskusom vsiljevanja kulturnega 
relativizma, nadetničnega političnega 
gledanja in delovanja in drugih 
"naprednih" miselnosti, kot da so narodi, 
narodni jeziki in kulture res le rezultat 
družbenih procesov samo kakega

desetletja. Narodi 
so se oblikovali v 
dobrem in 
slabem skozi 
dolga stoletja 

prek zapletenih zgodovinskih, družbenih, 
kulturnih, duhovnih in jezikovnih 
dejavnikov, ob katerih se je ustvarjala v 
posameznikih in skupnostih zavest o 
pripadnosti.
To je neizpodbitna zgodovinska in 
antropološka resnica, pa naj se tako 
oblikovane skupnosti imenujejo rodovi, 
plemena, ljudstva ali narodi oziroma 
narodnosti. Na določenih naselitvenih 
prostorih so si skupnosti utrdile svoje 
naravno bivanjsko in kulturno okolje. Zato 
je prizadevanje za ohranitev in uveljavitev 
teh popolnom a naravno in zgodovinsko 
utemeljeno. Skrbeti za živo delovanje 
lastnega naroda ali narodnosti je tudi znak 
civilizacijske zrelosti, zlasti še, ko na noben 
način ne ogroža svojega soseda.
A naša narodna zgodovina nas opozarja, 
da so si bila politična in narodna gledanja 
ter pojmovanja nasprotujoča tudi v 
preteklosti. Zgodovina pa le počasi privede 
do resnice in razsodbe, čas šele 
izkristalizira resnico. Spomnimo se 
Prešernovega časa, koliko truda in boja je 
imel s sodobniki, posebno s sonarodnjaki, 
pa nam  je le nazdravil: "Bog našo nam 
deželo, Bog živi ves slovenski svet!”

Rudica Požar



Priloga Novega glasa dne 15. marca 2007 - Odgovorni urednik: Jurij Paljk 
Prilogo je pripravilo misijonsko središče iz Gorice

P rosim 
da bi povsod 

v Afriki 
bratomorne 
in bi se rane 
te celine zaceli 
da bi utrdili 

pota sprave, 
demokracije 
in razvoja.

Iz poslanice Urbi et Orbi Benedikta XVI. za  Božič 2006

NADŠKOFOVA POSLANICA

Nadaljujemo, da postanemo 
vedno bolj Cerkev

N avdušenje, ki ga izžareva 
poročilo ob odprtju 
dveh novih cerkva v  na
seljih Djebonoua in Ka

mi, je brž zaznavno v zapisu 
msgr. Baldasa ter v slikah, ki 
pričajo o prisotnosti naših du
hovnikov "Fidei donum ", laikov 
ter vernikov na Slonokoščeni 
obali.
Veselje, ki sije z  obrazov prisot
nih, zgovorno priča o hvaležno
sti, navdušenju nad razpoložlji
vostjo in dejavno zavzetostjo na
še škofije. Gospod Giuseppe Bal- 
das se v svojem uvodniku spra
šuje: ČEMU NADALJEVATI? In 
njegov odgovor se naveže na po
trebo po sodelovanju z ostalimi 
sestrinskimi afriškimi Cerkvami, 
zato da z  njimi delimo našo vero. 
Ne moremo se namreč ne zavze
ti za to pobudo, a pod pogojem,

da vsebuje misijonsko sodelo
vanje med škofijama Bouake in 
Yamoussoukro ter našimi kr
ščanskimi občestvi odgovorno 
zavzetost pri nas.
Vsak krščenec ima namreč nalo
go, da oznanja evangelij: duhov
niki "Fidei donum, redovnice 
"Božjeprevidnosti", redovniki in 
redovnice, ki delujejo po svetu, 
ter laiki, ki se podajo po misijo
nih in dajo na razpolago lastne 
sposobnosti. A vsi ti ne morejo o- 
praviti tega, kar je dolžnost vsa
kega izmed nas. Od nas se priča
kuje, da vztrajamo pri misijonski 
uravnanosti, ko gre za vzgojo kri
stjanov. Misijonarji smo, v  ko
likor se s Kristusom hranimo in 
smo vanj zaljubljeni. Brez tega 
osebnega odnosa namreč preti 
našim skupnostim nevarnost, da 
občutijo misijonsko poslanstvo

le ko t neko nadaljevanje solidar
nostnih akcij ali celo kot dobro
delno pobudo.
Misijonska naravnanost mora bi
ti torej glavno načelo, po kate
rem bomo oblikovali in posto
pno prenavljali življenje v naših 
občestvih. Tega se spominjamo 
ob začetku novega postnega časa, 
ki nas predvsem nagovarja, da 
smo misijonarji v  svojem okolju, 
m ed domačimi zidovi. Bouake 
in  Yam oussoukro seveda 
potrebujejo našo gm o tn o  p o 
moč. Še bolj pa je potrebno, da 
zaznajo delovanje naše škofije 
njim  v  prid ko t izraz življenja 
sestrinske Cerkve, kjer dom uje  
in  se vzgaja občestvenost. In  
denar, k i ga pošiljamo, je znak  
večje zrelosti v  veri ter m i
sijonske ozaveščenosti, kateri 
je čisto jasno, da lahko rastemo

samo skupno - tu in  
tam - ali skupaj pro
pademo. Ljubezen, ki 
nas veže s Kristusom, 
je ista v  Italiji in  v  
Afriki. Upam si trditi, 
da im a večjo svežino  
tam, kjer se Kristus 
oznanja prvikrat.
A vendarle gre za 
eno tno  ljubezen, ki 
mora zacveteti tako v  
nas ko t v  njih in se je 
naučim o v  "šoli" 
evangelija.
Zato izročam m isi
jonski postn i čas pri
prošnji Marije, k i se 
časti tako na Sveti 
Gori, ko t na Barbani 
in  v  svetišču "Naše 
Gospe m iru"  (v m e
stu Yamoussoukro). 
Gospod naj blagoslo
vi delo naših obče
stev in naj da rast n o 
vim  d u h o vn im  p o 
klicem, da se bo na
daljevalo m isijonsko  
delovanje naše Cerk
ve.

fDino De Antoni
nadškof - m etropolit

Nadaljevati... zakaj?

P o 34-le tn i d irek tn i p riso tn o sti 
na  S lonokoščeni obali (saj sm o 
tam  odprli m isijonsko  p o s to ja n 

ko Kossou 8. jan u arja  1973) se m ogoče 
vprašu jem o, čem u od p re ti nov  m isijon  
v kraju  D jebonoua. To se je zgodilo  v 
nedeljo , 28. januarja  letos, ko je novi 
nadškof m esta  Bouakč m sgr. Paul Si
m eo n  A houanan  Djro kanonsko  pov 
zdign il D jebonoua  v župnijo .
O dgovor je lahko sam o eden, da vero 
delim o in  po njej sodelu jem o z d rugim i. 
Včasih po d v o m im o  o v red n o sti in  p o 
treb n o s ti m isijonskega delovanja, kot bi 
to  b ilo  nekaj neobveznega in  n eo b h o d - 
no  po trebnega .
M ajhne in  velike težave, ki jih  m ogoče 
im am o kot posam ezn ik i ali kot skup
nost, lahko  zam eglijo  zadolžitev, ki nam  
jo je izročil sam  G ospod, ko je rekel: 
"Pojdite  po vsem  svetu, oznan ja jte  
evangelij in  krščujte v im en u  O četa in  
Sina in  sv. D uha". M ogoče n am  p ri
m an jku je  prave radosti v oznan jevan ju

vesele novice, už itka  pri oprav ljan ju  d o 
b rih  del, kar pa najprej zadovolji nas sa
me.
Te m isli so se m i še bolj razjasnile , ko 
sem  se vračal z b lagoslov itve cerkve v 
kraju Kami in  m e je g. Flavio peljal 
naokrog  po m isijo n u  M orofe, da sem  si 
og ledal osem  skupin , ki so im ele kate- 
hezo. Pet skup in  so sestavljali m lad i, 
dve m lad in c i in  eno  odrasli, skupno  
okrog 150 oseb. Bila je sobota  p o p o ld n e  
in  tem p era tu ra  je dosegla 36 stop in j. A 
v seen o  so b ili ti  ljud je  ta m  v želji po 
o d k riv an ju  resn ice  in  n aše  vere.
Če bi m i ne  delo v a li ta m  in  tu d i na  
m is ijo n u  D jeb o n o u a , k jer je začel p red  
k ra tk im  g. M ichele  S tev an a to  svojo n o 
vo m is ijo n a rsk o  službo  o b  p o m o č i g. 
G abrie la  C im poesu ja , b i tis ti in  d ru g i 
ljud je  ne  im e li m o žn o sti, da  sp o zn a jo  
in  vzlju b ijo  p ravega Boga.

msgr. Giuseppe Baldas 
ravnatelj škofijskega 

misijonskega središča
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Djebonoua je praznoval
Blagoslovljena cerkev goriškega misijona

M nožica ljudi, ki se je v več 
kilometrov dolgi koloni 
vila ob koncu državne 

ceste, seveda peš in v isto smer, je 
pričala, da so vsi nam enjeni v naselje 
D jebonoua na odprtje in blagoslov 
nove cerkve. Za nekoga, ki podobnih 
trenutkov, kot se je dogajal v 
nedeljo, 28. januarja letos, še ni 
doživel, zveni poročilo o prazniku 
m orda pretirano. Že nekaj podatkov 
pa to utemeljuje in kaže na 
izjemnost dogodka, saj je kar 2.500 
ljudi sodelovalo pri več kot 
štiriurnem  bogoslužju.
Posebnost praznika je predstavljala 
tudi uradna prisotnost vojakov OZN 
(iz Maroka, Bangladeša in  Senegala), 
ki imajo v kraju D jebonoua svojo 
postojanko, in to le par metrov daleč 
od upornikov.
Ko se pripelješ po eni od toliko 
strm in državne ceste, že od daleč 
opaziš m ogočno zgradbo nove 
cerkve, in  to kljub zameglenosti 
zaradi puščavskega vetra 
"harm atana". Načrtoval jo je

videmski arhitekt Leonardo Miani, 
zgradili pa krajevni delavci pod 
vodstvom misijonarja g. Paola 
Zuttiona. V zadnjem času so jim 
prostovoljno pomagali tudi naši 
furlanski prostovoljci (glej zgornjo 
sliko), ki so opravili razne končne 
posege. Dela so bili začeli že v letih 
2000 in 2001, a so bila nato 
prekinjena zaradi državljanske vojne. 
Vojaška godba, ki v Afriki nikoli ne 
manjka ob velikih praznikih, 
sprejema množico, povabljence, 
predstavnike oblasti.
Ko pride nadškof iz mesta Bouake, 
msgr. Paul Simeon Ahouanan Djro, 
se bogoslužje začne ob prisotnosti 
m nogih duhovnikov, redovnic in 
predstavnikov drugih verskih 
skupnosti. Posebna liturgija 
predvideva blagoslovitev sedeža, 
am bona in maziljenje z oljem kolon 
ter oltarja. G. Paolo Zuttion 
predstavi ureditev cerkve in njene 
značilnosti. Trije so predeli stavbe, ki 
se stikajo proti oltarju, kar bo za 
navadna bogoslužna srečanja. Trije

ločeni prostori se bodo lahko v n o 
tranjosti povezali za večja prazno
vanja, kot je bilo odprtje. Novokr- 
ščence, ki se bodo želeli pridružiti 
cerkveni skupnosti, bo sprejemal 
poseben krstni kamen z možnostjo 
potopitve v blagoslovljeno vodo. V 
notranjosti cerkve je tudi posebna 
kapela naj svetejšega.
Bolj visoko se širi veliko barvno 
okno, na katerem kraljuje Marija 
kraljica m iru, in to v krajih, kjer 
pravi mir še ni zavladal. Nad 
oltarjem so postavljeni veliko 
razpelo in kipi štirih svetnikov. To so 
sv. Luigi Scrosoppi, ki spominja na 
pobudo delovanja njegovih redovnic 
"Božje previdnosti" na Slonokoščeni 
obali, sv. Terezija Deteta Jezusa, kot 
zavetnica misijonov, pa še sv. Anton 
Padovanski (ki se posebno časti v 
Romuniji) in sv. Krištof. Cerkev se 
nam reč nahaja nedaleč od državne 
ceste.
Ob koncu maše preberejo dekret, s 
katerim je ustanovljen novi misijon, 
ki m u župnikuje g. Michele

Stevanato, dolgoletni župnik v kraju 
Nimbo. Za pom očnika m u je g. 
Gabriel Cimpoesu iz Romunije - 
škofija lasi - in to v upanju, da bo čez 
kako leto postal D jebonoua prvi 
rom unski misijon "fidei donum " v 
Afriki.
Nato spregovori ravnatelj goriškega 
Misijonskega središča g. Giuseppe 
Baldas, ki zastopa tudi opravičeno 
odsotnega nadškofa Dina De 
Antonija in prebere njegovo 
sporočilo. Dom ačem u škofu in 
celotni škofiji mesta Bouake ponudi 
izgradnjo cerkve ali kapele na 
področju njihove škofije. Kajti prvo

srečanje naše goriške škofije z Afriko 
pred 37 leti se je zgodilo v kraju 
Manikro, ki spada prav v škofijo 
Bouake.
Znak povezanosti bo predstavljala 
tudi katoliška osnovna šola z vrtcem, 
ki se bo gradila v kratkem prav v 
Djebonouaju s prispevkom goriške 
organizacije "Onlus Cav. Rosario 
Vizzari".
Ob koncu slovesnosti je vojaška 
godba zaigrala z novim zagonom. 
Morda so jo spodbudile obveze za 
nove gradnje ali naraščajoče 
navdušenje 2.500 prisotnih na 
prazniku.

V 34 -le tn em  m is ijo n 
skem  d elovan ju  na  
Slonokoščen i obali je  

goriška škofija zgradila skoraj 
štirideset cerkva in  kapel. O k
rog dvajset jih  je  bilo v  sklopu  
m isijona Kossou in  zadnjo  od  
teh sm o  po sta v ili in  b lago
slovili v  kraju Allayaokro 18. 
februarja 2005. Takrat sm o  
m isijon  prepustili oskrbi do
m ače duh o všč in e . Na m i
sijo n sk i p o s to ja n k i N im b o -  
Bouake je  go tovo  najvažnejša  
cerkev  sv. Petra Cocolina. 
Blagoslovil pa jo  je  n a d ško f p. 
A n to n io  Vitale B om m arco  
30. novem bra  1986. leta.
V  za d n jem  času je  n o v i m i
sijonar M oro fe  d o b il svo jo  
prvo  cerkev v  vasi Kami. Stav
bo je  načrtoval arh itek t Leo
nardo M ian i in  je  bila p o 
stavljena na m estu  nekdanje  
kapele, k i je  posta la  docela  
prem ajhna  ter so jo  zato p o 
rušili. N o v  bo g o slu žn i p ro 
stor je  posve til in  ga izročil v  
uporabo za verske po treb e  
sam  š k o f  iz  m esta  Yam ous- 
soukro, m sgr. Joseph  Ake, 
dne 27. januarja letos. Bogo
služje je  trajalo kar tri ure in  
dvajset m in u t. Zdelo se bo, da 
se ponavljam o, a veliko  je bi
lo  navdušenje  kristjanov ka- 
tehum enov, som išljen ikov  in  
kar dveh  p evsk ih  zborov, ki 
so z  m n o g im i p e sm im i  
oblikovali obred in  k  n jem u  
pritegnili prisotne.
M ed  m ašo  je  bila tud i poroka

Joahim  želel posta ti kristjan, 
ko  so odprli prvo  kapelo. Tak
rat sta se poročila n jeg o v  oče 
in  m ati. A m isijo n a r m u  je  
rekel: “Nisi še pripravljen na 
krst. Prejel ga b oš in  se boš  
obenem  cerkveno poročil, ko  
bo zgrajena nova  cerkev  in  
večja od  te ." To se je  zgodilo  
v  soboto, 27. januarja letos. 
N o vi š k o f  m esta  Yam ous- 
soukro je  v par m esecih , od
kar vodi škofijo, obiskal p o 
dročje okrog našega bivšega 
m isijona Kossou in  se je  zelo  
p o h v a ln o  izrekel o m is ijo n 
ski p r iso tn o sti goriške n a d 
škofije. Videl je  nam reč, ko li
ko  cerkva in  kapel je  bilo  p o 
stavljenih  naokrog v  tridese
tle tn em  delovanju. Na verski 
slovesnosti se je  zvrstilo  več  
govorn ikov: krščanski stare
šina, žu p n ik  g. Flavio Zanetti, 
m sgr. G iuseppe Baldas k o t  
p red sta vn ik  naše ško fije  in  
tud i g lavni upravitelj dežele  
Yam oussoukro, k i je  p o  izvo 
ru iz  Kamija. Vsi so poudarili 
važno  in  n en a d o m estljivo  
vlogo  naše goriške m is ijo n 
ske priso tnosti v tem  predelu  
S lonokoščene obale tako se
daj k o t  v  preteklosti.
C erkev  v naselju  Kam i sta v  
g lavnem  financirala zakonca  
A nna Maura in  Luigi Gasser, 
k i je  bil nečak  škofa Luigija 
Fogarja. V  svo ji oporoki sta 
n a m reč  želela g m o tn o  p o d 
preti posebej m isijonsko  de
lovanje goriške škofije.

DAN VESEUA N A  M ISIJONU M OROFE'

Tudi Kami ima svojo cerkev
Obred je vodil novi škof mesta Yamoussoukro

katehista  Joahim a in  njegove  
žen e  Pavline. Znano je, kako  
so cerkvene p o ro ke  v  A friki

redke, tudi m e d  kristjani, ce
lo  m e d  sam im i katehisti. Za
to je  bilo  slavje zares m og o č

n o  in  popo lno .
M isijonar g. Flavio Zanetti, ki 
je  resn ično  duša vsega delo

vanja na m isijonu  - tako d u 
hovnega k o t  materialnega -, 
je  pripovedoval, da je  m ladi
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Podobe in vtisi s potovanja
Nova etapa v škofijskem misijonskem delovanju
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SANDI ŠKAPIN IN PAVEL BAJEC, D U H O VN IKA  KOPRSKE ŠKOFIJE, SLO N O KO ŠČEN A OBALA

Evropa - obljubljena dežela
pokrito s pločevino, da so ljudje v 
senci, ko pripeka sonce. V njej lahko 
tudi mašujemo.
Druga polovica tega leta pa se je 
začela z zidavo župnišča. Polovica 
prve plošče je že zalita. D enarna vira 
sta dva. Dom ačini redno prispevajo 
s svojimi darovi, ki pa seveda ne 
morejo slediti ritm u gradnje. Zato je 
drugi vir sredstev prispevek 
dobrotnikov iz Slovenije in seveda 
tudi vaš. Hvala vam  za darove, s

katerimi podpirate misijone in še 
posebej naš misijon! Veliko se dela 
tudi po vaseh. Dve veliki kapeli sta 
bili pokriti in  sedaj se dodaja om et 
in druga notranja oprema.
V juliju je bil naš škof Barthelemy 
Djabla im enovan za nadškofa naše 
cerkvene pokrajine. O benem  je 
ostal naš upravitelj v pričakovanju 
im enovanja novega škofa.
Božični čas je za naše vasi čas 
duhovnega veselja, saj v tem  času 
odrasli in  mladi po vaseh pristopajo 
k zakram entom . Advent pa je 
obdobje duhovne priprave, 
predvsem duhovnih  vaj za vse, ki 
bodo krščeni, ki bodo prejeli prvo 
sveto obhajilo ali se poročili.
Ob koncu iskrena zahvala za vse 
dobro: bolnim  za vaše trpljenje, 
darovano za misijone; vsem, ki 
molite, pa vztrajnosti v tem  
plem enitem  delu, ker se tihe in 
vztrajne molitve spreminjajo v 
dobroto in  v nove kristjane.

mladimi, zato ni čudno, če si želijo 
iz tega položaja in nekateri vidijo 
izhod v odhodu. Toda težav je 
ogromno, ker tukajšnje šole in 
diplom e v Evropi niso priznane. 
Tudi nivo znanja ni na zavidljivi 
ravni. Vendar dolgotrajna kriza sili 
ljudi, predvsem mlade, da iščejo 
novih možnosti za boljše življenje. 
Zato je bilo v tem  letu toliko 
poskusov odhodov v Evropo 
predvsem iz podsaharske Afrike. Vse 
letošnje leto so se vrstili poskusi, da 
bi se razdeljena država končno 
zedinila. Pa ni bilo pravih sadov. 
Trenutno je kar napeto, saj se merijo 
moči, kdo bo imel glavno besedo v 
državi; predvsem kdo bo poveljeval 
vojski in policiji. M ednarodna 
skupnost bi rada dala več moči 
prvem u ministru, ustava pa daje več 
oblasti predsedniku, ki pa ga 
uporniki ne sprejemajo. Letos ni 
bilo vojaških spopadov. Med 
raznimi demonstracijami in v 
"čistilnih akcijah" je življenje 
izgubilo na desetine ljudi. Za veliko 
politiko zelo m ajhna izguba. Vsaka 
stran želi potegniti še od "m rtvih 
duš" predvsem dobiček zase. 
Mladinska gibanja 
Zaradi zamika začetka šolskega leta 
se je tudi pastoralno leto pričelo 
nekoliko pozneje, sredi oktobra. 
Vendar je zdaj že v polnem  teku. 
Pastoralno leto na misijonu 
zaznamuje predvsem kateheza za 
odrasle, mlade in  otroke. Zanimivo, 
da je k verouku vpisanih veliko 
mladih; več kot polovica vseh, ki se 
pripravljajo na zakramente. Druga 
zanimivost so mladinske skupine in 
gibanja. Na našem misijonu im am o 
štiri m ladinska gibanja. Mladi 
razmeroma radi prihajajo skupaj in 
se pogovarjajo o raznih življenjskih 
tem ah. Vsako gibanje sodeluje tudi 
pri maši in še pri drugih dejavnostih 
v okviru župnije. Vsa ta gibanja 
imajo svojo organizacijo tako na 
škofijski kakor tudi na državni ravni. 
Vsako gibanje ima svoje poudarke in 
svoje metode dela. Skavti naj bi bili 
bolj v stiku z naravo in odprti za 
služenje. Dijaško in študentsko

se pogoste je  berem o, 
ka ko  ljud je  iz  podsaharske  
A frike  poskuša jo  p r iti v  

Evropo. Seveda ilegalno! Kaj jih  
sili, da zapustijo  d o m  in  se p o da jo  
na tvegano p o t?  Naša m isijonarja  
na S lo n o ko ščen i obali, Sandi in  
Pavel, spregovorita  neka j tud i o 
tem  p erečem  vprašanju. Sicer pa  
pastoralnega dela n e  m anjka , 
tud i graditi je  treba.

Veliko je dogodkov, ki so 
zaznamovali odhajajoče leto. Naj se 
najprej ustavim ob dogodku, ki je bil 
izjemen. Slonokoščena obala je bila 
prvič udeleženka svetovnega 
nogom etnega prvenstva. Poletje se 
je vrtelo okoli žoge. Za predjed je 
Slonokoščena obala pospravila 
Slovenijo, za posladek pa še 
razpadajoči del naše prejšnje države.

mlade Afričane predstavljena kot 
dežela upanja, dežela, kjer se da 
uspeti. Zato se veliko pogovorov 
med m ladim i vrti okoli vprašanja, 
kako priti na Zahod.
Tukaj je nam reč težko dobiti delo po 
norm alni poti. M ladih je veliko, 
delovnih mest pa precej manj. Nova 
mesta se praktično ne odpirajo. Priti 
na državno fakulteto v norm alnem  
roku in v poštenem  razpisu je skoraj 
nemogoče. Ko si končal šolanje, se 
prične boj za službo. Če nimaš 
botrov, če ne "mažeš" levo in  desno, 
je težko dobiti kaj pametnega. 
Državne službe so bolj redke in so 
ponavadi že v naprej oddane za 
bližnje sorodnike in tiste, ki službo 
praktično kupijo. Čeprav so plače 
bolj slabe, pa je možen še postranski 
zaslužek z izsiljevanjem in z 
izmišljenimi taksami. V zasebnih

Brez priložnosti
Toda bolj kot nogom et sam je bilo 
zame zanimivo obrobno dogajanje. 
Vsi člani reprezentance 
Slonokoščene obale igrajo v tujini, 
velika večina v Evropi, in to precej 
uspešno. Mladi v nogom etaših 
vidijo svoje idole, ki so uspeli, so 
slavni in  so si pomagali do 
spodobnega kruha. Evropa je tako za

podjetjih plače tudi niso boljše, 
socialna varnost pa je še šibkejša. 
Tisti mladi, ki imajo dostop do in 
terneta, iščejo poznanstva: nekateri 
zaradi dopisovanja, drugi pa 
poskušajo srečo, če bi morda 
spoznali koga, ki bi jim pomagal na 
Zahod ali jih celo poročil. Kriza in 
delitev države ustvarjata veliko 
negotovost in apatičnost med

gibanje sta bolj usmerjeni v 
družbeno udejstvovanje na podlagi 
vere. Mladi delavci poskušajo 
prenesti vero v svoje delovno okolje 
in iskati rešitve na praktični ravni z

evangeljskimi načeli. Tudi otroci v 
osnovni šoli imajo svoje združenje. 
Srečanja pripravljajo mladi sami, 
duhovniki ali sestre pa so samo 
duhovni voditelji. Tudi v večjih 
vaseh imajo ponekod mladinske 
skupine. Veliko je odvisno od 
zavzetih posameznikov, ki kljub 
m nogim  oviram vztrajajo in delajo 
za dobro Cerkve in mladih.
Gradnja
Leto na m isijonu se je pričelo z 
blagoslovom. Župnik Pavel Bajec je 
blagoslovil novo kapelo v čast 
Device Marije. Tukaj je navada, da se 
na m isijonih, na vaseh in včasih 
tudi na zasebnih dvoriščih 
postavljajo lurške votline. Seveda, to 
niso vedno prave votline, vdolbene 
v hrib. To so kapele, zidane na 
ravnem  in vsak jo naredi po svojem 
okusu. Kapele so običajno oblečene 
s kamenjem, da dobijo podobo 
kam nite votline. Pri nas smo se 
odločili za nekoliko večjo kapelo,

IVAN BAJEC, KP DUHOVNIK, SLONOKOŠČENA OBALA

Pol življenja na Slonokoščeni obali
Spet so pred nam i božični prazniki in novo leto. Ponov
no je to zame klic, naj vsem vsaj z nekaj novicam i 
pokažem, da v resnici še velikokrat mislim na vas, če
prav nas čas vedno bolj oddaljuje. Preteklega 22. oktobra 
je bilo že 30 let, odkar sem prišel na Slonokoščeno oba
lo. Kar nekaj več kot polovico življenja sem že preživel 
tukaj. Naj bo Bog zahvaljen tudi za to!
Ugotavljamo, da je v naših cerkvah le vedno več ljudi. V 
cerkev sicer ljudje hodijo, teže pa se odločijo za resno 
krščansko življenje, ki bi jih pripeljalo do krščanskega 
obnašanja v vsakdanjem življenju in do resnega zakra
m entalnega življenja. Tudi pri otrocih, ki se v pre
cejšnjem številu sukajo okrog nas, je težko napraviti ta 
premik.
Naša škofija je bila letos zaznam ovana z odhodom  
našega škofa, ki je postal nadškof v nadškofiji Gagnoa, 
od koder je doma. Se vedno ostaja naš m etropolit. Zdaj 
pričakujem o im enovanje novega škofa, kar naj bi se 
zgodilo še pred Božičem. Eden tukajšnjih duhovnikov 
je bil im enovan za škofa v novoustanovljeni škofiji bli
zu Abidjana. M enda je v tisti škofiji okrog 800.000 pre
bivalcev, od tega kar 40 
odstotkov katoličanov.
V naši škofiji jih ni niti 
10 odstotkov. Med d o 
mačini, ki so tu  v veliki 
manjšini, je malo kato
ličanov. Priseljenci, ki 
prihajajo s severa, m no
gi iz Sahela, pa so še v 
veliki m eri pogani. Ve
liko je m ed njim i tudi 
m uslim anov in  pripad
nikov raznih protestant
skih sekt. To so eko
nomski priseljenci in jih 
zanim a le denar. Bog in 
vera sta zanje le sredst

vo med m nogim i drugimi, ki naj bi jim pom agali obo
gateti, in predvsem sredstvo, ki naj bi jih obvarovalo 
pred nesrečami in odstranjevalo ovire na njihovi poti. 
Nekateri oznanjajo prav takšno vero in takšnega boga 
in  ne brez uspeha. Videti je, da je vabljiva stvarnost te
ga sveta, čeprav marsikdaj le namišljena, le privlačna za 
veliko ljudi.
Že štiri leta je Slonokoščena obala razdeljena na dva de
la. Na južni del, kjer vlada bolj ali manj zakonita obla
st, in na severni, kjer vladajo uporniki. M ednarodne če
te jim preprečujejo, da bi se stepli. Posledice bi bile go
tovo hude. Že lani oktobra bi morali im eti splošne vo
litve, a v danem  položaju ni bilo mogoče in so jih pre
ložili za eno leto. Položaj se v tem  času ni bistveno spre
m enil. Spet pravijo, da naj bi se to zgodilo čez leto dni, 
a to nekaterim  ustreza: pač ribarjenje v kalnem. Velika 
večina zaradi tega trpi. Revščina je vedno večja, poseb
no  na nekaterih  področjih . Vedno več je bolezni in 
ljudje um irajo vedno mlajši. Kljub vsemu gre življenje 
naprej. Bog še ni obupal nad človeštvom. Znova in zno
va nas rešu je ...

S. Terezija Benigna Šteh 
(1910-2007)

"Molite veliko za nove duhovnike, 
vsa Afrika jih potrebuje," je pogosto  
pisala v  svojih pism ih s. Terezija Be
nigna Šteh, k i je dne 
9. januarja 2007 v  97 
letu starosti odšla k  
svojemu Stvarniku.
"Z vami hvalim  Bo
ga, da ste p o  toliko  
letih dosegli svobo
do. Molite, bodite  
zvesti Bogu Očetu,
Mariji, ki vam je p o 
magala, da ste se 
otresli jarma never
nega režima. Po 
močeh pomagajte v  
Bosni, Sarajevu in  
kjer je p o m o č  p o 
trebna, " je zapisala 
ob slovenski osamo
svojitvi. Kljub tem u  
da je v  svojem  76 le t dolgem m i
sijonskem delu v  Južni Afriki svojo 
dom ovino  obiskala le dvakrat, na
zadnje leta 1971, se je vedno živo za
nimala za dogajanje v  Sloveniji. "Ve
liko m olim  za vse vas..." Tudi p o  dol
gih letih življenja v  Afriki je domačim  
pisala v  lepi slovenščini, dokler ji n i 
opešal vid. Hvaležna je bila Misijon
skem u središču za redno pošiljanje 
M isijonskih obzorij in  Družine ter 
skrb za misijonarje.
S. Terezija Benigna je bila rojena v  Ve
liki Račni (župnija Kopanj) v  družini 
z  12 otroki. Starši, k i so ji pri krstu da
li im e Angelca, so vsem otrokom p o 

sredovali globoko vero. S 16 leti je 
pod  duhovnim  vodstvom g. Kimov
ca odšla v  samostan v  Linz (Avstrijo) 

k  redu oblatinj sv. 
Frančiška Šaleškega. 
Ko je  dopolnila 21 
let, je odšla v  m isijo
ne vJužno Afriko. Za 
m isijonsko delo je  
navdušila svojo sta
rejšo sestro Terezijo, 
ki je v  redu oblatinj 
prejela redovno im e  
Terezija Alojzija 
(umrla 15.10.1997). 
Obe sta delovali v  isti 
deželi, a sta se kljub  
tem u poredko sreče
vali.
Red oblatinj sv. Fran
čiška Šaleškega se uk
varja z  m ladino, z  

izobraževanjem in varstvom zapušče
ne mladine. Tako je tudi s. Terezija 
Benigna vse svoje m oči namenila  
mladim Afričanom. Zadnja leta, ko je 
bila že  skoraj slepa, a še vedno do- 
brovoljna in bistrega uma, je pom a
gala pri oskrbi oslabele redovne se
stre. Po letu 1999, ko  sama n i mogla 
več pisati, je stik  z  dom ačim i oh
ranjala prek pisem , ki jih  je v  an
gleškem  jeziku narekovala s. Rose 
Henriette.
"Molitev za rajne je zelo vredna, če 
im am  kakšno težavo, m olim  za duše 
v  vicah, "je pisala s. Terezija Benigna. 
Tudi m i jo  bom o posnemali.
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akor je obvezno in 
pravilno ter od nekdaj 
p risotno v načinu  delovanja 
Misijonskega središča, 
objavljamo, kar je bilo 
uresničenega v zadnjem  času, 
pa tud i prihodnje načrte.

1) Misijon Morofč
Dograjena so bila stanovanja 
za duhovnike, v njih 
prebivajo že od decem bra 
2006.
Na m isijonu M orofe delujejo 
sedaj trije duhovniki.
G. Flavio Zanetti je župnik 
m isijona sv. Janeza 
Evangelista in m u pom agata

vodita Ivana Cossar in 
Luisella Paoli.

... in za konec - Ker že
delujem o na m isijonu 
D jebonoua, bi želeli 
obnoviti m izarsko delavnico, 
ki so jo razdejali uporniki 
m ed preteklo vojno ter 
pokradli vse prepotrebne 
stroje za delo. O brat je 
ustanovil Giuseppe 
Burgnich, ki je om ogočil 
svojim bivšim  gojencem , da 
so se povezali v zadrugo in 
prišli tako do zaposlitve. 
Prenova delavnic bi lahko 
stekla že v jeseni s 
sodelovanjem  nekaterih 
podjetnikov iz znane 
industrije stolov pri nas, ki

bodo dela gm otno  podprli.

Še razmislek... Kako lahko 
razm erom a m ajhna škofija iz 
Gorice podpira in  vzdržuje 
tolike pobude in še vse tiste, 
ki niso bile navedene? 
Odgovor je v velikodušnosti 
naših ljudi: v župnijah, misi
jonskih skupinah, šolah, med 
posam eznim i dobrotniki, pa 
tudi v zaupanju in posluhu, 
ki smo ga deležni tudi izven 
škofije, posebej v Nemčiji.
To nas spodbuja, da še naprej 
objavljamo natančne in pra
vilne obračune naših dejav
nosti in  zbranih sredstev, da
rov. Saj si tako lahko zagotovi
m o verodostojnost in  smo 
vredni zaupanja.

OBRAČUN ENEGA LETA

Uresničitve in načrti
dva afriška sobrata: g. Joseph 
ter g. Aubin.
Od februarja 2005 se 
uporablja velik "happatam ", 
ki je trenu tno  začasna cerkev. 
Zgradili smo ga tudi s 
pom očjo ustanove "Missio 
Aachen" in  misijonskega 
središča iz Kolna.
Septembra 2006 je bil 
dograjen manjši 
"happatam ", ki se uporablja 
za župnijske urade in  osebna 
srečanja.
H koncu gredo tudi dela na 
stavbi za katehiste in goste,

tam  zgradili še katoliško 
šolo (s trem i razredi 
otroškega vrtca in  šestimi 
razredi osnovne šole). 
Glavno finančno 
podporo bo nudila 
goriška ustanova "Onlus 
Cav. Rosario Vizzari", ki 
je že om ogočila gradnjo 
drugih treh  šol v krajih 
Belleville, Tieple in 
Nimbo.
Upajmo, da bom o začeli 
v jeseni lahko graditi 
potrebna stanovanja, saj 
im am o trenu tno  neko 
hišo v najem u.

3) Socialne dejavnosti 
in za človeški napredek
Redno smo podpirali bo l
nišnico v kraju Kongoua- 
nou, kjer se zdravijo otro
ci in  m ladinci z boleznijo 
"Buruli", kot tudi gobavci 
v gobavskem naselju 
Manikro. Sicer so pretekli 
nem iri zaradi državljan
ske vojne kraj popolnom a 
opustošili in  so sedaj 
pogoji delovanja bolj 
slabi. Še vedno gm otno 
velikodušno pom agam o 
zdravstvenem u središču 
v Togu, v naselju Kouwe, 
ki deluje pod skrbnim  
vodstvom  sester Božje 
previdnosti. Kmalu bo v 
sklopu istega centra 
dograjena tudi 
porodnišnica.
V državi Burkina Faso 
skrbim o za dva razvojna 
načrta. V kraju Korsimoro 
podp iram o m izarsko-šolsko 
delavnico, ki jo vodi 
redovni brat M aurice 
Sawadogo, bivši gojenec 
G iuseppeja B urgnicha na 
Strokovni teh n ičn i šoli v 
m isijonu  Kossou. 
Podpiram o delovanje in 
dopo ln itev  ustanove.
Širša pobuda pa je zlasti na 
področju škofij Nouna, 
Dedougou in  Bobo- 
Dioulasso, kjer skrbim o za 
šolanje otrok in  mladincev, 
ki so postali sirote. Ta načrt

S posvetitvijo nove 
velike cerkve in 
kanonsko potrditvijo 
je 28. januarja letos 
zaživela nova 
misijonska 
postojanka. Prvi 
župnik je postal g. 
M ichele Stevanato, ki 
je dolga leta opravljal 
duhovniško službo v 
kraju Nlimbo-Bouake. 
Njegov pom očnik  je 
rom unski duhovnik 
g. Gabriel Cimpoesu. 
Nova cerkev v 
D jebonouaju je bila 
dograjena v šestih 
letih. Je lepa, udobna 
ter sprejme 1500 
ljudi. Ima posebne 
značilnosti. Načrt 
zanjo je izdelal 
arhitekt Leonardo 
M iani iz Vidma. Da 
je bila dokončana, pa 
nosi največ zaslug 
duhovnik  g. Paolo 
Zuttion, ki je več 
mesecev vodil 
tam kajšnje delavce.

Načrti - v bližnji
prihodnosti bom o

kjer je pet sob in  dvorana za 
župnijska srečanja. Za to 
zgradbo je gm otno prispevala 
organizacija "Missio 
M unchen”. V prihodnjih  
m esecih bo dograjen še nov 
"happatam " za veroučna 
srečanja; prostorno cerkev pa 
bodo začeli graditi prihodnjo 
jesen.
V vasi Kami, ki spada v 
m isijon Morofč, že imajo 
živahno krščansko občestvo, 
ki je v teh dneh  dobilo novo 
cerkveno stavbo s 550 sedeži.

Načrti - Če bo dovolj 
denarja na 
razpolago, bom o v 
vasi Seman postavili 
še eno kapelo.

2) Misijon 
Djebonoua
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Djebonoua: novi misijon goriške škofije
Po 30 letih delovanja smo dne 11. decembra 
2005 misijon Nimbo predali afriški duhovščini.
V vseh teh letih so na misijonu svoje apostolsko 
delovanje opravljali duhovniki, redovnice in 
laiki, katerim gre vsa naša hvaležnost.

Dne 28. januarja je bil otvorjen novi misijon v kra
ju Djebonoua, in sicer v sodelovanju s škofijo Ja- 
si.

Prvi župnik je postal Michele Stevanato. Poma
ga m u don Gabriel Cimpoesu.

V m isijonu Djebonoua smo dogradili cerkev, 
zdaj pa gradimo še katoliško osnovno šolo in vr
tec.

Nadaljujemo tudi z deli za novi misijon v Moro- 
feju (Yamoussoukro). Tukaj župnikuje don Fla
vio Zanetti, pomaga pa m u domači duhovnik.

V Nimboju se nadaljuje delovanje sester božje 
Previdnosti. Sestre skrbijo tudi za dekleta, ki so 
bila žrtve posilstva.

V mestu Yamoussoukro so omenjene sestre od
govorne za bolnico Kongouanou, kjer se zdravijo 
bolniki z boleznijo Buruli.

Po smrti Giuseppeja Burgnicha goriška nadško
fija vzdržuje Tehnično šolo v vasi Korsimoro 
(Burkina Faso). Šolo je ustanovil učenec pok. 
Burgnicha, Fr. Maurice Sawadogo.

SREDSTVA ZA SPOZNAVANJE 
MISIJONSKIH DEJAVNOSTI
* Osveščanje vernikov o misijonskem prizadevanju 
škofije in njenem delovanju.
* Poročanje o misijonskem delovanju vesoljne Cerk
ve, s posebnim poudarkom na prizadevanju naše 
škofije za evangelizacijo in splošni človeški napre
dek.
* Prikaz delovanja nove misijonske postojanke Dje
bonoua.
* Vzgoja za mir in pravičnost.

EVANGELIZACIJA
* Podpora novi škofijski postojanki Djebonoua.
* Podpora škofijski postojanki Morofe.
* Gradnja katoliške šole v kraju Djebonoua.
* Posvojitev semeniščnikov iz škofij Bouake, Ya- 
moussoukro (Slonokoščena obala), iz škofije Jasi 
(Romunija) ter posvojitev semeniščnikov preko 
Ustanove sv. Petra Apostola.
* Pomoč krajevnim katehistom.
* Gradnja poslopij na misijonu Morofe.
* Pomoč "goriškim" misijonarjem po svetu in po
moč drugim krajevnim Cerkvam.

ZA IZBOLJŠANJE ŽIVLJENJSKE RAVNI
* Pomoč gobavcem v naselju Manikro.
* Delovanje sester božje Previdnosti na Slonokošče
ni obali, v Togu, Romuniji in Moldaviji.
* Pomoč bolnikom z boleznijo Buruli, ki jih oskr
bujejo v Kongouanouju.
* Moralna in materialna prevzgoja deklic in deklet, 
žrtev državljanske vojne.

* Pomoč središču za podhranjene otroke, porod
nišnici ter središču za zdravljenje AIDSA v Kouvveju, 
Togo.
* Obnovitev delavnice za obrtnike v kraju Djebo
noua, ki jo je uničila vojna.
* Manjši načrti za vzgojo in pomoč prebivalstvu v 
Burkini Faso.

POSEBNE PONUDBE
* Vabilo učencem in dijakom, naj šolam v misijonu 
darujejo šolske potrebščine.
* Vabilo družinam, naj preko Ustanove sv. Petra po
svojijo kakšnega semeniščnika.
* "Posvojitev" na daljavo otrok, ki jih je prizadela bole
zen "Buruli" (Kongouanou), podhranjenih otrok ali o

trok, obolelih za AIDSOM (Kouwe) ali pa sirot, katerim 
bi tako omogočili obiskovanje pouka (Burkina Faso).
* Zbiranje zdravil in obvez za zdravstvene ustanove 
in bolnišnice za gobavce.
* Duhovniki in redovniki darujejo miloščino na ve
liki četrtek za tehnični šoli v kraju Kossou (Slo
nokoščena obala) in Korsimoro (Burkina Faso).

MISIJONSKO SREDIŠČE ORGANIZIRA 
IN NUDI:
* Molitvena srečanja
4 Predavanja in druga srečanja 
4 Srečanja z misijonarji in animatorji
* Avdiovizualno gradivo (diapozitive, videokasete)
* Knjige, revije, letake in razne druge pripomočke

OBRNITI SE JE TREBA NA
MISIJONSKO SREDIŠČE
GORIŠKE NADŠKOFIJE

Corso Verdi 4 - C.P. 121 
3 4 1 7 0  GORICA - GORIZIA 

Tel. 0481 8 1 3 0 9  - Fax 0481  5 3 7 8 0 8  
E-mail: missiogo@tele2.it 

Tekoči poštni račun: 1 0 1 3 8 4 9 3
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S. UUDMILA ANZIC, SALEZUANKA, KAMBODŽA

Sanje o prihodnosti
V  K am bodži je  še vedno  

velika revščina, lačnih  
ust n e  zm anjka. Sestra 

Ljudmila s svo jim i sosestrami 
uvaja m lad ino  v  življenje, sa
nja o otroškem  vrtcu in  hvale
žn o  pripoveduje, kaj vse so se
stre m og le  storiti za otroke s 
p o m o čjo , k i jo  prejem ajo  iz  
Slovenije.

Lep pozdrav iz Battambanga v 
Kambodži. Danes je naš prvi šol
ski dan. Dolge dvomesečne počit
nice so zaključene in v novo šol
sko leto gledamo z velikim upa
njem in raznimi pričakovanji. Le
tos bo dvoletni program opisme
njevanja in šivanja delalo 28 de
klet v drugem letniku in 35 
deklet v prvem. V začetku sep
tembra smo imeli sprejemne iz
pite za nove učenke. Izkazalo se 
je, da bodo tudi letos med nami 
dekleta, ki niso nikoli hodila v 
šolo ali pa so zaključila samo pr
vih nekaj razredov. Prve mesece 
se bodo morale tako spopasti z 
branjem in pisanjem kakor z 
učenjem vseh drugih splošnih 
predmetov. Nekaterim je kljub te
mu da prihajajo iz zelo revnih 
družin, uspelo končati celo peti 
ali šesti razred. Pri nas sprejema
mo le dekleta z nižjo stopnjo izo
brazbe. V Phnom Penhu imamo 
še dve poklicni šoli: za bodoče 
kuharice in tajnice.
Boljši jutri
Dekleta so pri nas v šoli brezpla
čno. Zelo revne družine brez po
moči svojim otrokom ne bi mo
gle omogočiti obiskovanja šole. 
Vsako leto dekleta v prvem let
niku premagujejo tri težave. Prva 
so glavoboli, ko se je po mnogih 
letih spet treba usesti za klopi in 
se učiti. Ne gre mi v glavo, so 
njihovi odgovori. Drugi sovraž
nik je občutek krivde. Doma so 
pomagale pri hišnih opravilih, 
skrbi za mlajše brate in sestre ali 
pa so že služile nekaj malega de

narja s pranjem, z delom v tovar
ni opeke, na poljih drugih ljudi. 
Ko pridejo v šolo in so pri nas v 
internatu, se mora družina odpo
vedati njihovi pomoči in za
služku. Pogosto je to hudo za dek
leta sama, ker jih zelo skrbi za do
mače. Še huje je, če jih starši sami 
nagovarjajo, naj pustijo šolo. 
Tretji nasprotnik veselja nad živ
ljenjem je zelo nizka podoba o se
bi. Dekleta so prepričana, da ne 
zmorejo, da njihova življenja tako 
nimajo nobenega smisla. V letih, 
preden so prišla k nam, se je poča
si usedalo v njih: preživeti je tre
ba danes. Jutri? Za mnoge sanj o 
prihodnosti sploh ni.
Prav zato verjamemo, da mora 
imeti naš program tri dele. Prvi je 
učenje splošnih predmetov: ma
tematike, kmerščine, angleščine, 
zemljepisa; drugi je učenje šiva
nja, da se lahko zaposlijo in za
služijo na pošten način. Tretji del 
programa, ki je prav tako ali pa še 
pomembnejši, je pomagati tem 
mladim začutiti, da je življenje le
po, da imajo mnogo darov in da 
se lahko vključijo v družbo, da 
lahko sanjajo zase in za svoje 
otroke boljši juhi.
Obvezne inštrukcije 
Letošnje šolsko leto smo začele v 
skupnosti z novo dejavnostjo. V 
internatu imamo poleg drugih 
deklet tudi osem učenk, ki obi
skujejo državno šolo. Te delajo 
deveti, deseti in enajsti razred in 
prihajajo iz vasi, uro ali dve iz Bat
tambanga. Vse so iz revnih dru
žin s številnimi otroki ali pa ni
majo več obeh staršev.
V državnih uradih se tako rado 
zatakne pri denarju in je treba 
plačati pod mizo, tako na tiho, 
brez pravih računov. Tako smo za 
prepis šole morali pošteno plača
ti in z dokumenti hoditi od ene 
pisarne do druge. Zdaj so dekleta 
že začela pouk. Iščemo dobrotni
ke, ki nam bodo pomagali plača
ti za njihovo šolanje. Šola je sicer

zastonj, vendar noben učenec ne 
more izdelati letnika, če ne hodi 
na privatne inštrukcije, ki jih 
imajo učitelji zaves razred skupaj 
izven učnih ur. Včasih so te ure v 
šoli, včasih celo na domu učitelja, 
ki pod drevesi pred hišo sprejme 
svoj razred. Te ure v enem mese
cu, za štiri glavne predmete, sta
nejo skoraj 15 dolarjev. Salin, 
Juam, Sokhiet, Komluan, Srey-

ja kar nekaj naših učenk. Verje
tno sem vam že pisala, da je Nga, 
naša učenka, ki je končala drugi 
letnik julija, prav takrat dobila še 
eno sestrico. To bi bil že dvanajsti 
otrok v družini, če dva ne bi umr
la še majhna. Obe, mama in 
hčerka, sta bili precej časa zelo 
bolni, zdaj pa mi je mama že 
prišla sama naproti. S sestrami 
smo jim odnesli še eno vrečo riža. 
Za nekaj časa bo zalegel, za prav 
dolgo pa ne, ker je riž skoraj edi
na stvar, ki jo jedo dvakrat na dan 
-  da, samo dvakrat, pa še takrat 
bolj malo.
Z očetom smo se pogovarjali, da

niang, Saren in Seila se vsako ju
tro že navsezgodaj odpravijo do 
šole. Ker moramo kolesa šele ku
piti, štirje od njih še vedno peša
čijo do šole in nazaj. Prve privat
ne ure z učitelji so že od 6. do 7. 
ure zjutraj. Zgodaj, ali ne? In do 
takrat je treba že skuhati riž, po
zajtrkovati in prispeti do šole. 
Neuresničeno upanje 
Pred kakšnim tednom sem bila 
spet v vasi Prenil, od koder priha-

Goriški misije
S. Kristina BAJC iz Ajdovščine

marji po
P. D anilo LISJAK iz Vipave

- Šolske sestre sv. Frančiška Kristusa Kralja - Salezijanci
EGIPT UGANDA

P. Claudio BATTISTUTTA iz Fium icella - S. Maria Dolores LISJAK iz Šempetra pri Gori
M isijonarji Pime ci

ITALIJA - M isijonarke iz C om bonijeve družbe
P. Claudio BORTOLOSSI iz Strassolda EGIPT
- M isijonarji ksaverijanci S. Flavia LUCA iz Aiella v Furlaniji

KOLUMBIJA - Mis. sestre frančiškanke klarise Presvete
S. Ulderika BRESSAN  iz Aiella v Furlaniji ga zakram enta
- Mis. sestre frančiškanke, ROMUNIJA
klarise Presvetega Zakram enta P. Tito MAREGA iz Č ervinjana

ITALIJA Lazaristi
S. P ierfernanda CALLIGARIS iz Pierisa BRAZILIJA
- M isijonarke C onsolate S. Em anuela ORETTI iz Ronk

TANZANIJA - Sestre Pasijonistke
5. Lucia CATALANO iz  N abrežine TANZANIJA
- M isijonarke Brezm adežne - P. Kolbe S. Maria PACOR iz Rom jana

BOLIVIJA - Hčere M arije Pom očnice
D on D ionisio  COSSAR iz Cavenzana MEHIKA
- Ognjiščarji P. Hilarij RUDEŽ iz Gorice

ITALIJA - Jezuiti
Ivana COSSAR iz Ogleja ZAMBIJA
- Laična m isijonarka P. Ernest SAKSIDA iz D ornberka

BURKINAFASO - Salezijanci
S. Bernarda CUCIT  iz K rm ina BRAZILIJA
- Sestre Dorotej ke S. Lucia M ary SCAREL iz Scodovacce

BURUNDI - M isijonarke C onsolate
ITALIJA

P. Fabio D'AGOSTINA  iz Strassolda P. Dario SEM INO  iz Gradišča ob Soči
- M isijonarji ksaverijanci - M isijonarji Pime

MOZAMBIK MEHIKA
P. Franco DALTIN  iz Č ervinjana v Furlaniji P. Paolo SPANGHERO iz  Turjaka
- D ružba Božje Besede - M isijonarji Pime

ITALIJA TATVVAN
P. Mario DIANA  iz Aiella v Furlaniji P. G iuseppe TEM O N  iz Ločnika
- Frančiškanski d u h ovn ik - Škofijski d u h ovn ik

ITALIJA ARGENTINA
5. Bogdana KAUCICz Ledin S. Gabriella TRIPANI iz Gorice
- Usm iljenke - M isijonarke Brezm adežne

RWANDA ITALIJA
S. Elizabeta LIKAR P. G iuseppe VINCI iz Aiella v Furlaniji
- Šolske sestre sv. Frančiška Kristusa Kralja - Škofijski d u h ovn ik

EGIPT BRAZILIJA

jim bomo pomagali priti do de
narja, da izkopljejo vodnjak. Če 
bodo imeli vodo, bodo lahko tu
di sredi dolge suhe dobe pridela
li vsaj nekaj zelenjave. Sicer pa 
starša hodita v oddaljen kraj na
birat divjo travo, ki se uporablja 
za gradnjo preprostih hiš. To tra
vo potem prodata, da vsaj nekaj 
zaslužita. Zdaj mama še nekaj ča
sa ne bo zmožna iti na pot. V va
si Prenil je še nekaj drugih družin, 
ki jim bo treba pomagati pri izko
pu vodnjaka. Sami okrog sto do
larjev drage naložbe ne bodo 
nikoli zmogli.
Pa še zgodba naše učenke Heng. 
Je ena od tistih, ki se je lani tale 
čas borila s prvimi črkami abece
de. Tudi v njeni družini je deset 
otrok. Heng je najstarejša. Njena 
najmlajša sestra je zdaj stara do
bro leto. Heng je med po
čitnicami z očetom delala na 
polju v kraju blizu tajske meje. V 
dežju in precej hladnem vreme
nu (hladnem za naše razmere, ko

nas pri 25 stopinjah že zebe), sta 
oče in hči, skupaj z drugimi naje
timi delavci, pobirala arašide in 
koruzo. Kak teden po prihodu 
sta oba zelo zbolela in sta se mo
rala vrniti domov. Denar, ki sta 
ga uspela zaslužiti, je bil za pot in 
za zdravila. Ostalo jima je bore 
malo denarja in vrečka arašidov. 
Doma pa mnogo malih sestra
danih ust, ki so čakala in upala 
zaman.
Blatni in prestrašeni
Pri nas v skupnosti bomo letos 
štiri sestre. Z menoj so še s. Malen 
s Filipinov, s. Van iz Vietnama in 
s. Beata iz Poljske. Poleg redne 
šole in internata v skupnosti po
magamo še pri župnijski pasto
rali in pri animaciji vrtca v uro in 
pol oddaljeni župniji Comnaou- 
mu. Ko smo šli v Caomnoum za 
vpis otrok v vrtec, smo doživeli 
nekaj čisto posebnega.
Tu smo proti koncu deževne do
be in kar naprej pada. Maka
damska cesta do vasi je postala 
ena sama blatna in vode polna 
mlaka. Na nekaterih koncih so 
tovornjaki in čudni, doma na
rejeni vlačilci, cesto dodobra raz
rili in luknje neverjetno poglobi
li. Prvi dan na poti ni bilo jasno, 
če smo na njivi, v vodi ali še na 
poti. Ker so nas starši čakali tudi 
drugi dan, je bilo treba na pot še 
enkrat. Tokrat nam je bilo žal av
tomobila in sva se s s. Van od
ločili, da zadnjih nekaj kilome
trov najbolj razritejaoti prevoziva 
z moto-taksijem. Šoferja sta bila 
prava cirkuška akrobata, ki sta s 
tovorom za hrbtom  -  beri dve 
mokri in prestrašeni sestri - spret
no valila iz ene luknje v drugo, 
čez eno vodo do druge. Pokrajina 
naokrog je bila čudovita; bujno 
zeleno grmičevje, riževa polja, ki 
so se še vedno lesketala v kapljah 
dežja, ki je padal ponoči, ptiči, ki 
so glasno pozdravljali, in ljudje, 
ki se kar niso mogli načuditi, da 
nas vidijo. Skoraj uro samo za 
nekaj kilometrov poti, ki jo dru
gače prevozimo v 15 minutah. 
Na cesti smo bili skoraj edini pot
niki. Malo je tako pogumnih in 
vztrajnih kot mi. Pa smo prišli, 
čeprav mokri in blatni. Blato je 
namreč neverjetno spolzko. Ker 
še vedno dežuje, cerkev in vrtec 
pa sta tik ob reki, je pouk pre
stavljen na začetek novembra, ko 
naj bi ponehalo deževati. Zadnjič 
je na enem koncu voda tekla kar 
po mostu in je tako segala do pa
su.
Deževje ustavlja gradnjo nove 
kuhinje in jedilnice za osebje. Po 
načrtih bi morala biti stvar že v 
uporabi, pa zdaj komaj ome- 
tavajo zidove in pripravljajo za 
streho. Tako smo včeraj kupili 
dva prazna kovinska bencinska

soda, ki so nam jih prerezali na
pol, izrezali vrata, skozi katera se 
porinejo drva, in zasilni štedilnik 
je narejen. Na vrh se postavi ve
lik kotel, v katerem je kuharica 
danes že uspešno skuhala riž in 
zelenjavno juho. Upamo, da se 
čez nekaj tednov stvar uredi. 
Vsak dan nas bo za obroke skoraj 
sto. Za koga veliko, za koga malo. 
Meni se zdi ravno prav, čeprav že 
lep čas sanjam, da bi lahko ob 
šoli zgradili še otroški vrtec. 
Otrok je naokrog zelo veliko in 
ker so privatni vrtci dragi in v 
centru mesta, so za večino nedo
stopni. Drugo leto grem avgusta 
domov na dopust. Na tiho 
upam, da mogoče z vašo pomo
čjo zberemo nekaj denarja za pr
vo opeko in cement. Mogoče še 
za kaj več. In potem zastavimo. 
Če stvar res steče, bo potrebno 
poslati na dvoletno šolanje tudi 
dve bodoči učiteljici. Pomislite, 
kako bi bilo to nekaj lepega, če 
bi imeli naši najmlajši sosedje 
lep vrtec, s kosilom in malico, 
igralnico in kup neverjetno za
nimivih dejavnosti.
Sadovi slovenskega daru 
Preden pozabim: se spomnite 
zbiranja denarja za osnovno šolo 
pred dvema letoma? Naš sloven
ski dar je bil del denarja, potreb
nega za prvo zgradbo s šestimi 
učilnicami, knjižnico in zborni
co. Potem smo iskali še naprej in 
dokončali še drugo zgradbo, v 
kateri sta prav tako po dve učilni
ci od 4. do 6. razreda. Načrtuje
mo, da bo v petek, 26. januarja 
2007, slovesna otvoritev in bla
goslov celotnega centra osnovne 
šole in dograjenega dela vrtca. 
Čisto tako, kot smo se dogovori
li: zgradba je zelene barve, polna 
luči in zdaj polna otrok iz revnih 
družin, ki imajo zelo lepo šolo in 
so ponosni nanjo. Vse, ki more
te, vabim na slovesno otvoritev. 
Hvala vsem vam, ki se me spo
minjate in nas in naše delo tako 
ali drugače podpirate. Še poseb
na hvala vsem otrokom, njiho
vim staršem in animatorjem Po
letnih Oratorijev, ki ste zbirali de
nar za nas. Bili ste velikodušni in 
v zbrani vsoti je gotovo kakšen 
sladoled ali sadni sok, ki ste se 
mu odpovedali, pa še mnogo, 
mnogo več. Hvala vam!
Za kaj bomo porabili denar? Ve
čino naravnost za šolske potreb
ščine, za obleko za otroke in dek
leta, za hrano, za vodnjake v vasi 
Prenil, za riž za revne družine, in 
če pošljete še kaj, se bo še vedno 
našla vrsta potreb. Res tisočkrat 
hvala! Me sestre in tudi drugi 
tukaj vedno molimo za vas.
Vse dobro vam želim,

s. Ljudmila 
(iz Misijonskih obzorij)

Sestra Lucia Catalano pnosti na hribovska področja, opažam, kako 
veliko ljudi še ne pozna evangelija, ampak sle
dijo svojim domačim tradicionalnim obredom

se iz Bolivije zahvaljuje ^m a tch  zemlji "pachamama". V teh krajih so
) J J kultura m  tradicije zelo močne, saj segajo še v

obdobje Inkov. Tako je moje misijonsko delo
Ob priložnosti "misijonskega oktobra" se vam 
oglašam predvsem zato, da se zahvalim; hvala, ker 
me spremljate pri tem mojem misijonskem delo
vanju v Boliviji. Že tečejo leta ... Lepo je občutiti 
vašo bližino, da vem: nisem sama. Dejstvo, da me 
spremljate z  malimi in velikimi izrazi prijateljstva 
in solidarnosti, m i pomaga, da z zaupanjem nav
dušeno nadaljujem svojo po t posvetitve in mi- 
sijonstva.
Nahajam se v mestu Cochabamba, 
na višini 2500 m  v  predandskih go
rah. Delujem s škofijo na področju 
sredstev obveščanja. Z mojo skup
nostjo smo vključene v  župniji zlasti 
pri verouku in karitativni dejavno
sti. Kajti še vedno hodi veliko ljudi k  
nam prosit za pomoč. V vsej Boliviji 
je veliko primerov hude revščine. So- 
cialno-politično stanje je precej sla
bo; veliko je protestnih zborovanj, 
stavk, uporov, ki so večkrat nasilni.
Nič se ne vidi kakšnih rešitev za mir
nejšo in boljšo prihodnost. Cerkev 
se poleg evangelizacije veliko uk
varja z  družbenimi potrebami, da 
brani najrevnejše za pravičnost.
Ko hodim obiskovat nekatere sku-

obširno in delikatno. Za to vas prosim, da molite 
in m e še vedno spremljate z  vztrajno naklonje
nostjo. Tudi jaz se vas vedno spominjam. 
Poseben pozdrav naj gre msgr. DinuDeAntoniju, 
vsem misijonskim skupinam. Upam, da se bom 
nekoč z  njimi srečala. Želim vsem uspešno m i
sijonsko poslanstvo in se zahvaljujem, ker ste za
m e dar. Ž  "mucho carino".

Lucia Catalano

M ;
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Djebonoua: nova šola
N ovi m isijon, ki sm o ga uradno 

odprli 28. januarja letos v kraju 
D jebonoua, bodo obogatile 

nekatere zgradbe - ustanove.
Poleg velike cerkve s sedeži za 1.500 ljudi in 
bivališča za duhovnike, ki ga bom o zgradili 
v bližnji p rihodnosti, sta predvidena še dva 
načrta. Ponovno bo zaživela mizarska 
delavnica, ki so jo uničile uporniške 
skupine. O tem  se drugje že govori - na teh 
straneh.
Gre za eno od pobud, ki s srečno tradicijo 
spremljajo pastirsko delovanje g. M icheleja 
Stevanata, in  sicer za novo katoliško šolo. V 
glavnem  bo njeno gradnjo še enkrat 
podprla goriška ustanova "O nlus cav. 
Rosario Vizzari". V šoli so predvideni trije

razredi otroškega vrtca in  šest razredov 
osnovne šole, poleg dveh prostorov za 
ravnatelja in učitelje.
Organizacija "O nlus cav. Rosario 
Vizzari" ponovno sprem lja pastirsko in 
vzgojno delovanje m isijonarja g. 
Stevanata, po krajih Belleville, Tieple 
in Nimbo-Bouake. In to v trajen 
spom in na čase, ko sta g. M ichele 
Stevanato in  oče Vizzari skupno 
delovala v župnijskem  dom u "Audax" 
ob goriški stolnici.
Gotovo se D jebonoua lahko samo 
veseli, ker je in  še bo v tako kratkem  
času dobila veliko cerkev, prenovljeno 
delavnico ter lepo in  neobhodno  
potrebno šolo.

Y A M O U SSO U K RO

Brez predaha pomoč dekletom
v težavah

V predelu mesta Yamoussoukro, kjer že 
nekaj let delujejo redovnice "Božje previd
nosti", ni nobene socialne strukture in še 
manj šole. Sestre so začele pastoralno delo 
ter za človeški napredek. Skoraj vse deklice 
in dekleta živijo kar na cesti in so izpo
stavljene raznim  nevarnostim . Mnoge so s 
svojimi družinam i pribežale iz Bouakeja ob 
izbruhu državljanske vojne. Skrb redovnic 
je, da bi jim lahko nudile prim erno zaposli
tev in  bi jih pripravile na življenje. Začele so

jih zbirati za tečaje opismenjevanja in  roč
n ih  del.
Zatem so v bližini svoje hiše dobile kos 
zemlje, kjer je nastala petrazredna osnovna 
šola. Več sto deklic in deklet obiskuje sedaj 
to vzgojno ustanovo, ki ima celodnevni 
pouk od 8.00 do 17.00 in kjer dobijo 
gojenke opoldne kosilo.
V karizmi ustanovitelja sester "Božje previd
nosti" je vzgoja deklet in redovnice v Ya- 
m oussoukroju sedaj to v celoti izpolnjujejo.

VEZ PRIJATELJSTVA

Gradnje na misijonu Morofe

Misijon Morofč se razvija tako na področju evangelizacije (saj se krščanska skupnost iz dne
va v dan širi), kot tudi v zgradbah. Pod vodstvom misijonarja g. Flavia Zanettija je postal M o
rofe pravo gradbišče.
Po izgradnji velikega "happatam a", katerega otvoritev je potekala v februarju 2005 in ki se 
začasno uporablja tud i kot cerkev, je bil dokončan mali "happatam ". V njem  so župnijski 
uradi, sanitarije. Decem bra lani pa so bila dokončana stanovanja za duhovnike, ki so se 
tako lahko preselili iz hiše v najem u.
Trenutno je še v gradnji stavba, ki je nam enjena katehistom  in krščanskim voditeljem za 
njihova redna srečanja ter izpopolnjevalne tečaje. Predvidena je tud i dvorana za srečanja. 
Dolžni smo om eniti, da gradim o to poslopje tud i z denarno  podporo ustanove "Missio 
M tinchen", kot sta nekoč veliki "happatam " delno financirala "Missio Aachen" ter Mi
sijonsko središče iz Kolna.
Sedaj nam  ostaja še graditev velike cerkve, ko nam  bodo sredstva to omogočala.
Vsa ta gradbena dela je načrtoval arhitekt Leonardo M iani iz Vidma, ki občasno obiskuje m i
sijon. Od blizu pa jih redno nadzira z vso skrbno in  strokovno zavzetostjo g. Flavio.

VEZ PRIJATELJSTVA

Naše šole za 
afriške šole

Pri n as  se v e d n o  bo lj š iri p o m e m b n a  p o b u d a , 
da n aše  šo le  d a ru je jo  šo lske  p o tre b š č in e  u č e n c e m  
v a f r išk ih  šo la h , ki sm o  jih  z g ra d ili  v z a d n jih  
le tih .
Kot je z n a n o , so b ile  do  sedaj zg ra je n e  
(v n a š ih  m is i jo n ih )  tr i  šo le  v k ra jih  B e llev ille , 
T iep le  in  N im b o -B o u ak č; še e n a  p a  je n a  p ro g ra 
m u . Vse tr i  so  že d o b ile  v d a r šo lske  p o tre b š č in e  
o d  n e k a te r ih  n a š ih  o s n o v n ih  šo l. Te so OŠ 
"F rin ta "  iz G orice , šo li iz O g le ja  in  M edeje  
te r  OŠ "L argo Iso n z o "  iz Tržiča.
T udi o tro c i in  m la d in c i, ki so d e le ž n i k a te h e z e  
v ž u p n iji  sv. Ju s ta  v G o ric i, so z b ra li d ra g o c e n  
šo lsk i m a te r ia l , ki je b il iz ro č e n  v cerkv i, 
o b  p r ih o d u  Sv. t re h  kra ljev , v ja n u a r ju .
Lepo je to  so d e lo v a n je  m a lih  p r i d e ja v n o s tih , 
ki jih  im a m o  v A frik i za č lovešk i n a p re d e k .
To je vzg o ja  za s o lid a rn o s t ,  v z a je m n o s t in  
o tro k o m  p o m a g a , da  so d e lu je jo  p ri v sem  d o b re m , 
kar se g rad i v sv e tu .
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SPLOŠEN POVZETEK OBRAČUNA 2006

PREJEMKI 9 2 9 . 3 4 5 , 9 5
IZDATKI 9 2 5 . 7 4 8 , 3 6
AKTIVA-OSTANEK 3 . 5 9 7 , 5 9

PREJEMKI
DEKANIJA OGLEJ 1 8 .4 0 1 ,4 0
DEKANIJA ČERVINJAN 1 3 . 3 0 7 , 8 0
DEKANIJA KRMIN 1 6 . 5 7 8 ,7 2
DEKANIJA DEVIN 5 . 5 8 0 , 0 0
DEKANIJA GORICA 2 6 . 6 0 1 , 4 6
DEKANIJA GRADIŠČE 2 0 . 2 9 0 , 5 7
DEKANIJA TRŽIČ 2 0 . 0 9 2 , 2 0
DEKANIJA RONKE 2 2 . 4 4 8 , 7 8
DEKANIJA ŠTANDREŽ 7 . 8 7 2 ,9 2
DEKANIJA VISCO 2 5 . 2 8 5 , 3 2

ŽUPNIJE SKUPNO 1 7 6 .4 5 9 ,1 7
ŠOLE 5 . 3 2 9 , 9 8
USTANOVE, ZAVODI, SKUPINE 2 0 8 . 3 8 8 , 0 0
MAŠNE INTENCIJE 1 3 . 6 5 5 , 0 0
RAZLIČNI DAROVI 1 9 3 .0 6 7 ,9 1
PRISPEVEK ODBORA CEI "8 PROMILOV" 2 5 0 . 0 0 0 , 0 0
MUNSTER (D) - ŠKOFIJA 6 0 . 0 0 0 , 0 0
M UNCHEN (D) - MISSIO M UNCHEN 1 9 . 9 8 0 , 0 0

AKTIVA - OSTANEK LETA 2 0 0 6 2 . 4 6 5 , 8 9

SKUPNO 929.345,95

IZDATKI
PODPORA MISIJONOM A
DJEBONOUA E MOROFE' TER TEHNIČNI ŠOLI
V KOSSOU ZA BOLNIKE BOLEZNI "BURULI", ZA GOBAVCE,
NAKUP IN POŠILJANJE ZDRAVIL 6 0 6 . 1 3 0 , 5 7

RAZVOJNI NAČRTI V TOGU 1 3 . 5 0 4 , 5 0

DEJAVNOSTI ZA ČLOVEŠKI NAPREDEK 
V BURKINI FASO 7 0 . 9 4 4 , 9 5

ZA GORIŠKE MISIJONARJE V SVETU 
IN ZA DRUGE MISIJONARJE 7 1 . 0 8 7 ,7 4

SODELOVANJE Z ROM UNSKO ŠKOFIJO 
V MESTU JASI 1 7 . 9 2 1 ,9 8

ZAVAROVANJE MISIJONARJEV, STROŠKI URADOVANJA,
POŠILJKE, VZDRŽEVANJE VOZIL 7 6 .1 2 0 ,0 2

STROŠKI ZA MISIJONSKO ANIMACIJO  
IN PRIPOMOČKE 5 6 . 2 4 8 , 6 0

M AŠNE INTENCIJE 1 3 . 7 9 0 , 0 0

SKUPNO 925.748,36

DEKANIJA OGLEJ

OGLEJ 2 . 4 2 5 , 0 0
BELVEDERE - BOSCAT 8 0 0 , 0 0
FIUMICELLO-S.  VALENTINO 2 0 0 , 0 0
FIUMICELLO-S.  LORENZO 3 2 2 , 4 0
FIUMICELLO - PAPARIANO 3 5 3 , 5 0

FO S S A L O N  PRI GRADEZU /
GRADEZ - ŽUPNIJA IN M IS IJO N SK A  SKUPINA 1 1 . 7 0 0 , 0 0

ISOLA M O R O S IN I /
S. M ART INO Dl TERZO 4 2 0 , 5 0
TERZO D'AQUILEIA 1 . 7 3 0 , 0 0
VILLAVICENTINA 4 5 0 , 0 0

SKUPNO 18.401,40

DEKANIJA ČERVINJAN

ČERVINJAN IN S C O D O V A C C A 5 . 3 2 5 , 7 5
MUSCOLI 4 4 5 , 0 0
PERTEOLE - SACILETTO - ALTURE 4 0 0 , 0 0
RUDA - ŽUPNIJA IN M ISIJO N SK A  SKUPINA 6 . 2 5 0 , 0 0
STRASSOLDO 8 8 7 , 0 5

SKUPNO 13.307,80

DEKANIJA KRMIN

BO R N JA N 6 6 0 , 0 0

B R A ČAN 5 0 , 0 0
KOPRIVNO 2 . 1 0 0 , 0 0
KRMIN - STOLNICA: ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 9 . 6 1 5 , 0 0
KRMIN - R O SA  MISTICA 5 0 0 , 0 0
KRMIN - SV. LEOPOLD 3 0 0 , 0 0
C O R O N A 3 9 0 , 0 0
DOLENJE 2 5 0 , 0 0

M A RJA N 6 0 0 , 0 0
MEDEJA 5 3 6 , 7 2
M O R A R O 6 0 0 , 0 0
M O S 9 7 7 , 0 0
SLOVRENC /

SKUPNO 16.578,72

DEKANIJA DEVIN
NABREŽINA 1 . 5 8 0 , 0 0
DEVIN 1 . 2 2 5 , 0 0
MAVHINJE 2 0 2 , 0 0
SEMPOLAJ 2 7 5 , 0 0
Z G O N IK 3 9 0 , 0 0
S E S U A N  - SV. FRANČIŠEK 1 . 2 0 8 , 0 0
RIBIŠKO NASELJE 7 0 0 , 0 0

SKUPNO 5.580,00

DEKANIJA GORICA
STOLNICA - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 6 . 6 8 1 , 0 0
B.V. MISERICORDIA (C A M P A G N U Z Z A )
ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 9 0 0 , 0 0
MARIA KRALJICA 3 7 5 , 0 0
N A S A  G O S P A  IZ LURDA ( M A D O N N I N A ) 2 7 2 , 0 0
SRCE J E ZU S O V O 4 . 2 8 7 , 4 6
SV. JANEZ O D  B O G A  IN SV. JUST 1 5 0 , 0 0
SV. JOŽEF DELAVEC 1 . 7 6 4 , 0 0

SV. PIJ X. 3 4 2 , 0 0

SV. ROK 7 0 0 , 0 0
SV. A N A  - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 5 . 0 3 0 , 0 0
SV. IGNACIJ 1 . 0 5 0 , 0 0
KAPELA SV. A N T O N A 6 2 5 , 0 0
SV. VID IN M O DEST 9 1 5 , 0 0
LOCNIK 3 . 5 1 0 , 0 0

SKUPNO 26.601,46

DEKANIJA GRADIŠČE
FARA O B SOČI  

G R A D IŠ Č E -Ž U P N I J A  
ZDRAVŠČINE

R O M A N S  O B SOČI IN FRATTA 

ZAGRAJ - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA  

ŠMARTIN N A  KRASU 
VERŠA

VILEŠ - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA  

SKUPNO

DEKANIJA TRŽIČ
SV. A M B R O Ž 4 . 3 5 4 , 0 0
B.V. MARCELLIANA 1 . 2 5 3 , 0 0
SV. JOŽEF 6 3 5 , 0 0
SV. NIKOLAJ IN PAVEL - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 9 . 6 0 0 , 0 0
SV. ODREŠENIK 1 . 9 7 7 , 5 6
ŠT A R A N C A N 2 . 2 7 2 , 6 4

SKUPNO 20.092,20

DEKANIJA RONKE
B EU A N
F O U A N  - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA  

PIERIS - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA  

SREDIPOUE - POLAČE
RONKE SV. LOVRENC - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA
RONKE MARIJA MATI CERKVE
RONKE R O M JA N  - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA

ŠK O C JA N  OB SOČI
ŠPETER O B SOČI IN K A S E U A N
TURJAK - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA

SKUPNO

DEKANIJA ŠTANDREŽ
KRMIN - SV. SUBIDA (s lovenski verniki) 2 6 0 , 0 0
DOBERDOB 1 6 0 , 0 0
GABRJE 8 2 , 2 5
JAZBINE 1 1 0 , 0 0
G O R IC A  - SLOVENSKO PASTORALNO SREDISCE 1 . 8 7 5 , 0 0
JAMLJE - DOL 4 0 , 0 0
P O D G O R A 5 9 0 , 0 0
PEVMA 8 8 2 , 0 0
RUPA 1 5 9 , 7 0
PEC 2 9 4 , 7 0
STMAVER 5 6 0 , 0 0

STEVERJAN 4 2 0 , 0 0
VRH SV. MIHAELA 8 0 1 , 3 6
STANDREZ 1 . 1 3 7 ,9 1
S O V O D N J E  OB SOCI 5 0 0 , 0 0

SKUPNO 7.872,92

DEKANIJA VISCO
AIELLO DEL FRIULI 2 . 3 9 6 , 3 2
C A M P O L O N G O  - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 4 . 4 0 7 , 5 0
CHIOPRIS - V IS C O N E 4 0 0 , 0 0
CRAUGLIO - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 4 . 8 7 6 , 0 0
J O A N N I S 1 . 3 9 0 , 0 0
N O G A R E D O  AL TORRE 1 . 2 0 9 , 0 0
S A N  VITO AL TORRE 4 . 8 6 9 , 0 0
TA PO G LIAN O 4 8 7 , 5 0
V IS C O  - ŽUPNIJA IN MISIJ. SKUPINA 5 . 2 5 0 , 0 0

SKUPNO 25.285,32

5 0 0 . 0 0
3 . 8 5 3 . 0 0

9 2 5 . 0 0
4 2 0 . 0 0

1 . 3 3 0 . 0 0
9 5 0 . 0 0  

4 . 7 8 9 , 3 1
1 . 5 2 2 . 0 0  

1 . 6 8 7 , 4 7
6 . 4 7 2 . 0 0

22.448,78

1. 0 0 0 ,0 0
2 . 8 6 4 . 0 0  

5 . 9 2 1 , 5 7
1 . 8 0 0 . 0 0  

3 . 6 0 0 , 0 0
4 2 0 , 0 0

/
4 , 6 8 5 , 0 0

20.290,57

ŠOLE
G O R IC A  - OTROŠKI VRTEC "N O ST R A  S IG N O R A "  4 4 0 , 0 0

G O R IC A  - O Š  REDOVNIC URŠULINK IN Z AVO D 2 . 0 0 0 , 0 0
G O R IC A  - SR. ŠOLA "ATTEMS" IN LICEJ "PAOLINO D'AQ." 4 0 0 , 0 0
G O R IC A  - O Š  "FRINTA" - RAZREDA 3 . A  IN 3.B  1 0 0 , 0 0

G O R IC A  - O S N O V N I  ŠOLI "FRINTA" IN "FUMAGALLI" 8 5 6 , 8 0
GRADIŠČE - O Š  "ALIGHIERI" - 5 .  RAZRED 8 5 , 0 0

TRŽIČ - STARŠI - OTROŠKI VRTEC "M. IMMACOLATA" 3 7 5 , 1 8
ŠTANDREŽ - SLOV. IN ITAL. ODSEK OTROŠKEGA VRTCA 5 0 0 , 0 0
S. VITO AL TORRE - O S N O V N A  ŠO L A 3 7 3 , 0 0
TERZO D'AQUILEIA- C E LO D N E V N A  O S N O V N A  ŠO LA 2 0 0 , 0 0

SKUPNO 5.329,98

USTANOVE - ZAVODI - SKUPINE

AIELLO - MISIJ. SK UPINA, O S N O V N O Š O L C I ,

V ERO UČ EN C I 7 . 3 1 7 , 1 7

OGLEJ - "FOGOLAR FURLAN" (BAZILIKA) 5 0 0 , 0 0

OGLEJ - M IS IJO N SK A  SKUPINA 3 . 0 0 0 , 0 0

OGLEJ - O B Č IN SK A  UPRAVA 2 . 7 0 7 , 0 0

OGLEJ - GLEDALIŠKA SKUPINA 2 5 0 , 0 0

NABRE ŽINA - M IS IJO N SK A  SKUPINA 5 0 0 , 0 0

BARB A N A  - ROM ARSKA CERKEV 1 0 0 , 0 0

BE U A N  - ŽUPNIJSKI ZBOR "MARIA M A DD ." 2 4 0 , 0 0

K OPRIVNO - M ISIJO N SK A  SKUPINA 3 . 0 0 0 . 0 0

ČERVINJAN - SKUPINA "ASCOLTO E PREGHIERA" 1 . 0 5 2 , 0 0

ČERVINJAN - PO BU D A  "UUDJE KOT Ml" 2 8 . 0 0 0 , 0 0

ČERVINJAN - SKUPINA "R.P." 3 0 0 , 0 0

CHIOPRIS - V IS C O N E  - TRG O V IN A  ČEVLJEV "N IC O " 1 7 0 , 0 0

FARA O B  SOČI - UPRAVA IN OSEBJE "SANDRINI IMPIANTI" 5 3 0 , 0 0

FARA O B SOČI - M IS IJO N SK A  SKUPINA 4 . 9 7 0 , 0 0

G O R IC A  - ODRASLI "ŠKOFIJSKA KATOLIŠKA AKCIJA" 2 0 0 , 0 0

G O R IC A  - D O M  ZA OSTARELE "SV. VINCENCIJ PAVELSK " 7 0 0 , 0 0

G O R IC A  - KULTURNA SREČANJA "MARIA C. Dl SAVOIA 2 1 0 , 0 0

G O R IC A  - U ST A N O V A  GORIŠKE HRANILNICE 1 0 . 0 0 0 , 0 0

G O R IC A  - ŠTANDREŽ - M IS IJO N SK A  SKUPINA 1 . 9 6 4 , 5 5

G O R IC A  - MISIJ. SKU P IN A  "SV. IGNACIJ" 6 . 5 9 1 , 0 0

G O R IC A  - MISIJ. SKUPINA "SV. TEREZIJA D.J." 4 . 0 0 0 , 0 0

G O R IC A  - Z A VO D  "N O ST R A  SIG N O R A " 5 0 0 , 0 0

G O R IC A  - Z AVO D " N A Z A R E N O " 5 0 0 , 0 0

G O R IC A  - Z AVO D SV. DRUŽINE 1 . 0 0 0 , 0 0

G O R IC A  - ZAVOD SV. DRUŽINE-KAPELA, OTROCI, GOSTJE 3 1 0 , 0 0

GORICA - USTANOVA "ONLUS CAV. ROSARIO VIZZARI" 2 0 . 0 0 0 , 0 0

G O R IC A  - SKAVTI - G O R IŠK A  3 .  ČETA 3 0 0 , 0 0

G O R IC A  - KLUB "SOROPTIMIST" 1 7 0 , 0 0

GRADIŠČE - "G.F.I. ALPE ADRIA" 2 . 0 0 0 , 0 0

GRADIŠČE - M ISIJO N SK A  SKUPINA 3 . 6 0 0 , 0 0

GRADEŽ - SKUPINA "S. C R I S O G O N O " 2 . 3 8 0 , 0 0

ŠKOFIJSKA SKU P IN A  NAJMLAJŠIH 3 0 0 , 0 0

LOČNIK - D O M  ZA OSTARELE "CULOT" 1 6 0 , 0 0

LOČNIK - KMEČKO-OBRTNA HRANILNICA 2 . 0 0 0 , 0 0

LOČNIK - M ISIJO N SK A  SKUPINA 7 0 0 , 0 0

M A N Z A N  - "CALLIGARIS S.P.A." 2 5 . 0 0 0 , 0 0

TRŽIČ - "ASI R O B IC O N  S.P.A." 2 5 5 . 0 0

TRŽIČ - KARITAS "MARCELLIANA" 5 0 0 , 0 0

TRŽIČ - DELOVNA SKUPINA "S. MICHELE" 4 . 6 5 0 , 0 0

TRŽIČ - TRŽIŠKE MISIJ. SKUPINE 1 0 0 , 0 0

TRŽIČ - MISIJ. SKU P IN A  "B.V. MARCELLIANA" 2 . 2 5 7 , 5 0

TRŽIČ - MISIJ. SKUPINA "S. A M B R O G I O " 5 . 6 0 7 , 5 0

TRŽIČ - MISIJ. SKUPINA "SS. REDENTORE" 3 . 2 5 0 , 0 0

TRŽIČ - SKUPINA "MARTA E MARIA" ŽUPNIJE SV. JOŽEFA 4 0 0 , 0 0

TRŽIČ - NOVICIAT "AGESCI" - TRŽIČ 1. ČETA 4 0 2 , 0 0

TRŽIČ - "ROTARY CLUB" 1 . 0 0 0 , 0 0

N O G A R E D O  AL TORRE - OBRTNIŠKA PODJETJA 1 . 5 0 5 , 0 0

PERTEOLE - PUSTNE ŠEME 2 0 0 6 2 5 0 , 0 0

POLAČE - M IS IJO N SK A  SKU P IN A  IN OBČESTVO 2 . 4 0 0 , 0 0

DEŽELA FURLANIJA-JULIJSKA KRAJINA 3 0 . 9 9 6 , 3 8

RONKE - UPO K O JE N S K A  SKU P IN A  "ACLI"

O D S E K  " D O N  T O N IO L O " 2 0 0 , 0 0

SACILETTO - ALTURE - BRATOVŠČINA SV. JOŽEFA 3 1 5 , 0 0

S C O D O V A C C A  - MISIJ. SKUPINA 1 . 5 5 0 , 0 0

S E S U A N  - MISIJ. SKU P IN A  SV. FRANČIŠKA 1 . 7 0 0 , 0 0

S. M ARTINO Dl TERZO IN TERZO D'AQUILEIA -

ŽUPNIJSKI D O M 9 0 1 , 0 0

ŠPETER OB SOČI - "METALCOSTRUZIONI S.P.A." 2 0 6 , 5 8

Š T A R A N C A N  - MISIJ. IN D O B R O D EL N A  SKUPINA 1 6 0 , 0 0

Š T A R A N C A N  - MISIJ. SKUPINA 2 . 6 1 2 , 0 0

TERZO D'AQUILEIA IN S. M ARTINO - MISIJ. SKUPINA 3 . 5 0 0 , 0 0

VERŠA - "CRSF" 7 5 0 , 0 0

V IS C O  IN T A PO G L IAN O  - MALI ZBOR 2 1 5 , 0 0

O R G N A N O  - D R ŽA V N A  ZVEZA ALPINCEV 2 0 0 , 0 0

P O ZZU O LO  DEL FRIULI - KRVODAJALCI 3 8 0 , 0 0

Z U G L IA N O  - "FEDELISSIMI UDINESE" 2 0 0 , 0 0

Z U G L IA N O  - KRVODAJALCI 8 0 , 0 0

Z U G L IA N O  - ODSEK "ANA" 2 5 0 , 0 0

VAL M A R Z O N  - "INC. EX CAMPEGGIATORI" 1 . 0 0 0 , 0 0

DUHOVNIKI IN REDOVNIKI N A  VELIKI ČETRTEK 4 . 8 7 3 , 3 2

FALCADE - ŽUPNIJA SV. SEBASTJANA 5 0 0 , 0 0

M U N C H E N  (D) - "M ISSIO M U N C H E N " 1 9 . 9 8 0 , 0 0

M UNSTER (D) - ŠKOFIJA 6 0 . 0 0 0 , 0 0

ITALIJANSKA ŠK O FO V SK A  KONFERENCA "CEI"

- O D B O R  "8 PROMILOV" 2 5 0 . 0 0 0 , 0 0

SKUPNO 538.368,00


